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 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بانک ها مکلف شدند ۳۶۰ هزار میلیاردتومان منابع 
در اختیار بخش مسکن قرار بدهند، گفت: با توجه به اینکه تولید یک میلیون مسکن در 
سال نیازمند ۳۰ میلیون تن سیمان و ۱۰ میلیون تن فولاد است، بنابراین مشکل مصالح 

برای ساخت یک میلیون واحد مسکونی در کشور وجود ندارد.
رستم قاسمی، در نشست ویدئوکنفرانسی با مدیران کل راه و شهرسازی استان های 
کشــور به تبیین سیاســت ها و برنامه های وزارتخانه در حوزه حمل و نقل و مســکن و 

شهرسازی، پرداخت.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در حوزه راه و شهرسازی چند مسئولیت داریم و مهمترین 
آن با توجه به شــرایط اقتصادی کشور این است که باید مدیرانِ مدیریتِ خلق ثروت و 
نه مدیران هزینه باشیم.عضو کابینه دولت سیزدهم، خلق ثروت و استفاده از توان بخش 
خصوصی برای آغاز و تکمیل پروژه های عمرانی را از سیاســت های دولت ســیزدهم در 

وزارتخانه راه و شهرسازی برشمرد.
وی افزود: در حوزه حمل و نقل باید به دنبال راهکارهای جدید برویم و زیرساخت های 
مهم کشور را با راهکارهای جدید، احداث و تکمیل کنیم که یکی از روش ها تهاتر نفت 

با تکمیل پروژه های حمل و نقلی است.
قاســمی توضیح داد: باید شــرایطی را در کشــور ایجاد کنیم و مشوق هایی را برای 
ســرمایه گذاران در نظر بگیریم. باید تلاش کنیم به جای اینکه مردم سرمایه های خود 
را در بانک بگذارند و ســود ســپرده را دریافت کنند برای مشارکت در پروژه های راه و 
شهرســازی، ســرمایه خود را به این بخش وارد کنند.وی یادآور شد: از معاونان خود در 
حوزه های مختلف خواسته ام تا پیشنهادهای خود را درباره روش های تکمیل انجام طرح ها 

و مگاپروژه ها ارایه بدهند.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء در انجام پروژه های 
آزادراهی و بزرگراهی بخشــی از ســرمایه را توســط مردم تامین کرده است، افزود: در 
مگاپروژه ها نباید از منابع داخلی دولت استفاده کنیم بلکه باید از توان بخش خصوصی و 
مردم برای تکمیل آنها بهره مند شویم.قاسمی گفت: در خصوص مناطق محروم و انجام 

پروژه ها در آن مناطق باید از روش های متفاوت استفاده کنیم.
وی در خصوص تولید ســالانه یک میلیون واحد مسکونی در کشوربا اشاره به اینکه 
ســه قشر با درآمد بالا، میان درآمدی و اقشار ضعیف در برنامه تامین مسکن قرار دارند، 
افزود: سالانه در کشور حدود ۳۰۰ هزار واحد مسکونی برای اقشار بالای درآمدی احداث 
می شود که با سرمایه خود آنهاست و آن قشر نیازی به کمک و تسهیلات دولتی ندارند. 
اقشــار متوسط نیازمند حمایت دولت و استفاده از تسهیلات و سایر حمایت ها هستند. 
اقشار کم درآمد و ضعیف نیز نیاز به حمایت های ویژه دولت دارند تا مسکن آنها تامین 

شود زیرا خود توان انجام آن را ندارند و دولت با برنامه های حمایتی ویژه اقدام می کند.
وزیر راه و شهرســازی پنج مولفه زمیــن، خدمات، تامین منابع مالی، مواد و مصالح 
ساختمانی، و توان فنی و مهندسی را مولفه های پیش نیاز تولید مسکن در کشور عنوان 
کرد و با اشاره به اینکه در خصوص زمین در کشور کمبودی وجود ندارد، گفت: وزارت راه 
و شهرسازی در اراضی تحت اختیار توان تولید سالانه یک میلیون واحد مسکونی در کشور 
را دارد. همچنین قانون جهش تولید مسکن نیز بخشی از مشکل زمین را برطرف می کند.

قاسمی با یادآوری اینکه در خصوص تامین مواد و مصالح ساختمانی در کشور مشکل 
خاصی وجود ندارد، اعلام کرد: ایران چهارمین تولید کننده ســیمان است و هم اکنون 
ظرفیت تولید ســیمان در کشــور ۸۰ میلیون تن و ظرفیت تولید فولاد در کشور ۲۸ 
میلیون تن است. با توجه به اینکه تولید یک میلیون مسکن در سال نیازمند ۳۰ میلیون 
تن سیمان و ۱۰ میلیون تن فولاد است، بنابراین مشکل مواد و مصالح برای ساخت یک 
میلیون واحد مسکونی در کشور وجود ندارد.وی راه اندازی صندوق توسعه مسکن را که 
در قانون جهش تولید نیز بر آن تاکید شده است اقدامی موثر برای تولید مسکن در کشور 
عنوان کرد و گفت: از آنجایی که مقرر شده تا بسیاری از درآمدها از جمله فروش املاک 
و مستغلات وزارتخانه به صندوق توسعه مسکن بیاید، از این طریق امکان کمک به اقشار 

مختلف جامعه برای انجام پروژه های حمایتی و تکمیل آنها وجود دارد.
عضو کابینه دولت سیزدهم تهاتر زمین با انبوه سازان به منظور احداث واحدهای مسکونی 
را از دیگر راهکارهای تولید انبوه مسکن برشمرد و گفت: بانک های کشور مکلف شدند 
۳۶۰ هزار میلیاردتومان منابع در اختیار مسکن قرار بدهند و این یک تکلیف برای آنهاست.

قاسمی یادآور شد: بر اساس قانون، مقرر شده تا تمام اراضی متعلق به دولت و موسسات 
دولتی برای ساخت مسکن در اختیار راه و شهرسازی قرار بگیرد. چنانچه ظرف دو ماه اراضی 
برای ساخت مسکن از سوی موسسات دولتی، وزارتخانه ها و سازمان ها معرفی و واگذار 
نشود، ثبت اسناد و املاک کشور می تواند یک طرفه سند را به نام راه و شهرسازی صادر کند.

وی گفت: مقرر شده تا احداث سالانه یک میلیون واحد مسکونی در سطح دولت و نه 
وزارت راه و شهرسازی تصمیم گیری شود.قاسمی بر شناسایی اراضی توسط ادارات کل 
راه و شهرسازی برای احداث ۴ میلیون واحد مسکونی در چهار سال تاکید کرد و توضیح 
داد: عقد تفاهم نامه با ســازمان ها و وزارتخانه ها ونهادها و ارگان ها گامی موثر در تولید 
انبوه مسکن است و وزارت راه و شهرسازی بر انجام این تفاهم ها برای تولید مسکن در 
آینده نیز اهتمام خواهد داشت.وی از موافقت وزارت راه و شهرسازی با بنیاد مستضفعان 
برای در اختیار گذاشتن اراضی بنیاد برای تولید انبوه مسکن خبر داد و گفت: در تفاهم 
با وزارت صمت مقرر شده تا در تولید انبوه مسکن مصالح ساختمانی سیمان و فولاد به 

روشی متفاوت از روش موجود تامین شود.

نرخ سیمان به ۲۵ هزار 
تومان می رسد

شناسایی کم درآمدها 
ازطریق پایگاه ایرانیان

شکست رقیب سنتی در 
کشور ثالث

گیاهان هم به آسپیرین نیاز 
دارند!

نباید تصور کرد که یک پول بزرگ معطل جایی افتاده تا آن را توزیع کنیم، 
بلکه باید مساله را این گونه ببینیم که یک شکل از تخصیص غیربهینه منابع 

وجود دارد که آشکارا زیانبار است.
همان طور که حدس زده می شــد یکی از مهم ترین وعده های انتخاباتی 
افزایش یارانه نقدی است و باز چنان که حدس زده می شد امکان پذیری آن 
موضوع تعارض دیدگاه ها خواهد بود. بهتر است که در همین اول کار حرف 

آخر را بزنیم.
پاسخ این سوال که »آیا افزایش یارانه نقدی امکان پذیر است یا نه؟« هم 

بله و هم خیر است.
پاســخ بله است از این جهت که مصرف انرژی در کشور ما بسیار بالاتر از 
مقدار منطقی و قابل قبول در سطح جهان است و اگر میزان مصرف انرژی در 
کشور کاهش یابد، مابه التفاوت را می توان صادر کرد و فروخت و از محل درآمد 
آن یارانه بیشتری را پرداخت کرد. همه صحبت هایی که پیرامون تخمین های 
چند ده میلیارد دلاری یا چند صد میلیارد دلاری یارانه پنهان انرژی می شود، 

ناظر به این موضوع است.
پاســخ منفی اســت به این دلیل که گذار از ســطح مصرف بالا به سطح 
مصرف پایین انرژی منوط به تحقق دســت کم دو موضوع اســت: ۱( بهبود 
و ارتقای سطح فناوری و ۲( ایجاد نظام انگیزشی برای صرفه جویی انرژی از 

طریق افزایش قیمت.
در حال حاضر فناوری هایی که در ساختمان، وسایل خانه، خودرو و صنایع 
به کار می رود قدیمی است و تداوم استفاده از این فناوری ها انرژی زیادی را 
طلب می کند. تا زمانی که این فناوری های قدیم و غیربهینه به لحاظ مصرف 
انرژی با فناوری های جدید که مصرف انرژی بهینه ای دارند جایگزین نشوند، 
کاهش سطح مصرف انرژی بسیار دشوار است. مثلا برای مصرف کمتر انرژی 
برای سرمایش و گرمایش لازم است دست کم پنجره خانه ها دو جداره شود. 
هزینه این تغییر برای برخی خانوارها گزاف است و انجام آن زمان بر. در عین 
حال دسترســی به فناوری های جدید که مصرف انرژی کمی دارد خصوصا 
در صنایع نیازمند رفع تحریم و برقراری مراودات تجاری با کشورهای دارای 
فناوری روز اســت. تحقق این امر نیز امری زمان بر اســت و کاری نیست که 

بتوان به سرعت آن را انجام داد.
نکته دوم این اســت که باید انگیزه حرکــت از وضع موجود را که تعادل 
نامیمونی است به وضع مطلوب که تعادل میمونی است فراهم کرد. این امر 
چگونه ممکن می شود؟ باید قیمت حامل های انرژی را افزایش داد تا انگیزه 
این گذار فراهم شود. طبیعتا مقاومت در برابر این امر زیاد است و اشتباه در 
تاکتیک می تواند به بحران هایی مثل آبان ۱۳۹۸ بینجامد. بنابراین اصلا معلوم 
نیست که نظام سیاسی حاضر به قبول تغییر در وضع موجود شود. البته روشن 
اســت که ایده هایی مثل اعطای ســهمیه انرژی به هر فرد و ایجاد بازار برای 
مبادله این سهمیه راهکارهایی است که می تواند به تدریج راه گذار کم هزینه 

به سمت تعادل بهتر را فراهم کند.
در مجموع نباید تصور کرد که یک پول بزرگ معطل جایی افتاده و کافی 
است دست دراز کنیم تا آن را توزیع کنیم، بلکه باید مساله را این گونه ببینیم 
که یک شکل از تخصیص غیربهینه منابع وجود دارد که آشکارا زیانبار است 
و هزینه فرصت بالایی دارد. اگر بتوان منابع را بازتخصیص بهتری داد فرصت 

بهبود وضعیت معیشتی برای بخش بزرگی از جامعه فراهم می شود.
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وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

تکلیف بانک ها برای تخصیص تکلیف بانک ها برای تخصیص 3۶۰3۶۰ هزار  هزار 
میلیارد تومان منابع به بخش مسکنمیلیارد تومان منابع به بخش مسکن

از ترانه علیدوستی تا نوید محمدزاده؛ ترکیب رویایی بازیگران 
فیلمِ تازه سعید روستایی

سعید روســتایی، یک ماهی می شــود که پیش تولید فیلم 
سینمایی »برادران لیلا« را به تهیه کنندگی جواد نوروزبیگی، 

آغاز کرده است.
این کارگردان جــوان، برای ســومین فیلم خود، بــا ترانه 
علیدوستی، پیمان معادی، نوید محمدزاده، فرهاد اصلانی و 
سعید پورصمیمی، ترکیبی رویایی از بازیگران سینمای ایران 

را شکل داده است.

 فیلم سینمایی »دینامیت« با کارگردانی سید مسعود اطیابی 
با بازی پژمان جمشیدی، نازنین بیاتی، احمد مهرانفر و زیبا 
کرمعلی که در شصت روز گذشته صدر نشین گیشه بوده، تا 
کنون رقم نه میلیارد و ۸۵۰ میلیون تومان را برای گیشه خود 

به ثبت رسانده است.
 پس از »دینامیت« جایگاه دوم جدول فروش، به فیلم سینمایی 
»درخت گردو« پنجمیــن فیلم محمدحســین مهدویان 
می رسد. این فیلم که پنج روز اســت روی پرده سینما رفته، 
در سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر، سیمرغ بلورین بهترین 
کارگردانی و بهترین بازیگر مرد با بازی پیمان معادی را کسب 
کرد. مینو شریفی، مهران مدیری و مینا ساداتی دیگر بازیگران 

درخت گردو هستند.

ترکیب رویایی بازیگران 
فیلمِ تازه سعید روستایی برترین جایزه ملی تحول 

دیجیتال به همراه اول رسید

مهران مدیری حریف 
پژمان جمشیدی نشد!

همراه اول در پنجمین دوره ارزیابی جایزه ملی تحول دیجیتال، جایزه سال 
۱۴۰۰ را از آن خود کرد.

به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، اختتامیه 
کنفرانس بین المللی و پنجمین دوره ارزیابی ملی تحول دیجیتال روز گذشته  

۱۶ شهریور در دانشگاه تهران برگزار شد.
کنفرانس بین المللی تحول دیجیتال، در سال ۱۴۰۰، بزرگترین رویداد و 
گردهمایی نخبگان این حوزه در کشور است که خبرگان دانشگاهی و حرفه ای 
تحول دیجیتال گرد هم می آیند. رویداد ارزیابی ملی تحول دیجیتال، مهمترین 
رویداد حرفه ای تحول دیجیتال در کشور است که با هدف ممیزی، ارائه بازخورد 
و در نهایت معرفی سازمان های پیشرو در تحول دیجیتال طراحی شده است.

این رویداد با حمایت مرکز تحقیق و توسعه همراه اول در دانشگاه تهران 
روز گذشته آغاز به کار کرد و ارزیابی ملی در محورهای »زبدگی دیجیتال«، 
»نوآوری دیجیتال«، »رهبــری دیجیتال« و »مدیریت کار در دوران کرونا« 
صــورت پذیرفت.هیات داوران این رویداد ملــی، همراه اول را از بین تمامی 
شرکت های رقیب در عرصه تحول دیجیتال، شایسته دریافت بالاترین سطح 
جایزه این رویداد با عنوان »جایزه ســال تحول دیجیتال ۱۴۰۰« دانست که 

حمید بهروزی، قائم مقام مدیرعامل همراه اول تندیس آن را دریافت کرد. 
علاوه بر این، تندیس سیمین سطح ۲ »زبدگی دیجیتال« این رویداد نیز 

به همراه اول رسید.
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ســعیده محمد  -   ایــده روز  | رئیس 
جمهوری بر لزوم توجه به صنایع پایین دستی 
پتروشیمی تاکید کرده است. موضوعی که در 
طرح های توسعه ای صنعت پتروشیمی در قالب 
جهش سوم پتروشیمی و همچنین طرح های 
پیشران مورد توجه بوده و نشان دهنده انطباق 
ریل گذاری در این صنعت با اولویت های دولت 
سیزدهم است. صنعت پتروشیمی را می توان 
یکــی از معدود صنایعی دانســت که اهداف 
تعریف شده در برنامه ششم توسعه را محقق 

کرده است.
بر اساس برنامه ششم توسعه تولید صنعت 
پتروشــیمی ایران باید تا پایان سال ۱۴۰۰ 
به ۱۰۰ میلیون تن در ســال برسد. این در 
شــرایطی اســت که ایران با بهره برداری از 
طرح های متنوع صنعت پتروشــیمی اکنون 
ظرفیــت تولیــدی بــالای ۹۰ میلیون تن 
محصول پتروشیمی را داراست و بهره برداری 
از طرح هــای دیگر تا پایان ســال، ظرفیت 
پتروشیمی ایران به ۱۰۰ میلیون تن درسال 

افزایش خواهد یافت. 
با طرح های تعریف شده دیگری که تا سال 
۱۴۰۴ تکمیل خواهد شد، ظرفیت این صنعت 
از ۱۳۰ میلیون تن در سال عبور می کند که 
علاوه بر ارزآوری بــالا، می تواند مانع از خام 

فروشی در صنایع نفت و گاز شود. 
همچنیــن این صنعت با توجه به تکمیل 
زنجیره ارزش، یکی از مصادیق اجرای سیاست 
های اقتصاد مقاومتی است که با تکیه بر توان 
داخلی و توجه ویــژه به صادرات محصولات 
نهایی، به واقع درون زاو برون گرا است. در این 
میان توجه به توسعه صنایع تکمیلی و پایین 
دستی پتروشیمی نیز مورد توجه بوده و حتی 

رئیس جمهوری نیز بر این امر تاکید دارد. 
البته تأکید بر صنایع پایین دستی صنعت 
پتروشــیمی مربوط به امروز و دیروز نیست 
و همــواره بر توســعه صنایع پایین دســت 

پتروشیمی تأکید شده است.
ســید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری 

در جریان ســفر یک روزه خود به خوزستان 
شــامگاه جمعه پنجم شهریورماه در نشست 
شــورای اداری و جمع مدیران این استان بر 
لزوم توجه به صنایع پایین دستی پتروشیمی 
در مسیر افزایش اشتغال تأکید کرد و گفت: 
صنایع پایین دستی پتروشیمی در کنار ارزش 
افزوده بالا، ظرفیت افزایش اشــتغال دارند، 
بنابراین باید تلاش کنیم در بخش پتروشیمی، 
خام فروشی نکنیم و این از ضرورت هایی است 

که باید در خوزستان تقویت شود.
اما این ســخن رئیس جمهوری را از این 
جهت می توان به فال نیک گرفت که نگرش 
شخص نخست اجرایی کشور درباره صنعت 
پتروشــیمی را نشان می دهد؛ نگرشی که در 
میان مسوولان کشور در حوزه های اجرایی و 
قانونگذاری، به طور معمول تبلور رشد و توسعه 
صنعت پتروشــیمی را در ایجاد مجتمع های 
پتروشیمی می داند و حوزه های پایین دستی 
و تکمیل زنجیره ارزش مغفول واقع می شود.

حال که تأکید سیدابراهیم رئیسی بر توجه 
به صنایع پایین دستی پتروشیمی است، این 
تأکید می تواند زمینه ســاز توجه سایر ارکان 

مرتبط در دولت و مجلس به این حوزه شود. 
این موضوع پیش از این در تبلیغات انتخاباتی 
رئیس جمهــوری هم مورد توجه قرار گرفته 
بود، به طوری که توســعه صنایع پایین دست 
این صنعت، از ایــن بابت که می تواند ارزش 
افزوده مناســبی در تولید فرآورده های نفتی 
ایجــاد کند، همچنین توســعه فعالیت های 
پایین دستی با دانش های فنی داخلی شده از 
سوی این شرکت ها در برنامه های انتخاباتی 
رئیس جمهوری لحاظ شده بود، بنابراین تأکید 
رئیس جمهوری بر توسعه صنایع پایین دست 
در پتروشیمی که مســیر حرکت آینده این 
صنعت را هموار می کند، تنها تأکیدی حاصل 
از قرار گرفتن در فضای ســخنرانی در جمع 
مدیران استان خوزســتان، به عنوان یکی از 
قطب های پتروشــیمی نبود، بلکه مسبوق و 

حاصل برنامه پیشین بود.
اما نکته مهم اینجاست که تأکید بر توسعه 
صنایع پایین دستی صنعت پتروشیمی و توجه 
به ارزش افزوده بالای آن و برنامه ریزی برای 
توسعه صنعت پتروشیمی در این بخش، در 
چهار سال گذشته وارد مرحله عملیاتی شد و 

به طور کامل با برنامه های کلان دولت جدید 
در حوزه پتروشیمی انطباق دارد.

تولید محصولات پتروشیمی از ۳ میلیون 
تن در ســال ۱۳۵۷ به ۸۳.۵ میلیون تن در 
پایان ســال ۱۳۹۹ رســید و هم اکنون ۵۰ 
طرح در چارچوب جهش دوم و سوم صنعت 
پتروشــیمی در مراحل مختلف اجرایی قرار 
دارند که پیش بینی می شــود بــا تکمیل و 
راه اندازی آنها ظرفیــت این صنعت تا پایان 
سال ۱۴۰۴ به ۱۳۰ میلیون تن می رسد. در 
این پیش بینی تولیــد، به تأمین نیاز صنایع 
پایین دست پتروشــیمی به عنوان مهم ترین 
منبــع ایجاد اشــتغال در زنجیــره صنعت 

پتروشیمی، توجه ویژه ای شده است.
آمارها گویای آن است که بیش از ۱۵ هزار 
بنگاه در حوزه صنایع پایین دستی پتروشیمی 
مشــغول فعالیت  هستند که نقش مهمی در 
ایجاد اشــتغال در کشــور و رونق اقتصادی 
دارند، به طوری که اشتغال مستقیم در صنعت 
پتروشیمی در حوزه پایین دست حدود ۹۲۰ 
هزار شغل برآورد می شود، این میزان اشتغال 
را اگر با اشتغال مستقیم ۱۰۷ هزار نفری در 

صنعت پتروشیمی در حوزه بالادست مقایسه 
کنیم به اهمیت صنایع پایین دســت در این 

حوزه بیشتر پی می بریم.
بد نیســت بدانیــد که بــه ازای هر یک 
میلیون تن محصول پتروشــیمی عرضه شده 
به صنایع پایین دســت صنعت پتروشیمی، 
ظرفیت ایجاد ۱۷۰ هزار اشتغال وجود دارد، 
بنابراین در ســال های گذشته تأکید فراوانی 
شده که ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی در 
اختیار تولید خوراک برای صنایع پایین دست 
قــرار گیرد و برنامه ریزی دقیقی نیز برای آن 
انجام شده است.ایران با تولید ۳۰ میلیون تن 
محصولات پایه صنعت پتروشــیمی توانسته 
جایگاه دوم منطقه را در این حوزه از آن خود 
کند و پیش بینی می شــود با اجرایی شــدن 
طرح های برنامه جهش دوم و ســوم صنعت 
پتروشــیمی، تا انتهای برنامه هفتم توسعه 
کشور، مقدار تولید محصولات پایه پتروشیمی 
در ایران بــه ۵۷ میلیون تن افزایش یابد که 
این موضــوع نه تنها ایران را در این بخش به 
جایگاه نخســت منطقه ارتقا می دهد، بلکه 
چرخ های رشــد و توسعه صنایع پایین دست 
پتروشــیمی را با سرعت بیشتری به حرکت 
در می آورد و رشد اشتغال و رونق اقتصادی را 
در پی خواهد داشت.حاصل این رخداد، ایجاد 
ارزش افزوده بالاتر برای صنعت پتروشیمی و 
تولید طیــف متنوعی از تولیدات مختلف در 
این صنعت است که نیازهای مختلف کشور 
را تأمین خواهد کرد.در مجموع، بین برنامه ها 
و اولویت هــای رئیس جمهوری برای صنعت 
پتروشــیمی و اولویت های برنامه ریزی شده و 
ریل گذاری انجام شده در صنعت پتروشیمی، 
نقاط مشــترکی وجــود دارد که نقطه تبلور 
آن را می توان توجه به صنایع پایین دســت 
دانست؛ موضوعی که همواره جزو اولویت های 
مدیریت شــرکت ملی صنایع پتروشیمی در 
سال های اخیر بوده و اجرای آن می تواند ضامن 
اشتغال زایی، رشد و رونق اقتصادی در سراسر 

کشور با تکیه بر صنایع پایین دست باشد.

انطباق ریل گذاری صنعت پتروشیمی با اولویت های دولت سیزدهم

 سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی از وعده وزیر صمت برای کاهش قیمت سیمان به 

۲۵ هزار تومان در روزهای آینده خبر داد.
روح الله عباســپور در تشریح نشســت روز سه شنبه 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس، به حضور رضا فاطمی 
امین وزیر صنعت، معدن و تجارت در این جلسه اشاره کرد 
و گفت: یکی از موضوعات بررسی شده در نشست امروز 
قیمت سیمان و مشکلات موجود در این حوزه بود؛ اقدامات 

اولیه وزیر صمت در ساماندهی بازار اثرگذار بوده است.
وی بــا بیان اینکه رویکرد وزارت صمت عرضه تمامی 
سیمان تولیدی در بورس است، اضافه کرد: این وزارتخانه 
با استفاده از ظرفیت سامانه جامع تجارت  زنجیره تولید 
تا مصرف سیمان را کنترل می کند که با به کارگیری این 
روش قیمت سیمان اکنون به حدود ۲۷ هزار تومان رسیده 

و وزیر صمت وعده داد در روزهای آینده سیمان ارزانتر و 
به محدود ۲۵ هزار تومان برسد.

ساماندهی بازار ۳۰ قلم کالا
این نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: وزارت 

صنعت، معدن و تجارت دارای دو برنامه ۳ ماهه و ۶ ماهه 
است که براساس گزارش ارائه شده مقرر است که در کوتاه 

مدت ۳۰ قلم کالا را ساماندهی کند.
عباسپور با بیان اینکه وزیر صمت برنامه هایی برای رفع 
مشکلات موجود در حوزه فولاد و پتروشیمی نیز داشت 
که مقرر شد در جلسات آینده بررسی شود، تصریح کرد: 
حمایت از تولیدات داخلی، تامین مالی موردنیاز، رسیدگی 
به موضوعات قیمت و کیفیت خودرو از جمله سایر مسائلی 
است که وزارت صنعت، معدن و تجارت به دنبال تحقق آن 

در حوزه خودرو است.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس ضرورت 
تامین مواد اولیه، رفع مشکلات شهرک های صنعتی، قیمت 
خودرو، تنظیم بازار و... نکاتی دانست که در این نشست از 

سوی نمایندگان مطرح شد.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: تلاش می کنیم امسال نیز استفاده 
از شــبکه شاد رایگان باشد اما باید نحوه تامین منابع آن مشخص و سازوکار 

جدیدی برای تداوم آن دیده شود.
 در دیــدار وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و سرپرســت وزارت آموزش 
و پرورش برای بررســی وضعیت برنامه شــاد، بر توسعه این شبکه و افزایش 
کیفیت تجربه خوب کاربری در این فضا برای سال جدید تحصیلی تاکید شد.

در این جلسه که با حضور عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
علیرضا کاظمی سرپرســت وزارت آموزش و پرورش و مهدی اخوان بهابادی 
مدیر عامل همراه اول و معاونان و مدیران این مجموعه ها برگزار شــد، وزیر 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات ضمن قدردانی از زحمات معلمان و کادر اداری 
آموزش و پرورش و نقش بی بدیل آنان در پرورش نیروهای فرهیخته و عالم 
در کشور و با اشاره به راه اندازی و استفاده از شبکه شاد در دوران کرونا گفت: 
راه اندازی شبکه شاد کار بسیار بزرگی بود و متخصصین کشور تهدید کرونا را 

تبدیل به یک فرصت برای نظام آموزشی کشور کردند.
وی با تاکید به اینکه شبکه شاد باید تقویت شود و توسعه یابد، افزود: این 
شــبکه باید به صورتی توســعه یابد که حتی یک نفر نیز از تجربه کار با آن 
ناراضی نباشد و برای کاربر تجربه مثبتی در استفاده از این شبکه ایجاد شود.

وزیــر ارتباطات تصریح کرد: اینکه همزمــان حدود ۲.۵ میلیون نفر کاربر 
از محتوای چند رســانه ای در یک پلتفرم داخلی استفاده کنند تاکنون سابقه 

نداشته است.
وی با تاکید به اینکه باید فضای رقابتی و اکوسیســتم در این حوزه شکل 
بگیــرد، افزود: باید طوری تدبیر کنیم که فضای رقابت در حوزه پلتفرم ها و 
خدمات آموزش الکترونیکی با مدل اقتصادی مشخص در این حوزه شکل بگیرد؛ 
در غیر این صورت با این شکل حمایت ها امکان ادامه مسیر دشوار است و ضمن 

اینکه زیست بوم آموزش الکترونیک کشور با چالش جدی روبرو می شود.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد: تلاش می کنیم امســال نیز 
اســتفاده از شبکه شاد رایگان باشد اما باید نحوه تامین منابع آن مشخص و 

سازوکار جدیدی برای تداوم آن دیده شود.
وی بــه حرکت جهادی در دوره قبلی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
برای توسعه دسترسی روستاها به اینترنت پرسرعت اشاره کرد و افزود: درباره 
هوشمندسازی مدارس نیز اولویت ما توسعه زیرساخت ها و افزایش پهنای باند 

است که البته باید منابع آن در بودجه سال آینده در نظر گرفته شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به ابلاغ طرح صیانت از کودکان 
در فضای مجازی گفت: اجرای این طرح با همکاری وزارت آموزش و پرورش 
و دولت برای ایجاد فضایی امن و سالم برای کودکان و نوجوانان ضروری است.

زارع پور در پایان ســخنان خود پیشــنهاد کرد که کارگروهی متشکل از 
معاونان وزارت ارتباطات و آموزش و پرورش برای بررسی موضوعات مشترک 
این حوزه مانند توسعه شبکه شاد و طرح صیانت از کودکان در فضای مجازی 

تشکیل شود که با موافقت سرپرست وزارت آموزش پرورش اعضای آن نیز در 
همین جلسه تعیین شدند.

علیرضا کاظمی سرپرست وزارت آموزش و پرورش نیز با اشاره به اینکه یکی 
از بزرگترین دستاوردهای نظام در دوران کرونا راه اندازی شبکه شاد و آموزش 
مجازی بود، گفت: برای بازگشــایی مدارس، ما سه برنامه مدرسه تلویزیونی، 
برنامه شــاد و بازگشایی فیزیکی را همزمان پیگیری می کنیم که برنامه شاد 
تکیه گاه اصلی ما برای بازگشایی مدارس است که در ابتدای مهر نسخه جدید 

آن را رونمایی می کنیم.
وی رایگان بودن استفاده از شبکه شاد را اصل مهمی در این حوزه عنوان 
کرد و افزود: اگر این اصل محقق نشود، دانش آموزان مناطق محروم و ضعیف 

کشور از آموزش مجازی محروم می مانند.
سرپرست وزارت آموزش و پرورش با اشاره به درگیری بیش از ۵۰ میلیون 
نفر از مردم کشــور با موضوع آموزش و پرورش، رایگان بودن این خدمات را 

موضوع حیاتی در این حوزه عنوان کرد.
وی توسعه برنامه آموزشی شاد، طرح صیانت از کودکان در فضای مجازی 
و توســعه شبکه ارتباطات و هوشمند ســازی مدارس را از دیگر اولویت های 
وزارت آمــوزش و پرورش عنوان کرد که نیاز به  همکاری وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات دارد.
مهدی اخوان بهابادی مدیر عامل همراه اول نیز در این جلســه با اشاره به 
وضعیت شبکه شاد و موضوعات مرتبط با آن پیشنهاداتی را برای بهبود کار و 

همچنین توسعه این شبکه ارائه کرد.
بر اساس این گزارش، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات قبل از این جلسه، 
در نشســتی با تیم فنی شبکه شاد گزارشی از روند شکل گیری این برنامه و 
نحوه عملکرد آن دریافت کرد و مدیران و کارشناســان این حوزه پیشنهادات 

خود را برای عملکرد بهتر شبکه شاد در سال جدید تحصیلی ارائه کردند.

نرخ سیمان در روزهای آینده به ۲۵ هزار تومان می رسد

وزیر ارتباطات: برای رایگان بودن شبکه »شاد« تلاش می کنیم

 معاون آب و آبفای وزارت نیرو با بیان اینکه حکمرانی 
خوب آب با توجه به چهار وجه محیط، اجتماع، سیاست 
و اقتصاد امکان پذیر است گفت: براین اساس نیازمند تغییر 
حکمرانی در بخش آب هستیم.قاســم تقی زاده خامسی 
افزود: با توجه به اینکه ایران در یک منطقه خشک و نیمه 
خشــک قرار دارد و ۸۵ درصد مساحت کشور در منطقه 
خشک و نیمه خشک اســت و از طرفی قرار گرفتن ۴۵ 
درصد جمعیت کشور در مناطقی که بیش از ۲۰ درصد 
از منابع آبی را دارند و نیز پدیده تغییر اقلیم که چند سال 
اخیر شاهد آن بوده ایم، نیازمند یک مدیریت و ساز و کار 
قوی به ویژه در حوزه آب کشــور هســتیم.وی همچنین 
حکمرانی خــوب را دارای چهار وجه محیط، اجتماعی، 
سیاســی و اقتصادی دانست و گفت: حکمرانی خوب آب 
هم با توجه به این چهار وجه امکان پذیر است و باید در 
کنار اینها به ساختار قانونی توجه ویژه داشته باشیم؛ یعنی 

مدیریت منابع آب بعد از حکمرانی خوب و ساختار قانونی 
خوب مطرح و کارگشاســت.معاون آب و آبفای وزیر نیرو 
با اشــاره به ضعف آمایش سرزمین در کشور گفت:  اصلًا 
آمایش ســرزمین نداریم و در پایان دولت یک طرح کلی 
تهیه شــده است که هنوز اشکال و ایراداتی دارد و تا این 
ضعف آمایش درست نشود سایر امور درست نمی شود.تقی 
زاده خامسی با تاکید بر نقش مهم آب در همه ابعاد توسعه 
گفت: توسعه متوازن نیازمند آب است و اگر آب به درستی 
تأمین و مدیریت نشود صنعت و اقتصاد درست نمی شود.

وی با انتقاد از برخی برنامه ریزی ها گفت: آیا این درست 
اســت که در کشور ما که ۸۵ درصد مساحتش خشک و 
نیمه خشک است، برویم سراغ بخشی که ۲۰ برابر بخش 
دیگر آب لازم دارد؟معاون وزیر نیرو افزود: متأســفانه در 
سال ۸۵ مرزهای حوضه آبریز را با مرزهای سیاسی کشور 
یکی کردند؛ یعنی آب ها را استانی کردند و نتیجه اش این 

شده است که امروز در کشاورزی توسعه نامتوازن داریم و 
واقعاً دیگر نمی توان در بخش کشاورزی شغل تعریف کرد.

وی با اشاره به مشکل صدور پروانه چاه ها گفت: متأسفانه 
بی برنامه و بــه وفور پروانه چاه صادر کردند و در نتیجه 
همه می خواهند بدون حساب برداشت کنند.معاون آب و 
آبفای وزیر نیرو، افزود: به خاطر مشکلات و کمبود آب ما 
اصلًا در کشاورزی امکان توسعه نداریم و باید این مسئله 
حل شود.وی با اشاره به تعریف گردشگری برای سدهای 
کشور در سال های اخیر گفت: حدود ۱۰۰ مورد از سدهای 
کشور در این طرح قرار دارند؛ این خوب است اما هنوز راه 
زیادی در پیش است.تقی زاده خامسی با تاکید بر اینکه 
ظرفیت آب موجود کشور تنها به شرط بهره وری می تواند 
پاسخگوی شغل و توســعه بیشتر باشد، گفت: ۷ درصد 
آب مصرفی کشــور مربوط به شرب و ۳ درصد مربوط به 
صنعت است که خوشبختانه از طریق بازچرخانی، تصفیه و 

دوباره به چرخه مصرف باز می گردد و این پروسه حدود ۵ 
میلیارد متر مکعب آب واچرخانی به ما می دهد که در دولت 
قبل حدود ۶۰ تصفیه خانه ساختیم اما واقعیت آن است 
که در مقابل مصارف عظیم کشاورزی قابل توجه نیست.

وی مصارف کشاورزی را پاشنه آشیل آب کشور دانست 
و گفت: راندمان ما در این حوزه حداکثر ۴۵ درصد است 
که اگر درســت شود توسعه ما تا سه برابر افزایش خواهد 
داشت.این مقام مســئول در صنعت آب، نبود آمایش و 
اشکال ســاختار قانونی در حوزه آب را از اشکالات حوزه 
آب دانســت و گفت: در سال ۴۵ سرانه آب کشور ۶۵۰۰ 
بوده اســت و امروز این رقم تا ۱۵۰۰ کاهش داشته است 
و در تعاریف بین المللی این یعنی کشورمان در دوره تنش 
آبی قرار دارد، از سوی دیگر بعد از انقلاب جمعیت کشور 
۲.۵ برابر شده است در حالی که منابع تجدیدپذیر آب ۳۰ 

درصد کاهش یافته است.

نیازمند تغییر حکمرانی در بخش آب هستیم

علی چاغروند - مدیر طرح و برنامه اتاق ایران

واکاوی موانع نقش آفرینی بخش خصوصی 
در اقتصاد

موفقیت در روند خصوصی سازی قبل از هر پیش زمینه ای نیازمند تقویت بخش 
خصوصی است. در این راستا لازم است بسترهای حقوقی و قانونی و زمینه های تقویت 

بخش خصوصی و حضور پررنگ آن در عرصه اقتصاد فراهم و موانع حذف شود.
 خصوصی ســازی طی بیش از سه دهه اخیر در دنیا به طور معناداری از سهم 
بنگاه های دولتی از اقتصاد کم کرده و زمینه ساز رشد و توسعه اقتصادی شده است، 
این فرایند در ایران اما به رغم وجود ظرفیت های قانونی، با انحراف از اهداف تعریف 
شــده، نه تنها افزایش کارایی اقتصادی، رقابت پذیری و کاهش فســاد را به دنبال 
نداشــت، بلکه نوع واگذا ری ها و عملکرد ضعیف بنگاه های واگذار شــده، منجر به 
شکل گیری مشکلات جدیدی شد.همچنین انحراف در مسیر خصوصی سازی منجر 
به ظهور رقیب قدرتمند و پرنفوذی به نام »خصولتی«، در مقابل بخش خصوصی 
شد که عرصه را برای افزایش سهم مالکیت و فعالیت این بخش در اقتصاد تنگ تر 
کرد. طوری که با گذشت نزدیک به ۱۵ سال از خصوصی سازی در ایران، در حال 
حاضر سهم بخش خصوصی از اقتصاد ایران؛ کمتر از ۱۵ درصد است و دولت ایران 
به عنوان یکی از حجیم ترین دولت ها، در رتبه ۱۱۷ جهان در این شاخص قرار دارد.

این در حالی است که تجربه کشورهای مختلف جهان از خصوصی سازی، از جمله 
کشورهای همسایه که به لحاظ اقتصادی به ایران نزدیک ترند، نشان می دهد این روند 
طی سال های اخیر منجر به افزایش درآمد دولت، حذف انحصار، گسترش رقابت، 
اشتغالزایی، کاهش هزینه های جاری، کوچک شدن اندازه دولت و استفاده بهینه از 

منابع و نهایتا رشد و توسعه اقتصادی در این کشورها شده است.
تجربه سایر کشورها در خصوصی سازی

خصوصی سازی در ترکیه، از سال۱۹۸۴ با اهداف آزادسازی اقتصادی، درگیرکردن 
دولت در وظایف اصلی و بنیادی و کاهش نقش دولت در اقتصاد، کاهش محدودیت 
بودجه مورد نیاز بخش عمومی و افزایش کارایی و اثربخشــی در اقتصاد آغاز شد. 
خصوصی سازی در این کشور در مسیری پیش رفت که به افزایش ضمانت های دولت 
نینجامد و حوزه فعالیت و تصمیم گیری دولت در صنایع غیراستراتژیک تا میزان صفر 
تقلیل یابد. صنایع مادر نظیر مخابرات، پتروشیمی، فولاد، حمل و نقل و کشتیرانی، 
بنادر، صنایع هواپیمایی و بانک ها از جمله صنایع و بخش هایی بودند که در ترکیه به 
بخش خصوصی واگذار شد.خصوصی سازی در گرجستان نیز با جهت گیری به سمت 
بازار آزاد و همگرایی با اقتصاد اتحادیه اروپا، به سمتی پیش رفت که در همه  زمینه ها 
از جمله انرژی، حمل و نقل، زیرســاخت ها، مخابرات و هتلداری، دارایی های دولتی 
واگذاری به بخش خصوصی صورت گرفت. کاهش حجم دولت، بهبود محیط کسب و 
کار، حذف شش وزارتخانه های دولتی، کاهش حجم نیروی کار دولتی به بیش از ۶۰ 
درصد و مبارزه با رانت و رشوه در قالب اصلاحات اقتصادی در این کشور انجام شد.

خصوصی سازی در ایران چه روندی را طی کرد؟
بررسی ها نشان می دهد خصوصی سازی در ایران در بسیاری از مواقع به منظور 
رد دیون، جبران کسری بودجه و پرداخت بدهی های دولت انجام شده است. دولت 
سهام بسیاری از شرکت های دولتی را در ازای بدهی به موسسات و نهادهای عمومی 
غیردولتی واگذار کرد و بخش عمومی یا دولت نه تنها خریدار اصلی شــرکت های 
واگذار شده از طریق بورس و مزایده است، بلکه مدیریت و کنترل آن شرکت ها را 
نیز به شــکل مستقیم و غیرمستقیم در دست دارد. از طرفی بسیاری از شرکت ها 
اگرچه به ظاهر خصوصی شدند، اما همچنان تحت تسلط مستقیم دولت قرار دارند.

نتیجه مطالعات نشان می دهد، به عنوان نمونه در دوره واگذاری سال های ۸۶-۸۲ 
سهم بخش خصوصی از مالکیت شرکت های واگذار شده ۴.۶۲ درصد است. در عوض 
نتایج بیانگر این اســت که ۱.۴۷درصد از سهام واگذار شده، نصیب بخش عمومی 
غیردولتی شده و ۳۵.۵۸ درصد از آن مجددا به شرکت های دولتی فروخته شده است.

ظرفیت های قانونی خصوصی سازی در ایران
خصوصی سازی در راس سیاست هایی است که در قالب اصل ۴۴ قانون اساسی 
در ســال های ۱۳۸۴ و ۱۳۸۵ با هدف افزایش رشد تولید ناخالص ملی، گسترش 
مالکیت در سطح عموم مردم، ارتقای کارایی بنگاه های اقتصادی، افزایش بهره وری، 
افزایش رقابت پذیری، افزایش سهم بخش های خصوصی و تعاون، افزایش اشتغال و 
سرمایه  گذاری، بهبود درآمد خانوارها ابلاغ شد و در برنامه های توسعه، قانون بهبود 
مستمر محیط کسب و کار و قانون رفع موانع تولید نیز مورد تاکید قرار گرفته است.

ماده ۲۲ قانون بهبود محیط کســب و کار، دستگاه های اجرایی را موظف کرده 
در انتخاب طرف قرارداد در معاملات خود از جمله پیمانکاری ها و امثال آن، بخش 
خصوصی را در اولویت قرار دهند. ماده ۲۷ این قانون نیز بر تغییر نقش دولت از مالکیت 
و مدیریت مستقیم بنگاه ها به سیاستگذاری و نظارت تاکید کرده و دستگاه های اجرایی 
را از مداخله و نفوذ در مدیریت شــرکت ها و موسسات بخش خصوصی و تعاونی، 
نهادها و موسسات عمومی غیردولتی منع کرده است. خصوصی سازی در ایران اما به 
رغم وجود ظرفیت   های قانونی با انحراف از مسیر اصلی به اهداف مورد نظر نرسید.

واکاوی دلایل عدم موفقیت خصوصی سازی
اجرایی نشــدن خصوصی سازی براساس اصول قانونی مربوطه، سیاست زدگی و 
دخالت نهادهای مختلف، مشــخص نبودن روند واگذاری ها، نامناسب بودن فضای 
اقتصادی کشور، مشکلات ساختاری شرکت های دولتی، دید منفی نسبت به فعالان 
اقتصادی و کارآفرینان بخش خصوصی، ضعف مهارت های مدیرتی، قوانین نامطمئن 
و ناقص مالکیت در اقتصاد بازار، تقاضای محدود و بازارهای مالی ضعیف در کشور، 
ضعف بازار سرمایه و... از جمله دلایل عدم موفقیت روند خصوصی سازی در ایران است.

در واکاوی دلایل عدم موفقیت خصوصی سازی در ایران مشخص می شود محیط 
کســب و کار و شــرایط آزادی های اقتصادی نیز فضای مناسبی را برای فعالیت و 
مشــارکت بخش خصوصی ایجاد نکرده است. اقتصاد ایران از منظر شاخص هایی 
جهانی آزادی اقتصادی از جمله »فریزر« که به کوچک بودن اندازه و عدم مداخله 
دولت در اقتصاد تاکید دارد، جایگاه مناسبی در سطح بین المللی ندارد.در رده بندی 
شــاخص آزادی اقتصادی »فریزر« مربوط به سال ۲۰۱۸، ایران رتبه  ۱۵۸را دارد و 
تنها کشورهایی همچون آنگولا، لیبی، سودان و ونزوئلا در رتبه پایین تری نسبت به 
ایران از نظر آزادی اقتصادی قرار داشته اند. از نظر شاخص اندازه و حجم دولت نیز، 
ایران در رتبه جهانی ۱۱۷ قرار گرفته است. یعنی دولت ایران حجیم تر از دولت های 
۱۱۶ کشور دیگر است.این در حالی است که تجربه کشورهای مختلف نشان می دهد 
موفقیت فرایند خصوصی سازی به میزان زیادی به ایجاد شرایط آزادی های اقتصادی، 

بهبود محیط کسب و کار و چارچوب نهادی وابسته است.
الزامات بازگشت خصوصی سازی به مسیر اصلی

موفقیت در روند خصوصی سازی قبل از هر پیش زمینه ای نیازمند تقویت بخش 
خصوصی اســت. در این راستا لازم است بسترهای حقوقی و قانونی و زمینه های 
تقویت بخش خصوصی و حضور پررنگ آن در عرصه اقتصاد فراهم و موانع حذف 
شود. در این مسیر، سیاست های آزادسازی اقتصادی از قبیل مقررات زدایی و حذف 
قیمت گذاری،  بهبود و ارتقای فضای کسب و کار، اصلاح قوانین کار، ثبات قوانین، 
اصلاح نظام حقوقی و قضایی و ارتقای شفافیت باید به جد دنبال شود.همچنین در 
خصوصی سازی نوع و شیوه واگذاری ها تضمین کننده موفقیت این روند است. واگذاری 
براساس اصول حاکمیت شرکتی و همچنین واگذاری از طریق بازار سرمایه در مقایسه 
با واگذاری به شیوه مزایده، مذاکره، رد دیون و... به دلیل شفافیت و رقابت، منجر به 
کارآمدی بیشتر خصوصی سازی می شود. از همین رو بازنگری در شیوه واگذاری ها 
و اهلیت سنجی همراه با انتقال مالکیت به کارآفرینان و سرمایه گذاران دارای انگیزه 
باید در اولویت دولت های بعدی قرار گیرد و ضروری اســت در واگذاری ها علاوه بر 

مالکیت، مدیریت نیز به بخش خصوصی واقعی منتقل شود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/06/18

شماره : 1184
زهــرا جعفری  -   ایــده روز  | بتی که 
ســال قبل از بازار سرمایه برای مردم ساخته 
شــده بود، اکنون درحال فرو ریختن است و 
دومینوی اتفاقات مختلف باعث شد در نهایت 
آخرین مهره که همان اعتماد سهامداران به این 

بازار بود نیز بیفتد.
 ابتدای سال گذشته که شاخص  کل بورس 
کار خود را با شــاخص ۵۰۰ هزار واحدی آغاز 
کرد، کمتر کسی گمان می کرد روزهای سبز 
بازار مقدمه بهترین و بدترین سال بازار سرمایه 

در تاریخ ۵۴ ساله خود در ایران باشد.
در همــان روزهــا بود که بانــک مرکزی 
دســتورالعمل شفاف ســازی تراکنش بانکی 
اشخاص را صادر و در آن اعلام کرد که »انتقال 
وجه با مبلغ بالاتر از ۲۰۰ میلیون تومان برای 
اشــخاص حقیقی بوسیله کلیه تراکنش های 
بانکی مشــروط به درج بابت و در صورت نیاز 

منوط به ارائه اسناد مثبته شد.«
 بازخوانی این بخشــنامه نشــان می دهد 
که مســتندات مورد نیاز برای موضوع »امور 
ســرمایه گذاری در بورس«  این است که یک 
طرف حساب نهادهای مالی مجاز باشد. درواقع 
سهامدار بورسی می توانست هرمیزانی که در 
توان دارد، حتی اگر بیش از ۲۰۰ میلیون تومان 
باشد، به بازار سرمایه تزریق کند. این درحالی 
است که در مقابل، افرادی که می خواستند در 
بازار سکه یا ارز که بازارهای موازی بازار سرمایه 
محسوب می شوند، سرمایه گذاری کنند، این 
امکان را نداشتند. این موضوع بیش از چراغ های 
سبز پی در پی بازار به مردم سیگنال مثبت داد 
و باعث شــد بسیاری از افراد گمان کنند بازار 

ســرمایه در مقابل بازار سکه و ارز، محل امن 
تری برای سرمایه گذاری است. از سوی دیگر 
در همان روزها، ســود بیــن بانکی به زیر ۱۰ 
درصد کاهش و به تبع آن، سود سپرده گذاری 
نیز تا ۱۵ درصد کاهش یافت و همین موضوع 
باعث شد مردم سرمایه گذاری در بازار سرمایه 
را که به روزهای اوج خود نزدیک می شــد، به 
سپرده گذاری در بانک ترجیح دهند. علاوه بر 
اقدامات مذکور، عبدالناصر همتی، رئیس کل 
بانک مرکزی هم در ۱۲ اردیبهشت ماه سال 
گذشته و در حالی که شاخص بورس با افزایش 
تقاضای از سوی فعالان بازار سهام با رشد قابل 
توجهی همراه شده بود، در پست اینستاگرامی 

خود نوشت: »با توجه به اقبال مردم به حضور 
در بازار سرمایه، عرضه سهام شرکت های دولتی 
و بانک ها و تکمیل ســهم شناور شرکت های 
بورسی از ضرورت های ایجاد تعادل در عرضه و 
تقاضا و عمق بخشیدن به بازار سرمایه است. در 
راستای اجرای ضوابط قانونی کاهش بنگاه داری 
بانک ها، بخشــنامه ای را در خصوص ضرورت 
واگذاری سهام شرکت های وابسته به بانک ها در 
بورس صادر کردم. نحوه اقدام و عملکرد بانک ها، 
شاخص مهم ارزیابی عملکرد مدیران بانک ها در 
همراهی با سیاست های اقتصادی دولت است.«

او همچنین پستی در ۱۹ اردیبهشت سال 
گذشته با این مضمون منتشر کرد که شرایط 

بازار سرمایه امکان خوبی برای بهبود شرایط 
تامین مالی در کنار تامین کسری بودجه از راه 
عرضه ســهام بنگاه ها و اموال مازاد و مهم تر از 
همه، انتشار هدفمند و مدیریت شده اوراق بدهی  
که هر دو ضد تورمی هستند را فراهم کرده که 

امید است دولت از آن استفاده کند.
شــاید مهم ترین دلیل بانک مرکزی برای 
هدایت نگاه مردم به بازار ســرمایه این بود که 
نقدینگی موجود در کشور به سمت سایر بازارها 
از جمله بازار ارز حرکت نکند و به تورم دامن 
نزند؛ بنابراین بورس به نوعی سد راه تورم شد.

موضوعی کــه محمدعلی دهقان دهنوی، 
رییس ســازمان بورس در سخنانی که اخیرا 

در کلاب هاوس داشــت به آن اشاره و اعلام 
کرد که بازار سرمایه کشور را از مصیبت بزرگ 

تورم نجات داد!
همه این اقدامات در کنار سوددهی بی نظیر 
بازار سرمایه در ماه های ابتدایی سال گذشته و 
همچنین تشویق شدن وقت و بی وقت مردم 
از سوی مسئولان - از رئیس جمهور گرفته تا 
وزیر اقتصاد - قرار گرفت تا مردم که جذابیتی 
در بازارهای موازی نمی دیدند و نگران حفظ 
ارزش پول خود در برابر تورم بودند، سرمایه خود 
را وارد بازار سرمایه کنند. در این میان نیز برخی 
به واسطه سهام عدالتی بودن، بورسی شدند و 
شرایط وسوسه کننده این بازار باعث شد حتی 
افرادی که دانش و آگاهی لازم را ندارند، برای 
کسب سود بیشــتر، دارایی های مهم خود از 
جمله مســکن را بفروشند و پول خود را وارد 
بازار ســرمایه کنند. پس از ورود حجم زیادی 
نقدینگی سرگردان به بازار سرمایه، حقوقی ها 
مشغول فروختن سهم در قیمتهای بالا شدند 
امــا این پول ها را به بازار برنگرداندند. در واقع 
پول از بازار به عناوین مختلف از جمله فروش 
دارایکم و پالایشــی یکم یا فروش سهم های 

پتروشیمی از بازار خارج شد.
خلاصه کلام اینکه بازار ســرمایه از همان 
ابتدای سال قبل نتوانست راه خود را انتخاب 
کند و ســایه دخالتهای گاه و بیگاه از ســوی 
نهادهای مختلف بر سرش سنگینی می کرد. 
بازاری که تا فتح شاخص دو میلیون واحد پیش 
رفته بود، اکنون به شاخص یک میلیون و۲۰۰ 
هــزار واحد چنگ انداخته و صف های فروش 

جایگزین صف های خرید شده اند.

معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ضمن بررسی تجربیات ناموفق سیاستهای رفاهی دولت در 
توزیع سبدکالا در سال ۹۲، به خطاهای بزرگ صورت گرفته 
در اجــرای این برنامه پرداخت و به دولتهای بعدی توصیه 
کرد که سال اول کار خود را سال اجرای سیاستهای جدید 

و بزرگ قرار ندهند.
احمد میدری در پنجمین نشست »مروری بر تجارب 
موفق ناموفق سیاســتگذاریهای رفاهی در ۸ سال اخیر« 
بیان کرد: شــریعتمداری- وزیر رفاه در اسفندماه دستور 
دادند که تجارب سیاست گذاری مدون شود و به دولت بعد 
انتقال داده شود. این دستور انگیزه مضاعفی ایجاد کرد که 
معاونت رفاه تجارب خود را بررسی و آن ها را مدون کند و 

در اختیار مخاطبین مختلف قرار دهد.
وی با بیان اینکه تجربه هایی که امروز موردبررسی قرار 
می گیرد یک تجربه تاحدودی تلخ اســت که خوشبختانه 
حل شــد و تجربه دیگر با روش صحیح انجام شد و نتایج 
و دســتاوردهای آن ملموس تر و خوشــایندتر بوده است، 
گفت: تجربه اول به توزیع سبدکالا در سال ۹۲ برمی گردد 
و تجربه دوم مربوط به تجربه الزام مشــاوره ژنتیک قبل از 

ازدواج می شود.
میدری با بیان اینکه تجربه نخست در آذرماه سال ۹۲ 
تصمیم گرفته شد که به ۱۵ میلیون خانواده ایرانی یک بسته 
خوراکی شامل مرغ، برنج، تخم مرغ و شکر توزیع شود، افزود: 
اعتبــار این برنامه ۱۵ هزار میلیارد ریال بود که باتوجه به 
قیمت ها در آن سال نسبت به امسال، بودجه قابل توجهی 
بود، اما اجرای این تجربه منجر به فوت دو نفر در کرمانشاه و 
تهران بود، به علت اینکه صف های طولانی تشکیل شد. علت 
فوت را داستان های مختلفی گفته می شود اما فوت دو نفر به 
ویژه فرد سالمندی که در کرمانشاه فوت کرد، قطعی است.

معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ادامه داد: تصاویر ازدحام مردم در شبکه های بین المللی و 
داخلی مهم بود و نشــان از بی برنامگی یا عدم هماهنگی 
لازم در اجــرای این برنامه بود. در نهایت رییس جمهور در 
۱۶ بهمن ماه که اندکی از اجرای این برنامه گذشته بود، در 
صدا و سیما جمهوری اسلامی از مردم به علت مشکلاتی 

که در اجرای این برنامه رخ داده بود، عذرخواهی کرد. 

 سال ابتدای کار دولتها، سال اجرای سیاستهای 
جدید و بزرگ نیست

میدری با بیان اینکه دولت ۱۵۰۰ میلیاردتومان در سالی 
که تنگنای مالی داشت هزینه کرد و از طرفی دیگر از ملت 
هم عذرخواهی شــد، اظهار کرد: چرا برنامه ای در مقیاس 
ملی موجب این سیاست می شود و چه باید کرد که اجرای 
سیاست هایی از این قبیل بهتر و با مشکلات کمتری روبه رو 
شود، مسئله ای است که می خواهم به آن بپردازم. قاعده کلی 
این است که سال ابتدای دولت، سال سیاست های جدید و 
بزرگ نیست؛ این درسی است که می توانیم به دولت بعد 

انتقال دهیم. وی افزود: سال نخست هر دولتی سال شناخت، 
اســتقرار، هدف گذاری و برنامه ریزی است. اما دولت ها در 
سال نخســت به دنبال سیاست هایی می گردند که نشان 
دهند نقطه عطفی شروع شده و از این طریق امید تازه ای 
را در دل مردم زنده کنند؛ هرچند هدف، هدفی پسندیده، 
یعنی ایجاد امید، دادن امکان رفاهی و نشــان دادن اینکه 
دوران تازه ای آغاز شــده، هدفی معقول اســت، اما نتیجه 
آن نتیجه ای ناخوشــایند که برعکس موجب سرخوردگی 
خواهد شد و از این رو باید از سیاست های بزرگ اجتماعی 

و جدید پرهیز کرد.
میدری ادامه داد: سیاست دولت در آن سال بزرگ بود، 
زیــرا ۱۵ میلیون خانــواده را در بر می گرفت و جدید بود 
چراکه بعد از پایان جنگ ما می خواستیم سبد کالا بین مردم 
توزیع کنیم و این بار دیگر کوپن داده نمی شد بلکه کارت 
الکترونیکی مردم شارژ می شد و آنها به فروشگاه ها مراجعه و 
کالا را دریافت می کردند؛ هم به لحاظ جامعه هدف گسترده 

بود و هم به لحاظ شیوه های جدید، شیوه تازه ای بود.

 خطاهای بزرگ دولت در توزیع ســبد کالا در 
سال ۹۲ 

معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
بیان اینکه در اجرای این سیاست چند خطای بزرگ صورت 
گرفت، گفت: اول تعیین گروه های مشمول سبد کالا؛ در 
مصوبه هیات وزیران قید شده بود که این اقشار می توانند 
ســبدکالا دریافت کنند؛ کارمندان دولت، بازنشستگان، 
کارگران، مددجویان نهادهای حمایتی و ایثارگران مشمول 

این برنامه شدند.
وی ادامه داد: در تشخیص و توزیع کالا بین این جامعه 
هدف چند مشکل وجود داشت. اول اینکه در ادارات دولتی 
چند دسته شاغل داریم؛ برخی کارمند یا کارکنان رسمی 
و پیمانی هستند و برخی دیگر استخدام شرکتی هستند. 

اطلاعات پیمانی ها و رسمی ها در اختیار خزانه داری کشور 
است و کدملی و کارت های بانکی آنها مشخص است و به 
راحتی سهمیه کالا بر روی کارت مشخص می شد، اما در 
مورد گروه دوم که شرکتی بودند اطلاعاتشان متمرکز در 
کشــور وجود نداشت و به همین دلیل وقتی این سیاست 
در کشور اجرا شد در ادارات دولتی مدیران- کارمندانی که 
حقوقشان بالاتر از مستخدمین شرکتی است، کالا دریافت 
کردند، اما افرادی مانند نظافت چی ها که ســطح درآمدی 
پایین تری دارند مشمول کالا نشدند و این موجب نارضایتی 

روشن و آشکار می شد.
میدری افزود: گروه دوم کشــاورزان بودند؛ کشاورزان 
ایران به دلیل اینکه اطلاعات متمرکزی نداشتند مشمول 
این طرح نبودند و مشخص شد که عموم روستاییان که از 
گروه های کم درآمد هستند از دریافت این سبد کالا بیرون 
ماندند که با هدف دولت که حمایت از اقشار کم درآمد بود، 
ناسازگار بود و این خطای تشخیص جامعه هدف که مهم 

و حساسیت برانگیز بود.
وی با بیان اینکه خطای دوم در مورد شیوه تامین و توزیع 
کالا بــود، اظهار کرد: دولت برای توزیع کالا مواد خوراکی 
را از طریق شرکت بازرگانی دولتی خریداری و در مراکزی 
بسته بندی کرد و در فروشگاه های سراسر کشور توزیع شد. 
هنگامی که مــردم کالا را دریافت کردند اظهار می کردند 
که کیفیت برخی از برنج ها از برخی دیگر پایین تر است و 
مناسب نیست و یا بین برنج دریافت شده توسط گروه های 
مختلف تبعیض است. دوم اینکه درست یا نادرست به صورت 
گســترده اظهار شد که مرغ توزیع شده زمان مصرفش رو 
به انقضاست و در برخی از شهرها گفته شد که این مرغ ها، 

مرغ های بهداشتی نیستند و نباید توزیع شوند.
میدری یادآور شــد: غیر از این دو مشکل که در تامین 
و توزیع کالاها رخ داد، وقتی مردم به فروشــگاه ها مراجعه 
می کردند، گفته می شــد که به طــور مثال برنج داریم اما 

تخم مرغ یا مرغ نیست و شما مجددا مراجعه کنید؛ اینکه 
مردم بســته کامل را دریافت نمی کردند موجب نارضایتی 
مردم می شــد. بعد از اجرای این طرح مشــخص شد که 
برای برخی کالاها بــه جای اینکه به طور مثال مردم ۱۵ 
میلیون تخم مرغ دریافت کنند، ۱۳ میلیون دریافت کردند 
و مغایرت مالی حدود ۱۰۰ میلیارد تومان بین وزارت صمت 

و فروشگاه های توزیع رخ داد.

 واگذاری مسئولیت توزیع سبد کالا از وزارت 
صمت به وزارت رفاه

معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با بیان اینکه بعد از اینکه این نقاط ضعف مشخص شد که 
این نقاط آنچنان روشن و آشکار بود که رئیس جمهور برای 
اولین بار از مردم عذرخواهی کرد نظام توزیع سبدکالا تغییر 
پیدا کرد، گفت: این تغییرات به این صورت بود؛ یک، وزارت 
صمت که شــاید از دهه های قبل از انقلاب مسئول توزیع 
ســبدکالا بود از این مسئولیت گرفته شد و به وزارت رفاه 
منتقل شــد، زیرا وزارت رفاه مستند گزارشی را نوشت که 
شــیوه توزیع سبد کالا این است و ما باید نظام توزیع کالا 

را تغییر دهیم.
وی ادامه داد: به جای اینکه دولت کالاها را خریداری و 
بسته بندی و حمل کند، می توانیم کارت مردم یا مشمولین 
را به صورت الکترونیکی که در آن طرحی که توسط وزارت 
صمت اجرا شد، )کوپن ندادند بلکه کارت بانکی شارژ شد که 
این روشی نوین و درستی بود(، کارت مردم را الکترونیکی 
شارژ کنیم، اما اجازه دهیم از فروشگاه ها کالا را خریداری 
کنند و مردم بتوانند از چند شبکه فروشگاهی کالاهای خود 
را خریداری کنند؛ اینگونه دولت از تامین و توزیع و حمل 
و نقل کالا بیرون بیاید و این مسئولیت را به دوش بخش 
خصوصی بگذارد؛ این تغییر اساسی بود که در شیوه توزیع 

کالا در ایران ایجاد شد.

 شناسایی کم درآمدها از طریق پایگاه اطلاعات 
ایرانیان

میدری ادامه داد: دوم؛ به جای اینکه این اقشار را به این 
شکل شناسایی کنیم از طریق پایگاه اطلاعات رفاه اقشاری 
که کم درآمد هستند )اعم از اینکه کارمند یا کارگر هستند( 
سطح وسع و توانایی آنها را هدف قرار دهیم، چرا دولت باید 
از کارمند حمایت کند اما از روستایی حمایت نکند؟ مبنای 
حمایت باید سطح درآمد خانواده ها باشد؛ این اصلاح دیگری 

بود که صورت گرفت و در سال های بعد انجام شد.
وی با تاکید بر اینکه ســال اول سال طرح های بزرگ 
اجتماعی نیست، سال شناخت، استقرار تیم مدیریتی جدید 
و برنامه ریزی برای ســال های بعد است، گفت: دولت ها به 
جای اینکه برای سال اول کارهای بزرگ کنند، اجازه دهند 
در دو ســال پایانی یا سال پایانی سیاست های خوب را به 

اجرا درآوردند. 

شناسایی کم درآمدها ازطریق پایگاه ایرانیان

جولان دهی دلالان در بازار خودرو
تعطیلی کســب و کارها به دلیل اوج گرفتن شــیوع 
ویروس کرونا سبب شده عنان بازاری همچون خودرو به 
دست دلالان این بازار بیفتد و قیمت گذاری ها در سایت های 
خرید و فروش صورت گیرد. همین موضوع سبب شده در 
چنین بازاری افزایش ۱۸ و حتی ۳۴ میلیون تومانی قیمت 

یک خودرو طی یک ماه، چندان عجیب به نظر نرسد!
 طبق بررســی یک بازه یک ماهه، )مقایسه قیمت ها 
در ســوم فروردین ماه تا آخرین قیمت های درج شده در 
ساعات پایانی سوم اردیبهشت(، نشان می دهد طی این 
مدت قیمت خودروهای مورد بررسی بین ۲ تا ۱۸ میلیون 
و حتی ۳۴ میلیون هم افزایش داشته است. این در حالی 
است که از ابتدای سال جاری تاکنون، کمتر از یک هفته 
بازارهــا و صنوف به صورت رســمی آغاز به کار کردند و 
پس از آن مجددا به سبب فراگیری بالای ویروس کرونا، 
اکثریت مشاغل و واحدهای صنفی و بازارها تعطیل شدند.

 بنابراین همچنــان دارندگان خودرو و دلالان با درج 
قیمت برای محصولات در ســایت های خرید و فروش و 
آگهی ها، تعیین کننده قیمت محصولات هســتند و هر 
قیمتی کــه بخواهند بر روی محصــول در اختیار خود 
می گذارند و می فروشــند؛ اگرنه هم که بازار را متشنج و 

بازهم وضعیت را به نفع خود ســوق می دهند. ظاهرا هم 
هیچ نهادی ناظر نیســت و دست این فروشندگان برای 

قیمت گذاری باز است. 

 ایران خودرویی هــا از ۵ تا 3۴ میلیون گران 
شدند

طبق بررسی قیمت ها طی یک ماه اخیر، در پرتیراژهای 
محصولات گروه صنعتی ایران خودرو، کمترین رشد در پژو 
۲۰۶ تیپ ۵ دیده شد که از محدوده ۲۵۰ میلیون تومان 
به ۲۵۵ میلیون تومان رسیده است؛ اما در مقابل بیشترین 
افزایش هم مربوط به همین خودرو اما تیپ ۲  آن است که 
با ۳۴ میلیون تومان افزایش قیمت از  حدود ۱۸۴ میلیون 
تومان به ۲۱۸ میلیون تومان رسیده است. رانا و  پژو ۴۰۵ 
GLX هم جزو کمترین جهش قیمت ها بوده و بین شش تا 
هشت میلیون تومان گرانتر شده اند؛ به طوری که رانا از 
 GLX ۴۰۵ ۲۰۰ میلیون تومان به ۲۰۶ میلیون تومان و پژو

از ۱۷۹ میلیون تومان به ۱۸۷ میلیون تومان رسیده اند.
پس از آن ها خودروهایی همچون سمند LX حدود ۱۱ 
میلیون تومان، پژو پارس و پژو ۲۰۷ دنده ای ۱۲ میلیون 
تومان افزیش قیمت را ثبت کرده اند. ســمند LX از  ۱۸۰ 

میلیون تومان به محدوده ۱۹۱ میلیون تومان، پژو پارس از 
۲۰۶ میلیون تومان به ۲۱۸ میلیون تومان و ۲۰۷ دنده ای 
از ۲۶۰ میلیون تومان به حدود ۲۷۲ میلیون تومان افزیش 
یافته اند.  همچنین دنا با افزایش ۱۸ میلیون تومانی از ۲۵۲ 
میلیون تومان تا ۲۷۰ میلیون تومان، دناپلاس با افزایش 
۲۰ میلیون تومانی از ۳۳۰ میلیون تومان تا ۳۵۰ میلیون 
تومان و پژو ۲۰۷ اتوماتیک با افزایش ۲۲ میلیون تومانی 
از محدوده ۳۶۳ میلیون تومان تا محدوده ۳۸۵ میلیون 

تومان صعود کرده اند.

 محصولات ســایپا از ۲ تا ۱۸ میلیون تومان 
رشد قیمت داشته اند

در محصولات گروه سایپا نیز در روز مورد بررسی )سوم 
فروردین ماه( و مقایسه آن با آخرین قیمت آگهی شده در 
سوم اردیبهشت نشان می دهد که بطور مثال سایپا ۱۱۱ 
که ۱۲۵ میلیون تومان بوده به ۱۲۷ میلیون تومان رسیده 
و دو میلیون تومان گران تر شده است یا سایپا ۱۳۱ حدود 
۱۰ میلیون تومان گران شده و از ۱۰۶ میلیون تومان به 
حدود ۱۱۶ میلیون تومان رسیده است. سایپا ۱۵۱ )پراید 
وانت( هم از محدوده ۱۱۳ میلیون تومان رد شــده و در 

کانال ۱۲۴ میلیون تومان قرار گرفته و رشد قریب به ۱۱ 
میلیون تومانی را تجربه کرده است. 

ســاینا نیز ۱۸ میلیون گران تر شده و از ۱۳۰ میلیون 
تومان به ۱۴۸ میلیون تومان رســیده است و پس از آن 
تیبا ۲ پلاس با حدود ۱۶ میلیون تومان، بیشترین افزایش 
قیمت را داشته است.  این خودرو از حدود ۱۳۴ میلیون 

تومان به ۱۵۰ میلیون تومان رشد قیمت داشته است. 
همچنین کوییک دنده ای هفت میلیون تومان و تیبا ۲ 
و کوییک R  هریک شش میلیون تومان گران تر شده اند. 
کوییــک دنده ای از ۱۳۸ میلیــون تومان به حدود ۱۴۵ 
میلیون تومان، تیبــا ۲ از ۱۲۶ میلیون به ۱۳۲ میلیون 
تومان و کوییک R  از ۱۴۵ میلیون تومان به ۱۵۱ میلیون 

تومان رسیده اند.
 لازم به ذکر است همانطور که اشاره شد، قیمت های 
رسمی در نتیجه معاملات رسمی در واحدهای صنفی و 
نمایشــگاه های رسمی به سبب تعطیلی محدودیت های 
کرونایی وجود ندارد و قیمت های اعلامی برای محصولات 
و میزان نوسانات آن ها تقریبی بوده و محدوده قیمت ها به 
صورت میانگین اشاره شده است که از بررسی قیمت های 

درج شده در آگهی فروش حاصل شده است.

سیگنال مثبت بانک مرکزی به سرمایه گذاری در بورس 

مردم عطای بورس را به لقایش بخشیده اند!

  حمایــت ۲۰ میلیــارد تومانــی بنیــاد مســتضعفان از خانواده های 
ــوزاد پرُ ن

بنیاد مستضعفان در سال ۹۹ به منظور کمک به تامین شیرخشک، پوشک و 
همچنین معیشت خانواده های پرُنوزاد و کمک هزینه خرید مسکن این خانواده ها 

مبلغ ۲۰ میلیارد تومان را تخصیص داد.
 بنیاد مســتضعفان در سال گذشته به منظور حمایت از خانواده های پرُنوزاد و 
نیازمند کشور، مبلغ ۲۰ میلیارد تومان را تخصیص داد که این اعتبار در سه بخش 
کمک هزینه خرید مسکن، کمک به تامین شیرخشک و پوشک و همچنین کمک 

معیشتی، در اختیار این خانواده ها قرار گرفته است.
بر اساس این گزارش، طی سال ۹۹، از اعتبار ۲۰ میلیارد تومانی مذکور، نزدیک 
به ۹ میلیارد تومان برای تامین مسکن ۱۷۵ خانواده پرنوزاد تخصیص یافت و هریک 
از این خانواده ها، به طور میانگین بیش از ۵۰ میلیون تومان کمک بلاعوض برای 
تامین مسکن دریافت کردند. همچنین طی سال گذشته، بنیاد مستضعفان به منظور 
کمک به تامین مایحتاج این خانواده ها مبلغ ۶ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان را برای 

حمایت از ۵۸۸ خانواده واجد شرایط تخصیص داد.
علاوه بر این موارد نیز، در سال گذشته مبلغی معادل ۵ میلیارد تومان برای کمک 
به تامین پوشک و شیرخشک مورد نیاز خانواده های پرنوزداد کشور از سوی بنیاد 
مستضعفان پرداخت شد.  کمک هزینه های مصوب بنیاد برای حمایت از خانواده 
های پرنوزاد از طریق کمیته امداد و در قالب طرح رحمت در اختیار واجدان شرایط 

این طرح قرار می گیرد.

  جزئیات ممنوعیت تردد مســافران هندی و تشدید نظارت ها در 
مرزهای شرقی

مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
از ابلاغ مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا درباره اعمال فوری ممنوعیت تردد مسافران 

هندی و تشدید نظارت ها در مرزهای شرقی کشور خبر داد.
 ســتاد ملی مقابله با کرونا روز شنبه کشورهای هند و پاکستان را در فهرست 
کشورهای با شرایط ویژه قرار داد و هر گونه تردد مسافر را از این کشورها ممنوع 
اعلام کرد. جواد هدایتی مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای  در این باره اظهار کرد: گرچه با کشور هندوستان مرز زمینی 
مشترک نداریم اما ستاد ملی مقابله با کرونا مصوبه ای در خصوص توقف کامل و فوری 
هرگونه نقل و انتقال مسافر به صورت مستقیم و غیر مستقیم از کشور هندوستان 
ابلاغ کرده است و در این صورت هیچ یک از مسافرانی که در هندوستان بودند یا 

به آنجا سفر کرده اند نمی توانند از مرزهای شرقی کشور به ایران وارد شوند.
وی افزود: بخش دیگر این مصوبه درباره تشدید کنترل های بهداشتی در مرزهای 
شرقی کشور و کمک به متولیان آن است که سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
در این زمینه به نمایندگان مستقر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مستقر 
در مرزها کمک خواهد کرد و امکانات مورد نیاز در راستای اعمال ابلاغیه ها را در 

حد مقدورات در اختیارشان خواهد گذاشت.
هدایتی با بیان اینکه هر پروتکل، محدودیت یا ممنوعیتی برای مرزهای کشور و 
تردد مسافر و کالا اعلام شود به سرعت آن را اجرا خواهیم کرد، گفت: درباره تردد 
کالاهای تجاری نیز همواره در طول شــیوع ویروس کرونا پروتکل های خاصی در 
این زمینه وجود داشته است و بر این اساس تخلیه و بارگیری در محدوده مرزی 
اعمال خواهد شد بدین صورت که رانندگان دو کشور در عمق قلمرو کشور مقابل 
تردد نخواهند داشت. مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای ادامه داد: ســازمان راهداری در زمینه اعمال محدودیت و 
ممنوعیت های کرونایی تابع تصمیمات ســتاد ملی مقابله با کروناست و مصوبات 

ابلاغی شود را اجرا خواهیم کرد.

 نحوه رفع تعهد ارزی واردات کالاهای اساسی اعلام شد
در صورتی که نسبت تعهدات منقضی شده به کل تعهدات برای یک وارد کننده 
کالای اساسی بیشــتر از ۱۰ درصد و برای سازمان های دولتی بیش از ۳۰ درصد 

باشد، از ثبت سفارش جدید منع می شوند.
 بر اساس مصوبات جلسه ۳۰ فروردین ماه ستاد تنظیم بازار که روز گذشته ابلاغ 
شده، نحوه کنترل رفع تعهد ارزی واردات کالاهای اساسی در زمان ثبت سفارش 

اعلام شده است.  
بر این اســاس مقرر شــد در صورتی که درصد تعهد ارزی ایفا نشده مربوط به 
واردات کالا، نسبت تعهدات منقضی شده به کل تعهدات برای یک وارد کننده بیشتر 
از ۱۰ درصد باشد، از هر گونه ثبت سفارش جدید، تخصیص ارز جدید و همچنین 
ویرایش و تمدید ثبت سفارش های گذشته وی به صورت سیستمی ممانعت شود.

البته درصد تعهد ارزی ایفا نشــده مربوط به واردات کالا از ســوی شرکت های 
بازرگانی دولتی ایران و پشتیبانی امور دام کشور تا ۳۰ درصد بلامانع است.

همچنین برای ممانعت از تخصیص ارز جدید، دفتر مقررات صادرات و واردات 
موظف است ثبت سفارش های گذشته که تخصیص ارز نداشته اند را تعلیق کند و 
شیوه نامه موضوع این بند را نیز به مرکز توسعه تجارت الکترونیکی جهت اعمال 

در سامانه ابلاغ کند.

 علت عدم دریافت »وام کرونا« توسط برخی متقاضیان چیست؟
»موانع بانکی« یکی از دلایل عمده انصراف متقاضیان کسب و کار آسیب دیده 

از کرونا بوده است.
در اجرای مصوبات ســتاد ملی مقابله با کرونا با هدف حمایت و پشــتیبانی از 
کسب و کارهای به شدت آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا، سال گذشته  وزارت 
کار امکان ثبت نام کارفرمایان مشمول این حمایت را در »سامانه کارا« فراهم کرد.

بر این اســاس مقرر شد, کلیه صاحبان مشاغل و کسب و کارهای خصوصی و 
تعاونی مشمول طرح اعم از کارفرمایی و خویش فرمایی که در رسته های ۱۴ گانه 
از پیش مصوب و شناسایی شده فعال که باشند, و  کد بیمه پردازی در سامان تأمین 
اجتماعی داشته و در جهت حفظ اشتغال موجود اقدام کرده باشند مشمول دریافت 
تسهیلات حمایتی کرونا قرار می گیرند. اما مطابق آمار ارائه شده تا کنون بیش از 
۴۳ هزار میلیاردتومان تسهیلات کرونا به خانوارها و کسب وکارهای متقاضی پرداخت 
شده است. در مرحله نخست پرداخت تسهیلات، ۲۲هزار میلیارد تومان به خانوار، 
۶,۶ هزار میلیارد تومان به کسب وکارهای آسیب دیده، ۲,۵ هزار میلیارد تومان به 
شرکت های معظم حمل ونقلی و ۴,۵ میلیارد تومان نیز به عنوان تسهیلات ودیعه 
مسکن پرداخت شد. در مرحله دوم نیز ۷,۵ هزار میلیارد تومان به خانوارها و ۲۰۰ 
میلیارد تومان وام ویژه بنگاه های ســه گانه )فرهنگ و هنر، گردشگری و ورزش و 
جوانان( پرداخت شده است. جمع این میزان پرداختی در دو مرحله کمی بیش از 
۴۳هزار میلیارد تومان است و این در حالی است که دولت در مرحله اول ۷۵هزار 
میلیارد تومان و در مرحله دوم ۱۹هزار میلیارد تومان اعتبار برای پرداخت وام به 

متقاضیان در نظر گرفته و تصویب کرده بود.
 با این وجود, بودند متقاضیانی که در فرآیند ثبت نام متوقف شده و از دریافت 
وام منصرف شدند. برخی از گزارش ها حاکی از این است که بخشی از متقاضیانی 
که منصرف شــدند به خاطر موانع بانکی بوده است. موانع بانکی شامل  »شرایط 
سخت تضامین بانکی«، »عدم همکاری بانک«، »چند مرحله ای بودن پرداخت وام«، 
»داشــتن چک برگشتی ضامن« و »شرایط سخت بازپرداخت« است. متقاضیانی 
که منصرف شده اند منظور از »عدم همکاری بانک« پاسخ هایی چون »اعلام عدم 

دریافت بخشنامه«، »عدم پاسخگویی بانک« اعلام کرده اند.
برخی دیگر از مشکلات در مسیر دریافت وام »موانع  نرم افزاری و ساختاری« 
بوده است که منظور از این مشکل »عدم دریافت پیامک«، »عدم اطلاع از چگونگی 

پیگیری«، »فرصت کوتاه تحویل مدارک« است.
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کسری تراز تجاری محصولات کشاورزی 
در سه ماه نخست امسال نسبت به میانگین 
شش ســال منتهی به 1398، برابر با 4.1 

درصد بهبود یافته است.
مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی 
و آب، آمار تجارت خارجی بخش کشاورزی 
و صنایع غذایی در ســه ماهه نخست سال 
1400 را منتشــر کــرد. در ایــن گزارش 
مقایسه ای بین آمار تهیه شده در مدت سه 
ماه گذشته با مدت مشــابه سال های قبل 
نیز ارائه شده اســت. بر این اساس کسری 
تراز تجاری محصولات کشــاورزی در ســه 
ماه نخست امسال نسبت به میانگین شش 
ســال منتهی به 1398، برابر با 4.1 درصد 

بهبود یافته است.
ایــن مرکز با هــدف اطلاع رســانی به 
فعالان بخش خصوصی و پژوهش گران این 
بخش، گزارش »آمار تجارت خارجی بخش 
کشــاورزی و صنایع غذایی در ســه ماهه 
نخست ســال 1400 و مقایسه آن با مدت 
مشــابه سال های قبل« را منتشر کرده و با 
پردازش و تحلیل اطلاعات بخش کشاورزی 
و صنایع غذایی براســاس داده های آماری 
گمرک ســعی دارد دیــد و درک دقیقی از 

وضعیت کشاورزی کشور ارائه دهد.
بر این اســاس اطلاعات سه ماه نخست 

ســال جاری با داده های مدت مشــابه در 
هفت ســال گذشته )سال های 93 الی 99( 
مورد مقایســه قرار گرفته و در آن واردات 
محصولات اساسی کشاورزی و صنایع غذایی، 
صادرات محصولات عمده کشاورزی و صنایع 

غذایی و تراز تجاری سه ماهه نخست سال 
1400 با مدت مشــابه ســال های قبل نیز 

مقایسه شده است.
طبق آنچه در این گــزارش آمده مقدار 
واردات محصولات کشاورزی و صنایع غذایی 

در ســه ماه نخست سال، 6 میلیون و 398 
هزار تن با ارزش 3 میلیارد و 537 میلیون 
دلار بوده که به ترتیب از نظر وزن 75 درصد 
و از نظر ارزش 34 درصد کل واردات کشور 
را شامل می شود. ارزش واردات در این مدت 

35.3 درصد بیشتر از سال قبل و در مجموع 
نیز 2.8 درصد کمتر از میانگین شش سال 

منتهی به سال 1398 بوده است.
در همین بازه 3 ماهــه، مقدار صادرات 
محصولات کشــاورزی و صنایع غذایی نیز 
معــادل 2 میلیون 382 هزار تن و به ارزش 
یک میلیــارد و 227 میلیون دلار بوده که 
از نظــر وزن 8 درصد و از نظر ارزش 11.5 
درصد کل صــادرات کالاهــای غیر نفتی 
کشور را به خود اختصاص داده است. ارزش 
صادرات ســه ماهه نخســت ســال 1400 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 1.9 درصد 
و در مقایســه با متوسط شش سال منتهی 
بــه 1398 به میــزان 11.2 درصد کاهش 

یافته است.
تراز تجاری محصولات کشاورزی و صنایع 
غذایی نیز در ســه ماه نخست سال جاری، 
منفی 2 میلیارد و 311 میلیون دلار بوده که 
نســبت به مدت مشابه سال قبل حدود 70 
درصد افزایش نشان می دهد )ارزش صادرات 
2 درصد کاهش و ارزش واردات 35.3 درصد 
افزایش داشته است(. از طرفی کسری تراز 
تجاری ســه ماه نخست سال 1400 نسبت 
به میانگین شش سال منتهی به 1398 که 
منفی یک میلیارد و 422 میلیون دلار بوده، 

4.1 درصد بهبود یافته است.

بهبود تراز تجاری بخش کشاورزی نسبت به میانگین شش ساله

 تولید جوجه یک روزه تخم گذار افزایش یافت
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران گفت: تولید جوجه 
یک روزه تخم گذار از مرداد افزایش یافته و در 6 ماهه دوم ســال با افزایش تولید 

آن مواجه هستیم.
ناصر نبی پور میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ را درب مرغداری بین 17.400 
تا 17.500 تومان اعلام و اضافه کرد: ما همچنان بحث اصلاح قیمت مصوب تخم 
مرغ را پیگیری می کنیم و دیروز نیز آقای ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی از قیمت 
گذاری دستوری محصولات کشاورزی انتقاد کرده و گفته تخم مرغی که قیمت تمام 
شده تولید آن حدود 17 هزار تومان است چطور باید 14 هزار تومان عرضه شود؟

پرورش ماهی  شیزوتوراکس زارودنی در سیستان و بلوچستان در حال 
افزایش است

 مدیرکل شــیلات آبهای داخلی سیستان و بلوچســتان گفت: پرورش ماهی 
شــیزوتوراکس زارودنی )ماهی سفید بومی سیستان( در سطح استان برنامه ریزی 

و اجرا شده است.
عیسی میرانی شاهرودی اظهار داشت: با توجه به سیاست گذاری های صورت 
گرفته در جهت توســعه فعالیت های شیلاتی استان و تنوع بخشی به گونه های 
پرورشی و نیز حفظ ذخایر آبزیان استراتژیک سیستان و بلوچستان، توسعه پرورش 
ماهی شــیزوتوراکس زارودنی )سفید سیستان( در سراسر استان مورد توجه و در 

دستور کار قرار گرفته است.
وی گفت: ماهی سفید سیستان گونه بومی منطقه شمال استان بوده که دارای 

ارزش و پتانسیل تولیدی و زیست محیطی است.
مدیرکل شیلات آبهای داخلی سیستان و بلوچستان افزود: این گونه از ماهیان 
خاص تالاب بین المللی هامون بوده که با توجه به خشکسالی های متمادی بیش 
از 20 ســال گذشــته در معرض خطر انقراض قرار داشت که با تلاش کارشناسان 
فنی اداره کل شیلات استان در سنوات گذشته ضمن دستیابی به تکنولوژی تکثیر 
آن در مرکز بازســازی و حفاظت از ذخایر آبزیان بومی و گرمابی زهک از انقراض 
آن پیشگیری و جهت بازسازی ذخایر در تالاب هامون، چاه نیمه های سیستان و 

منابع آبی سطح استان رهاسازی شده است.
وی بیان کرد: با برنامه ریزی های صورت گرفته، ترویج و توسعه پرورش این گونه 
ماهی در استخرها در دستور کار قرار دارد و برهمین اساس تعدادی الگوی پایلوت 
پرورش ماهی ســفید سیستان در حوزه این شهرستان و شهرستان های تفتان و 
زاهدان در حال انجام است. سیستان و بلوچستان به سبب گستردگی منابع آبی 
دارای 2 اداره کل شیلات مستقر در زابل و چابهار است که اداره کل شیلات سیستان 
و بلوچستان )آب های داخلی( مستقر در زابل واقع در شمال استان وظیفه کنترل 
و حمایت از منابع آبی داخلی و اداره کل شیلات سیستان و بلوچستان مستقر در 

بندر چابهار واقع در جنوب استان در حوزه آب های دریای عمان فعال هستند.

  خشکسالی حدود ۱۳4 هزار تن تولیدات باغی گلستان را کاهش داد
معاون مدیریت باغبانی سازمان جهادکشاورزی گلستان گفت: در سال جاری به 
میزان 133 هزار و 868 تن معادل 40 درصد کل تولید محصولات باغی این استان 

به علت خشکسالی و کم آبی شدید کاهش یافته است.
نوید رضا فرهانی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاری جمهوری 
اسلامی افزود: کارشناسان این نهاد میزان تولید محصولات باغی استان را در شرایط 
عــادی بارش ها از باغ های بارور آبی 317 هزار و 802 تن و از باغ های بارور دیم  

16 هزار و 166 تن  پیش بینی کردند.
به گفته وی از مجموع 39 هزار و 402 هکتار باغ های موجود استان گلستان 

31 هزار و 711 هکتار بارور هستند.
وی اضافه کرد: این سطح از باغ ها با پراکندگی در اراضی 14 شهرستان استان 
حدود 40 گونه از جمله آلو، هلو، شلیل ، گیلاس، آلبالو ، توت درختی، توت فرنگی، 

زردآلو، گوجه سبز، آلو طلایی، مرکبات، زیتون و گردو تشکیل می دهد.
فرهانی با اشــاره به خسارت سنگین خشکسالی بر کاهش تولیدات باغی بهره 
برداران استان، پرداخت کم هزینه خشکسالی، بالا بردن درصد قابل پوشش خسارت 
خشکسالی در بیمه باغ ها، بازسازی یا گسترش پوشش سیستم های آبیاری در باغ 
ها، توسعه اقدام های دراز مدت تاسیس و انتقال آب زراعی، استفاده از گونه های 
درختی مقاوم به خشکی و کم آبی، کشت محصولات دارویی یکساله، محلول پاشی را 
از جمله راهکارهای ضروری حمایت از این قشر برای برون رفت از این پدیده برشمرد.

پیشتر محمدحسین جانعلی نژاد رییس مدیریت بحران سازمان جهاد کشاورزی 
گلستان در دهه نخست مرداد سال جاری میزان خسارت وارده خشکسالی و کم 
آبی به محصولات کشاورزی اعم زراعی، باغی، دامی و شیلات را در استان 49 هزار 
و 560 میلیارد ریال اعلام کرد.مدیر دفتر مطالعات شرکت آب منطقه ای گلستان 
در خصوص وضعیت منابع آبی استان به تازگی در گزارشی به ایرنا اعلام کرد با وجود 
وقوع 2 ســال متوالی ترسالی طی سال های آبی 97-1398 و 99-1398 و ثبت 
پربارش ترین سال آبی نیم قرن اخیر استان در سال آبی 98-1397، متأسفانه با 
وقوع خشکسالی، حادترین شرایط آب زیرزمینی استان در سالجاری رقم خورده است.

حسین دهقان افزود: مقایسه حجم آب موجود در آبخوان های گلستان در ماه 
مرداد سال 1400 نسبت به ماه مشابه دوره بلند مدت نشان می دهد حجم آب در 
آبخوان های اســتان حدود 272 میلیون مترمکعب معادل 22 درصد کل ظرفیت 
منابع آب زیرزمینی استان و 11 درصد بیشتر از حجم کل مخازن سدهای بزرگ 
استان کاهش یافته است.نوربخش داداشی مدیرکل هواشناسی گلستان در تایید 
شدت خشکسالی و تداوم روزهای کم بارش در این استان به ایرنا گفت که در زمان 
حاضر 91 درصد گستره گلستان درگیر خشکسالی شدید و خیلی شدید است.در 
گلستان یک میلیون و 900 هزار نفر جمعیت دارد که اقتصاد اصلی ساکنان آن بر 
پایه کشاورزی است و طبق گزارش سازمان جهادکشاورزی گلستان، 37 درصد از 
درآمد این اســتان شمالی از محل فعالیت در بخش کشاورزی به دست می آید و 

35 درصد اشتغال ساکنان این خطه در این بخش است.

  افزایش ۸ درصدی تولید بذر خام برنج در سال ۱4۰۰
 معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
بیش از چهار هزار تن بذر خام برنج در سال 1400 با حدود هشت درصد افزایش 
نسبت به سال قبل، در کشور تولید می شود. صمد مبصّر افزود: تخمین زده می شود 
از این میزان تولید بذر خام برنج، نزدیک به سه هزار و 500 تن بذر پس از بوجاری و 
ارزیابی کیفی، برچسب گواهی از موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بر و نهال دریافت 
کنند.معاون موسســه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال وزارت جهاد کشاورزی 
برنامه کشــت بذر برنج در سال 1400 را حدود یک هزار و 377 هکتار در استان 
های گیلان و مازندران عنوان کرد و اظهار داشت: کشت بذر برنج در اواخر اسفند 
99 و اوایل سال جاری انجام شده و مزارع بذری اکنون در آستانه برداشت هستند.

مبصّر اضافه کرد: سطح سبز مزارع بذری در گیلان نسبت به سال قبل نزدیک به 
9 درصد افزایش و در استان مازندران 11 درصد کاهش را نشان می دهد.

وی درباره علت کاهش سطح کشت بذر برنج در مازندران اذعان داشت: امسال 
شرکت های تولید بذر برنج با پیمانکارهای زبده قرارداد منعقد کرده اند و امیدوارند 

به رغم کاهش سطح سبز، بر اساس برنامه در سال جاری بذر تولید کنند.
معاون موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال در مورد کشت بذرهای بومی 
و محلی گفت: سطح کشت بذرهای بومی و محلی برنج در سال جاری کمی کمتر 
از سال گذشته است، زیرا ارقام جدیدی که اخیرا از سوی موسسه تحقیقات برنج 
معرفی شده اند مانند گیلانه، آنام و تیسا از نظر کیفیت نزدیک به ارقام بومی و محلی 

بوده و در عین حال تولید بیشتری دارند.

تولید عسل طبیعی در کلاله ۱۴۰ درصد افزایش یافت

نخستین چاشنی گوجه سیاه جهان در رفسنجان تولید شد

 مدیرجهاد کشاورزی کلاله در شرق استان گلستان گفت که امسال 160 تن 
عســل طبیعی بهاره در این شهرستان تولید شد که در مقایسه با 63 تن سال 

گذشته، 140 درصد افزایش یافت.
علی علیزاده گفت: امسال به دلیل مناسب بودن شرایط جوی برای استفاده 
زنبورهای عســل از شهد گل ها در طبیعت کلاله میزان تولید این محصول در 

مقایسه با پارسال افزایش داشته است.
وی افزود:  شهرســتان کلاله با وجود مراتع و جنگل های وســیع و کشــت 
گیاهانی همچون کلزا، آفتابگردان و صیفی جات، شرایط مناسبی برای پرورش 

زنبور عسل دارد.
علیزاده اضافه کرد: کلاله با داشــتن بیش از 230 فعال حرفه زنبورداری و 
12 هزار و 300 کلنی زنبورعسل، سهم مناسبی در ایجاد اشتغال، افزایش تولید 
محصولات کشــاورزی با گرده افشانی و درآمدزایی بهره برداران در منطقه را به 

خود اختصاص داده است.
مدیر جهاد کشاورزی کلاله ادامه داد: زنبورداران این شهرستان علاوه بر تولید 
عســل، در زمینه سایر فرآورده ها از قبیل تهیه ژل رویال، گرده گل، موم زنبور 

عسل و بره موم نیز فعالیت دارند.

علیزاده، زمان برداشــت عسل طبیعی بهاره را معمولا از اواخر تیر تا ابتدای 
شهریور اعلام کرد و گفت: تولید عسل بهاره امسال شهرستان به طور متوسط از 

هر کلنی حدود 13 کیلوگرم بود.
وی افزود: شرایط جغرافیایی، وجود مراتع و گیاهان مناسب برای زنبوران از 
جمله کشت سالانه افزون بر 10 هزار هکتار کلزا در کلاله سبب شده تا زنبورداران 

سایر استان ها با بیش از 15 هزار کلنی نیز در این شهرستان حضور یابند.
شهرســتان کلاله با 130 هزار نفر جمعیت 68 هــزار و 203 هکتار اراضی 
زراعــی و باغی دارد که تنهــا در 9 هزار و 432 هکتار آن به صورت آبی و بقیه 

دیم کشت می شود.
بر اساس اعلام سازمان جهاد کشاورزی گلستان، در این استان حدود چهار هزار 
زنبوردار با 200 هزار کلونی در تولید عسل و فرآورده های آن فعالیت می کنند که 
عمده محل استقرار آنان خارج از شهرها و حاشیه مزارع از جمله مزارع کلزا است.

گلستان با بیش از 87 هزار هکتار سطح زیرکشت، رتبه نخست کشت کلزا به 
عنوان محصول مناسب برای گرده افشانی زنبور و تولید عسل را دارد و هر ساله با 
شکوفه زدن درختان میوه و گلدهی مزارع کلزا، زنبورداری در استان آغاز می شود.

طبق اعلام کارشناســان زنبور عسل، هر کیلوگرم عسل طبیعی دارای برگه 
آزمایــش بین یک میلیون و 700 هزار تا 2 میلیون ریال در خرده فروشــی ها 

عرضه می شود.
اســتان گلستان با داشــتن هفت اقلیم از 13 اقلیم آب و هوایی دنیا یکی از 
مناطق مســتعد سرمایه گذاری در پرورش زنبورعسل در کشور است و صنعت 

زنبورداری دراین خطه می تواند در خدمت توسعه استان قرار گیرد.

 مراسم آغاز ساخت گلخانه جدید تولید گوجه فرنگی سیاه در رفسنجان روز 
سه شنبه با اعلام تولید چاشنی این محصول برای نخستین بار در جهان در این 

شهرستان همراه بود.
متولی و مجری تولید گوجه سیاه در رفسنجان در این مراسم با اعلام اینکه 
فرآوری پودر گوجه ســیاه هم قرار است به کشور سنگاپور صادر شود خبر داد 
و اعلام کرد که  برای نخستین بار در دنیا چاشنی گوجه سیاه به وسیله روغن 
زیتون که برای سلامتی مفید است و آزمایشات آن هم مورد تأیید وزارت بهداشت 

است را تولید کردیم که در سه نمونه ارائه می شود.
ساسان کفایی افزود: کارهای ثبت این چاشنی در حال انجام و قرار است به 

تولید انبوه برسد.
مجری طرح و نخستین تولیدکننده گوجه فرنگی سیاه در منطقه جنوب شرق 
کشور در رفسنجان که در مراسم کلنگ زنی احداث گلخانه جدید تولید گوجه 
فرنگی سیاه با متراژ پنج هزار مترمربع در روستای کفائیه شهرستان رفسنجان 
در استان کرمان صحبت می کرد  گفت: طرح توسعه گلخانه  هیدروپونیک پنج 
هزار متر مربعی با اعتباری افزون بر 50 میلیارد ریال تا یک سال آینده به بهره 
برداری خواهد رسید.به گفته کفایی با ایجاد گلخانه جدید برای 50 نفر به صورت 

مستقیم و غیرمستقیم اشتغالزایی می شود.

وی افزود: محصولات گیاهی و سیفی جات به آب کمی نیاز دارند که تولید آنها 
مقرون به صرفه است و در تمام طول سال می توان از این محصولات استفاده کرد.

 حدود 10 سال پیش کاشت گوجه فرنگی سیاه در روستای کفائیه رفسنجان 
از طریق واردات بذر آن از آمریکا توسط خانواده کفایی انجام شد و اینک طرح 

توسعه آن با حضور مسئولان طی مراسمی آغاز شد.
به گفته کفایی در این بخش از کفائیه تمامی زیرساخت های لازم برای راه 

اندازی گلخانه پنج هزار متر مربعی هیدروپونیک از جمله استخر کشاورزی برای 
آبیاری تحت فشار، برق و گاز فراهم است و زمین باغ های پسته قدیمی که از 

کار افتاده شده به گلخانه اختصاص می یابد.
کفایی بیان کرد: مجوز نخســتین برند گوجه فرنگی ســیاه ایران را دریافت 
کردیم که کشــورهای روســیه و قطر متقاضی این محصولات هستند و به آن 

کشورها صادرات داریم.
وی خاطرنشــان کــرد: در گلخانه ای که قبلا راه انــدازی کردیم  300 نوع 
محصول مانند گوجه فرنگی سیاه، کاهو، انواع سبزیجات، انواع فلفل های رنگی 

و ... کشت می شود.
کفایی بیان کرد: در کنار تولید این محصولات ما فرآوری آن ها را هم داریم، 
با راه اندازی این گلخانه جدید بیشتر از نیروهای بومی و خانم های منطقه کفائیه 
به کار گرفته می شود.فرماندار رفسنجان نیز در این آیین اظهار کرد: مردم خطه 
رفسنجان با پشتکاری که داشتند آب را از دل زمین بیرون آورده و بزرگترین جنگل 
مصنوعی دست کاشت مزارع پسته را با مساحت 80 هزار هکتار به وجود آوردند.

مجیــد فصیحی هرندی ادامه داد: امّا بعد از پیروزی انقلاب و حفر چاه های 
عمیق کیفیت و کمیت منابع آبی کاهش یافت که این آسیب بزرگی به بخش 

کشاورزی پسته رفسنجان است.

تشکل های تعاون روستایی ظرفیت تنظیم بازار محصولات کشاورزی را دارند
 معاون وزیر جهاد کشاورزی و مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران گفت: تشکل های تعاون روستایی ظرفیت بازاریابی، بازاررسانی، تنظیم 
بازار، صادرات و برندسازی محصولات کشاورزی را دارند و باید از این ظرفیت 

استفاده کنیم.
 ســید محمد موسوی در جریان بازدید از کارخانه کود تارا صنعت متعلق 
به اتحادیه تعاونی تولید استان کرمان افزود: از سیاست های وزارت کشاورزی 
در دوره جدید اتکا به استفاده همه جانبه از ظرفیت و توانمندی های تعاونی 

ها، تشکل ها، صنوف و سایر بخش های مسئول در بخش کشاورزی است.
وی با بیان اینکه تولیدات تشکل های تعاون روستایی در اختیار کشاورزان 
است بر بهره گیری هرچه بیشتر از ظرفیت این تشکل های تعاون روستایی در 

عرصه بازار محصولات کشاورزی نیز تاکید کرد.
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در 
ادامه با اشاره به اینکه استان کرمان قطب تولید بسیاری از محصولات کشاورزی 
است ادامه داد: این سفر را برای عملیاتی کردن سیاست های جهاد کشاورزی 
در این دوره بویژه برای ایفای نقش مطمئن تر، قوی تر و مسئولانه تر تشکل 

ها برنامه ریزی  کردیم تا بتوانیم در تصمیم سازی ها و سیاست گذاری و تحقق 
اهداف این بخش به شکل منسجم تر وارد میدان شویم. 

وی درباره کارخانه ای که از آن بازدید کرد نیز گفت: بحث تولید و تامین 
نهاده ها از جمله کود شیمیایی یکی از رسالت های اتحادیه ها و تعاونی های 

روســتایی است و ســالانه حدود 2.5 میلیون تن کود ازت، فسفر و پتاس در 
سطح کشور استفاده می شود. 

موســوی ادامه داد: امروز شاهد بودیم اتحادیه تعاونی های تولید روستایی 
استان کرمان کارخانه بسیار مجرب و با استانداردهای مطلوب کودهای غیرماکرو 
از جمله ســولفات آمونیوم، مس، روی و آهن را تولید می کند که باید از این 

کارخانه پشتیبانی و حمایت کنیم.
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران افزود: 
این کارخانه استان را در بحث کودهای کشاورزی خودکفا کرده است و با توجه به 
استانداردهایی که دارد می توانیم این محصول را در سطح کشور گسترش دهیم.

وی خاطرنشان کرد: این ظرفیت وجود دارد با حمایت از این کارخانه نیاز 
کل کشور را از این طریق مرتفع کنیم. 

 براساس گزارش اعلام شده در جریان این بازدید، کارخانه کود تارا صنعت 
متلعق به اتحادیه تعاونی تولید اســتان کرمان سالانه به صورت سنتی هفت 
هزار تن تولید دارد که با مکانیزه کردن دستگاه ها ظرفیت تولید به 35 هزار 

تن در سال می رسد. 

ابلاغ قیمت تضمینی محصولات کشاورزی
 وزیر جهاد کشــاورزی قیمت تضمینی محصولات کشاورزی را برای سال 
زراعی 1400 و 1401 ابلاغ کرد که براین اساس قیمت هر کیلو گندم معمولی 

7 هزار و 500 تومان و هر کیلو کلزا 15 هزار تومان تعیین شده است.
 این قیمت ها در اولین جلســه شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی در دولت سیزدهم به ریاست سید جواد 

ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی به تصویب رسیده است.
براین اساس قیمت هر کیلوگرم گندم 7هزار و 500 تومان و هر کیلوگرم 

دانه روغنی کلزا 15 هزار تومان تعیین شده است.
قیمت سایر محصولات زراعی و باغی به شرح ذیل است: گندم معمولی 7هزار 
و 500 تومان )با 4 درصد افت مفید و یک درصد افت غیرمفید(، گندم دوروم 
7هزار و 800 تومان )با 4 درصد افت مفید و  یک درصد افت غیرمفید(،  جو 
3هزار و400 تومان، جو بدون پوشینه 3هزار و 400 تومان، گندم تی بیتیکاله 
3هزار و 400 تومان،  ذرت خوشه ای 3هزار و 525 تومان، ذرت دانه ای 3هزار 
و 525 تومان، چغندرقند بهاره یک هزار و 473 تومان، چغندرقند پاییزه یک 
هزار و 422 تومان، پنبه وش 15 هزار و 463 تومان، دانه سویا 15 هزار و 356 
تومان، آفتابگردان 12 هزار و231 تومان، کلزا 15 هزار تومان، گلرنگ 10 هزار 
و 957 تومــان، عدس 9هزار و 724 تومان، نخود 8 هزار و 348 تومان، لوبیا 

چیتی 8هزار و 348 تومان، لوبیا سفید 8هزار و 346 تومان، لوبیا قرمز 7هزار 
و 979 تومان، برنج گروه یک )خزر، فجر، شــیرودی( 11هزار و 799 تومان، 
برنج گروه دو )گوهر، رش عنبوری( 10هزار و 358 تومان، برنج گروه سه )ندا، 
سپیدرود، کوهسار( 8هزار و 457 تومان، سیب زمینی پاییزه یک هزار و 301 
تومان، سیب زمینی بهاره یک هزار و 171 تومان، سیب زمینی طرح استمرار 
یک هزار و 388 تومان، پیاز پاییزه 801 تومان، پیاز بهاره 779 تومان و پیاز 

طرح استمرار 852 تومان است.

براین اســاس قیمت هر کیلوگرم سیب ممتاز 6هزار و 345 تومان، سیب 
درجه یک 5هزار و 166 تومان، ســیب درجه دو 3هزار و 948 تومان، سیب 
درجه سه یک هزار و 460 تومان، پرتقال درجه یک شمال 4هزار و 34 تومان، 
نارنگی درجه یک شــمال 3هزار و 490 تومان، نارنگی رسمی شمال2هزار و 
960 تومان، پرتقال درجه یک جنوب4هزار و 787 تومان، لیموشیرین درجه 
یک جنوب 3هزار و 645 تومان، لیموترش مرغوب جنوب 5هزار و 38 تومان، 
گریپ فروت توسرخ و سفید 2هزار و 417 تومان، انار درجه یک ) وزن هر میوه 
سالم 400 گرم( 4هزار و 224 تومان، انار درجه دو )وزن هر میوه سالم 300 تا 
400 گرم( 3هزار و 279 تومان، انار درجه سه )5 تا 6 عدد در هر کیلوگرم( یک 
هزار و 564 تومان، خرما 9هزار و 200 تومان، کشمش 16هزار و 93 تومان، 
انجیر خشــک استهبان 23هزار و 540 تومان، برگه زردآلود آفتابی 16هزار و 

267 تومان، برگه زرد آلو کالیفرنی 17هزار و 493تومان است.
، اولین جلسه شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات 
اساسی کشاورزی در دولت سیزدهم، با حضور سیدجواد ساداتی نژاد وزیر جهاد 
کشاورزی، نماینده وزارت اقتصاد و امور دارایی، نماینده سازمان برنامه و بودجه 
کشور، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، نمایندگان تشکل های کشاورزی و 

دو کشاورز نخبه کشور برگزار شد.
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نگرانی از وضعیت تولید برق در زمستان 
 مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی تولید برق حرارتــی ایران گفت: تامین 
نشــدن گاز و ســوخت مایع کافی برای نیروگاه ها در زمستان و مصرف مازوت 
و آلایندگی های مرتبط با آن، بخش تولید برق را با نگرانی های شــدیدی روبرو 

کرده است.
محسن طرزطلب افزود: در حال حاضر نگرانی جدی ما برای تامین سوخت 
زمستانه نیروگاه های حرارتی کشور است مشکلی که به طور محسوس در سال 
گذشته به دلیل  تامین نشدن گاز و سوخت مایع مورد نیاز نیروگاه ها با آن مواجه 
بوده ایم و این نگرانی وجود دارد که در زمستان امسال هم نتوانیم برق کشور را 

به صورت کامل تامین کنیم.
وی ادامه داد: در تابستان امسال به دلیل محدودیت های ایجاد شده ناچار به 
قطع برق صنایع و مشترکان خانگی و تجاری شده ایم که اگر این امر در زمستان 
امسال هم بخواهد ادامه داشته باشدبه شدت برای صنعت برق دلهره آور خواهد 
بود؛ بدین منظور در تلاشیم با مدیریت مسئله تامین سوخت نیروگاه ها بتوانیم 

از این مشکل عبور کنیم.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی خاطرنشان کرد: مصرف گاز در بخش خانگی 
و تجاری بسیار بالاست و امکان کنترل مصرف برای وزارت نفت وجود ندارد، و 
بر همین اساس تامین نشدن گاز و سوخت مایع کافی برای نیروگاه ها، مسئله 
مصــرف مازوت و آلایندگی های مرتبط با آن بخش تولید برق را با نگرانی های 

شدیدی روبرو کرده است.
طرزطلب با اشاره به اینکه اجرای برنامه تعمیرات نیروگاه ها در چنین شرایطی از 
حساسیت بسیار ویژه ای برخوردار است، ادامه داد: پس از پایان شهریور و همزمان 
با آغاز برنامه تعمیرات نیروگاه های حرارتی بایستی واحدهای مازوت سوز را آماده 

کنیم تا این واحدها در فصل زمستان کسری تولید برق ناشی از کمبود سوخت گاز 
را جبران کنند؛ از طرفی همین واحدها را برای تابستان سال آینده نیز باید آماده 
کنیم تا ناترازی موجود میان تولید و مصرف را جبران کنند. مطمئنا اگر نتوانیم 
از همه ظرفیت این واحدها استفاده کنیم با مشکلات بیشتری مواجه خواهیم شد.

وی گفت: دولت به دنبال افزایش تعرفه های برق مشترکان نیست، هم اکنون 
ناترازی تولید و مصرف برق در کشــور به حدود ۱۰ هزار مگاوات رســیده و اگر 
بنا باشد برای کاهش تورم در کشور تولید داخلی را افزایش و کارخانه ها را فعال  
کنیم طبیعتا مصرف برق نیز افزایش قابل توجهی خواهد یافت و باید برای تامین 

این نیاز مصرفی برنامه ریزی مناسبی در دستور کار قرار بگیرد.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی با اشاره به اینکه طبق پیش بینی های صورت 
گرفته طی یکسال آینده وضعیت بارندگی  و تولید نیروگاه های برقابی در شرایط 

مناسبی نخواهد بود، خاطرنشان کرد: در چینین شرایطی موضوع تکمیل ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه در حال ساخت و احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه توسط صنایع 

بزرگ در دستور کار برنامه های وزارت نیروی دولت سیزدهم قرار گرفته است.
طرزطلب افزود: از جمله راهکارهای موجود برای تحقق این برنامه تکیه بر منابع 
داخلی و با کمک مردم است. بایستی با تشویق مردم به سرمایه گذاری در بخش 
تولید برق و ارائه بهره  مناسب به سرمایه گذاران بتوانیم پروژه های نیمه کاره در 
بخش تولید برق را تکمیل کنیم. بر همین اساس انتشار اوراق مالی اسلامی در 
حجم وسیع و تامین منابع مالی برای تکمیل نیروگاه های در حال ساخت می تواند 

برای عبور از شرایط حساس فعلی کمک حال صنعت برق باشد.
وی ادامه داد: در شرایط فعلی صنعت برق به وعده  صنایع بزرگ برای احداث 
۱۰ هزار مگاوات نیروگاه جدید حســاب ویژه ای باز کرده است و لازم است این 
برنامه با ســرعت ویژه ای در دستور کار قرار بگیرد؛ چرا که اگر صنایع از همین 
امروز وارد میدان شده و فعالیت مربوط به احداث بخش گاز نیروگاه خود را آغاز 
کنند به حدود دو تا ۲.۵ ســال زمان نیاز دارند تا بتوانند بار مصرف برق خود 
را از روی شبکه سراسری برداشته و انرژی مورد نیازشان را توسط نیروگاه های 

خود تامین کنند.
مدیرعامل شرکت برق حرارتی خاطرنشان کرد: به هر حال فرصت موجود برای 
افزایش ظرفیت نیروگاه های کشور تا پیک سال آینده بسیار محدود است و بایستی 
از زمان باقی مانده تا تابستان سال آینده حداکثر استفاده را کرده و با تشریع در 
فعالیت ها و تصمیم گیری شاهد تکمیل هرچه سریعتر نیروگاه های جدید باشیم.

 روزگذشته نخستین جلسه کمیته گذر از پیک زمستان سال ۱۴۰۰ با موضوع 
بررسی وضعیت تامین سوخت نیروگاه ها در زمستان پیش رو برگزار شد.

 مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشترکان 
شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق گفت: 
شــرایط برای برخی از مشــترکان اداری در 
مصرف برق در روزهای اخیر به نظر می رسد 
عادی تر جلوه کــرده و به همین دلیل از دو 
روز گذشته نسبت به تشدید طرح بازرسی و 
پایش دستگاه ها و سازمان ها اقدام شده است.

به گزارش از پایگاه خبری شرکت تولید، 
انتقــال و توزیع نیروی بــرق ایران)توانیر(، 
»عبدالامیر یاقوتی« افزود: اداره ها حدود ۲ 
هزار مگاوات از مصرف برق کشور را به خود 
اختصاص داده اند که ۶۰ درصد از این میان 
یعنی حدود هــزار و ۲۰۰ مگاوات در بخش 

سرمایشی مصرف می شود.
وی ادامــه داد: طی روزهای اخیر هم که 
از دمای هوا کاسته شده است، توجه بیشتر 
به موضوع سیســتم های سرمایشی اداره ها 
می تواند کمک قابــل ملاحظه ای به صنعت 
برق و کاهش خاموشــی های پراکنده ای هم 

که در حال حاضر وجود دارد، داشته باشد.
مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشترکان 
توانیرخاطرنشان کرد: پایش مصرف اداره ها 
در چند روز اخیر موجب شده تا سیستم های 

سرمایشی آنها تعدیل شود.

یاقوتی گفــت: مصرف بــرق اداره ها در 
روزهای اخیر همانند روزهای گرم تابســتان 
امســال بود بنابراین  انتظــار داریم اداره ها 
بتوانند حداقل ۳۰ تا ۴۰ درصد مصرف برق 

خود را کاهش دهند.
وی ادامه داد: با توجه به مشــکلاتی که 

بــه دلیل تامین بــرق نیروگاه های برق آبی 
در ســال جاری به وجود آمد و به ویژه چون 
در انتهای سال، ذخایر آبی کاهش بیشتری 
می یابد، همچنان شــاهد ناترازی در تولید و 

مصرف برق هستیم.
مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشترکان 

توانیر افزود: براساس برنامه ای که برای اداره ها 
داشــتیم، این گروه از مصرف کنندگان باید 
سیستم های سرمایشــی را بر روی حداقل 
تنظیم می کردند تا مصرفشان نسبت به سال 
گذشته ۵۰ درصد کاهش یابد و از آنجایی که 
این کاهش مصرف محســوس نبود، موضوع 

ممیزی مصرف انرژی مطرح شد.
یاقوتــی خاطرنشــان کــرد: در جریان 
سرکشی ها و اخطارها به اداره ها در روزهای 
گرم سال، شاهد کاهش  ۴۰۰ مگاواتی مصرف 

برق بودیم.
وی گفت: در بحث اداره ها در کنار نظارت، 
فرهنگ ســازی بســیاری باید انجام شود و 
همچنین با بکارگیری سیستم های مکانیزه، 
دمای محیط کار متناســب با شرایط تعدیل 
شود که در این صورت در مصرف برق تاثیر 

بسزایی خواهد داشت.
مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشترکان 
توانیر ادامه داد: از ابتدای مردادماه با همکاری 
سازمان بسیج کشور طرح ممیزی اداره ها اجرا 
شد و براساس آن اداره هایی که الگوی مصرف 
را رعایت نمی کردند یا میزان سرمایش آنها 
بیش از حد بود، اخطــار اولیه دریافت و در 
صورت تکرار نســبت به قطع برق آنها اقدام 
می شــد.یاقوتی با اظهار امیدواریی برای این 
که روزهای باقی مانده تابســتان با همراهی 
مشترکان بدون محدودیت و مشکل سپری 
شود، خاطرنشان کرد: قطعی برق بدون برنامه 
نیست و تنها براساس جدول هایی است که 

در سایت شرکت های توزیع اعلام می شود.

اعتبار اسنادی نیروگاه سیریک بزودی عملیاتی می شود
 مجری طرح  نیروگاه های بخار شــرکت برق حرارتی 
گفت: ظرف چند روز آینده اعتبار اسنادی نیروگاه ۱۴۰۰ 

مگاواتی سیریک استان هرمزگان عملیاتی خواهد شد.
بــه گــزارش  از پایگاه خبری بــرق حرارتی، »بهنام 
خائفی نژاد «افزود: گشایش اعتبار اسنادی پروژه احداث 

نیروگاه سیریک در خردادماه سال جاری انجام شد .
وی خاطرنشان کرد: با پیگیری های انجام شده با بانک 
صنعت و معدن و همچنین بانک عامل طرف روسی برای 
فعال شدن اعتبار اسنادی یاد شده، پس از ارائه تضامین 
مربوط از طرف پیمانکار و اعلام شــرکت برق حرارتی به 
بانک های عامل طرفین، ظرف چند روز آینده اعتبار اسنادی 

این پروژه عملیاتی خواهد شد.
مجری طرح نیروگاه های بخار شــرکت برق حرارتی 
ادامه داد: هم اکنون عملیات خاک برداری با ظرفیت ۱۰ 
هزار مترمکعب در روز و انجام مطالعات ژئوتکنیک تکمیلی 
شامل حفاری ۲۷۳ گمانه در سایت پروژه در دست اجرا 
است و به زودی پیمانکاران اجرایی فازهای یک و دو تجهیز 
کارگاه انتخاب و با شــروع به کار آن ها عملیات اجرایی 

سرعت خواهد گرفت.

خائفی نژاد افزود: مطابق با برنامه زمانی پروژه نخستین 
بخش از تجهیزات اصلی این نیروگاه اواخر ســال ۲۰۲۲ 
وارد سایت خواهد شد و با نهایی شدن طرح خط انتقال 
۲۰ کیلوولت برق رسانی به کارگاه، فعالیت های اجرایی آغاز 

شده و ظرف دو ماه آینده تکمیل خواهد شد.
مجری طرح نیروگاه های بخاری شرکت برق حرارتی با 
اشاره به مشکلات تامین آب شرب در روستاهای منطقه 
و مصوبه مربوط به  طرح مشــترک آب رسانی به نیروگاه 

و بیش از ۳۰ روســتای منطقه با همکاری شرکت آبفای 
اســتان هرمزگان، گفت: پس از اخذ مجوزهای لازم و با 
تامیــن منابع مالی مورد نیاز، عملیات خط آبرســانی به 
نیروگاه آغاز شــده که این طرح نیز تا دی ماه سال جاری 

تکمیل و آماده بهره برداری خواهد بود.
وی همچنین از نهایی شدن مذاکره درباره مشارکت 
ایــن طرح و صنایع بزرگ در اســتان های اصفهان و یزد 
برای تامین آب شیرین مورد نیاز مناطق مرکزی ایران از 
طریق احداث مجموعه آب شیرین کن در مجاورت نیروگاه 
و احداث خطوط انتقال آب با ظرفیت حدود یک میلیارد 
مترمکعب در ســال برای تامین آب شهرها و روستاهای 
مناطق شرق استان هرمزگان و بخشی از استان های کرمان، 
یزد، اصفهان و آب مورد نیاز صنایع زیربنایی این دو استان 
خبر داد. بیست و سوم خردادماه امسال بود که  »محسن 
طرز طلب « مدیرعامل شرکت برق حرارتی گفت: عملیات 
اجرایی ساخت نیروگاه بخار ۱۴۰۰ مگاواتی سیریک قرار 
است با استفاده از وام دولتی روسیه و از طریق پیمانکاران 
روســی و ایرانی در مدت زمــان ۵۵ ماه به صورت کامل 

به اتمام رسیده و در اختیار کارفرمای ایرانی قرار بگیرد.

تشدید بازرسی ها به دلیل بی توجهی به مدیریت مصرف برق

ــادل  ــز ارز مع ــز کشف شــده اســتخراج رم ــرق مراک  مصــرف ب
یــک نیــروگاه ۸۰۰ مگاواتــی

 شرکت مدیریت شبکه برق ایران اعلام کرد: تاکنون ۵ هزار و ۲۶۵ مرکز استخراج 
غیرمجاز رمز ارز کشف شده که مصرف برق آنها معادل یک نیروگاه با ظرفیت بیش 

از ۸۰۰ مگاوات است.
به گزارش از روابط عمومی شرکت مدیریت شبکه برق ایران، این مراکز دارای 
۲۱۵ هزار و ۵۵۱ دستگاه بوده اند که ۶۱۰ هزار و ۲۹ کیلو وات در روز مصرف برق 

داشته اند که معادل یک نیروگاه با ظرفیت بیش از ۸۰۰ مگاوات است.
روز دوشنبه )۸ شهریور ماه( نیز ۱۶ مرکز جدید استخراج غیر مجاز رمز ارز با 

مجموع ۱۴۳ دستگاه در کشور کشف شد.
 ظرفیت مصرف این ۱۶ مرکز ۳۰۰ کیلووات است که به صورت متوسط معادل 
با مصرف برق روزانه ۸۵۸ واحد مسکونی برآورد می شود.  ماینر، دستگاه تولیدکننده 
رمز ارز است،  رمز ارز نوعی دارایی دیجیتال است که به صورت غیرمتمرکز تولید و 
نگهداری می شود و برای استخراج رمز ارزها باید محاسبات ریاضی پیچیده ای توسط 
رایانه به صورت مســتمر انجام شود که مستلزم مصرف برق زیادی است.بر اساس 
گزارش ها، ایران بعد از روسیه، آمریکا، چین، قزاقستان، ایسلند و کانادا، هفتمین 

کشور با بیشترین میزان استخراج رمزارز است.

  ۲5۰۰ مگاوات نیروگاه حرارتی جدید تا سال آینده وارد مدار می شود
 معاون توســعه طرح های شرکت برق حرارتی گفت: تا سال آینده بیش از دو 
هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه حرارتی جدید بخش دولتی و خصوصی در ۱۷ واحد 

نیروگاهی وارد مدار خواهد شد.
بــه گزارش ازپایگاه خبــری برق حرارتی، »حمیدرضا عظیمی« در نشســت 
هم اندیشــی فرصت های سرمایه گذاری در بخش نیروگاهی افزود: تفاهم نامه ای با 
وزارت صمت برای احداث نیروگاه توسط صنایع بزرگ مبادله شده و براساس آن 
مجوز احداث ۱۰ هزار و ۵۳۶ مگاوات نیروگاه جدید با حجم سرمایه گذاری ۶ میلیارد 

یورو توسط صنایع بزرگ کشور صادر شده است.
وی ادامه داد: این طرح ها شامل ۱۳ نیروگاه در ۱۲ استان کشور است، این واحدها 
شامل فاز دو نیروگاه فولاد مبارکه، نیروگاه منطقه ویژه خلیج فارس، نیروگاه آلومینیوم 
المهدی، فاز دوم نیروگاه شرکت ملی صنایع مس ایران، فاز دوم نیروگاه چادرملو، فاز 
دوم نیروگاه گل گهر، نیروگاه آلومینیوم جنوب)سالکو(، فاز نخست نیروگاه آلومینیوم 
ایران، فاز نخست نیروگاه آلومینای ایران، نیروگاه های خط انتقال آب از خلیج فارس، 

نیروگاه توسعه معادن و فلزات، نیروگاه فولاد خوزستان و ایمیدرو هستند.
عظیمی از آمادگی کامل برق حرارتی برای تسهیل گری برای احداث نیروگاه های 
صنایع انرژی بر خبر داد و  گفت: این شــرکت براساس ظرفیت های قانونی آماده 

واگذاری نیروگاه های گازی خود جهت احداث بخش بخار در این واحدها است.
وی خاطرنشان کرد: برق حرارتی هرگونه همکاری، پیگیری و اقدام های لازم 
را به منظور اخذ مجوزهای قانونی از قبیل محیط زیست، تامین آب و تخصیص گاز 

برای احداث نیروگاه توسط صنایع در دستور کار قرار خواهد داد.
 بیست و سوم تیرماه، شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی ایران اعلام 

کرد: مجوز لازم برای احداث نیروگاه توسط صنایع بزرگ صادر شد.
صنایع بزرگ و پر مصرف فولادی، معدنی و فلزی از مدتی پیش درخواســت 
مجوز برای احداث واحدهای »خود تامین« و »خود مصرف«  برق داشــته اند که 

مورد بررسی قرار گرفت.

  کاهش ۳۰ درصدی حجم آب سدهای کشور
حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری )مهرماه ۹۹ 
تا آخر شهریور۱۴۰۰( تا پنجمین روز از شهریورماه در حالی با کاهش ۳۰ درصدی 
همراه شده که بر اساس پیش بینی سازمان هواشناسی، پاییز امسال وضعیت بارش ها 

کمتر از نرمال )میانگین بلند مدت( خواهد بود.
حجم آب موجود در مخازن ســدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری)مهرماه 
۱۳۹۹ تا آخر شــهریور۱۴۰۰( تا پنجمین روز از آخرین ماه سال آبی به رقم ۲۰ 

میلیارد و ۹۲ میلیون متر مکعب رسید.
این درحالی است که براساس آخرین گزارش شرکت مدیریت منابع آب ایران 
حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور در بازه زمانی مشابه پارسال)سال آبی 
مهر۱۳۹۸ تا آخر شهریور۱۴۰۰( ۳۰ میلیارد و ۳ میلیون متر مکعب بوده که کاهش 

۳۰ درصدی را نشان می دهد.
کل آب ورودی به مخازن سدهای کشور نیز از ابتدای سال آبی جاری تا پنجمین 
روز شهریورماه ۲۸ میلیارد و ۷۹ میلیون متر مکعب شده است که در مقایسه با مدت 
مشابه سال آبی پارسال که ۵۴ میلیارد و ۶۹ میلیون متر مکعب ورودی داشته اند 

از کاهش ۴۷ درصدی برخوردار شده است.
کل خروجی آب از مخازن سدهای کشور هم از ابتدای سال آبی جاری تا پنجم 
شهریورماه ۳۴ میلیارد و ۹۹ میلیون متر مکعب بوده که در مقایسه با مدت مشابه 
در سال آبی پارسال که حجم خروجی ۵۲ میلیارد و ۸۸ میلیون متر مکعب بوده 

کاهش ۳۴ درصدی را نشان می دهد. 

 افزایش تولید نفت اوپک/ کاهش تولید ایران
نظرسنجی رویترز نشان داد تولید نفت اوپک در اوت افزایش یافت و به بالاترین 
میزان از آوریل سال ۲۰۲۰ تاکنون رسید با این حال کاهش تولید ناخواسته برخی 

اعضا، رشد بیشتر تولید این گروه را محدود کرد.
، یافته های نظرسنجی رویترز حاکی از آن است که اوپک در اوت ۲۶.۹۳ میلیون 
بشکه در روز نفت تولید کرد که ۲۱۰ هزار بشکه در روز بالاتر از ژوییه بود. تولید 

این گروه از ژوئن سال ۲۰۲۰ هر ماه بجز فوریه افزایش داشته است.
اوپک پلاس با توجه به بهبود تقاضا برای نفت، در حال احیای محدودیت عرضه 
ای اســت که در آوریل ســال ۲۰۲۰ با آن موافقت کرده بود. وزیران این گروه روز 
چهارشنبه دیدار می کنند و با توجه به رشد ۴۰ درصدی قیمت نفت در سال میلادی 

جاری، انتظار می رود سیاست خود برای احیای تولید را حفظ کنند.
یک منبع آگاه اوپک پلاس به رویترز گفت: با در نظر گرفتن سطح فعلی قیمتها 
و احتمال افزایش تقاضا برای نفت، اوپک پلاس احتمالا به تصمیم قبلی خود برای 
افزایش تولید پایبند خواهد ماند.طبق توافق اوپک پلاس، مقرر شد تولید اعضای این 
گروه در اوت مجموعا ۴۰۰ هزار بشکه در روز افزایش پیدا کند که از این میزان، ۲۵۳ 
هزار بشکه در روز سهم ۱۰ تولیدکننده عضو اوپک بود که در این توافق مشارکت 
دارند.بر اساس یافته های این نظرسنجی، اگرچه ۱۰ عضو اوپک بیش از این میزان 
تولیدشــان را افزایش دادند اما رشــد ماهانه تولید محقق نشد و اعضای این گروه 

همچنان کمتر از سقف توافق شده نفت تولید کردند.
نظرســنجی رویترز با هدف رصد عرضه نفت به بازار انجام می شود و بر مبنای 
آمار کشتیرانی فراهم شده از سوی منابع خارجی، آمار رفینیتیو آیکان، اطلاعات 
شرکتهای رصد نفتکشها مانند پترولجستیک و کپلر و اطلاعات فراهم شده از سوی 

منابع داخلی شرکتها، اوپک و شرکتهای مشاوره انرژی است.
نــرخ پایبندی اوپک به توافق محدودیت عرضه در اوت ۱۱۵ درصد بود که در 
مقایسه با ژوییه تغییری نداشت.عربستان سعودی بزرگترین افزایش تولید را در میان 
اعضای اوپک داشــت که به ۱۸۰ هزار بشــکه در روز رسید. دومین افزایش بزرگ 
تولید مربوط به عراق بود که صادراتش را در اوت افزایش داد. صادرات آنگولا هم در 
مقایسه با ژوییه افزایش یافت.امارات متحده عربی مطابق با سهمیه تولید جدیدش 
۴۰ هزار بشکه در روز به تولیدش اضافه کرد در حالی که تولید کویت ۲۰ هزار بشکه 
در روز رشد کرد.در میان کشورهایی که تولید کمتری داشتند، بزرگترین کاهش 
تولید مربوط به نیجریه بود و تولید این کشور ۱۰۰ هزار بشکه در روز کاهش یافت. 
صادرات پایانه فورکادوس به دلیل نشت نفت، تحت وضعیت فورس ماژور قرار گرفت.

همه ۵۰۰ دشت  دارای آب شیرین کشور با خطر فرونشست مواجه اند
 مدیرکل دفتر مخاطرات زیست محیطی و مهندسی سازمان زمین شناسی 
گفت: از ۶۰۹ دشت کشور، حدود ۵۰۰ دشت دارای آب  های شیرین هستند 

که همه آنها با پدیده فرونشست مواجه اند.
به گزارش از سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، »رضا شهبازی« 
در نشســت مجازی آسیب شناسی بحران فرونشست ها و ماموریت نوآوران و 
استارت آپ ها، پدیده فرونشست زمین را یک مشکل رسمی کشور دانست که 
همه آن را پذیرفته اند و افزود: شناسایی پدیده فرونشست زمین مربوط به سال 
۸۰ می  شود که تصاویر ایستگاه های سازمان نقشه برداری جابه جایی هایی را در 
سطح زمین نشان می داد که در آن زمان مشخص نبود که این جابه جایی ناشی 

از خطای دستگاه است یا خیر.
وی ادامــه داد: این ســازمان این موضوع را با ســازمان زمین شناســی و 
اکتشافات معدنی کشور مطرح کرد و محققان مطالعات وسیعی را در این زمینه 
آغاز کردند که نشان داد که این جابه جایی نه از بابت خطای دستگاه بلکه به 
دلیل خشکسالی های پیاپی بوده که در سال های ۷۷، ۷۸ و ۷۹ در کشور رخ 
داده و محققان سازمان با اجرای این مطالعات نخسین مستندات فرونشست 

زمین را تهیه کردند و در اختیار سازمان برنامه و بودجه قرار دادند.
شهبازی با بیان اینکه در سال های ۸۴ و ۸۵ فناوری رادار در اختیار محققان 
قرار گرفت، اظهار داشت: با بهره گیری از این فناوری دشت های مهم کشور مورد 
بررسی و پایش مجدد قرار گرفتند و نقشه  های فرونشست تهیه شده نشان داد 
که دشت رفسنجان، جنوب تهران و دشت »فامنین« همدان با پدیده فرونشست 

و فروچاله مواجه هستند.
مدیرکل دفتر مخاطرات زیست محیطی و مهندسی سازمان زمین شناسی، 
پایش دوم دشت  های کشور را مربوط به سال ۹۰ دانست و یادآور شد: در این 
مطالعات که تیمی از محققان سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
و همچنین تیمی بین المللی حضور داشتند، فرونشست به عنوان یک مخاطره 

معرفی شد، زیرا در جنوب تهران فرونشست ۳۶ سانتی متری گزارش شد.
وی تاکیــد کــرد: پس از این مطالعات در ســال ۱۳۹۵ یک بار دیگر کل 
دشت های کشور مورد بررسی قرار گرفتند که بیشینه فرونشست در دشت های 
کشور حدود ۱۵ تا ۱۷ سانتی متر بوده و آخرین پایش این سازمان مربوط به 

سال ۹۸ می شود که اطلاعات آن در سال ۹۹ ارائه شد.

 نتایج آخرین مطالعات درباره فرونشست
شهبازی با اشاره به نتایج آخرین پایش انجام شده بر روی ۶۰۹ دشت کشور، 
توضیح داد: از تعداد ۶۰۹ دشت کشور، حدود ۵۰۰ دشت دارای آب های شیرین 
هستند و به جرات می توان گفت که در حال حاضر هیچ دشتی در کشور وجود 
ندارد که در آن آب شیرین موجود باشد اما با پدیده فرونشست مواجه نباشد.

وی، دلیل این امر را برداشت بی رویه آب از آبخوان ها و عدم مدیریت منابع آب 
ذکر کرد و یادآور شد: با توجه به خشکسالی های پیاپی در کشور، دور از انتظار 
نیست که در مطالعات سال آینده ما نشان داده شود که شهرهای شمالی گیلان 

و مازندران نیز به جمع شهرهای درگیر با مخاطره فرونشست اضافه شده اند.
مدیرکل دفتر مخاطرات زیست محیطی و مهندسی سازمان زمین شناسی با 
اشاره به نرخ فرونشست در نقاط مختلف کشور، خاطرنشان کرد: نتایج بررسی 
ما نشان می دهد که به عنوان مثال در دشت های تهران نرخ فرونشست نسبت 
به پنج سال گذشته کمتر شده، اما وسعت آن افزایش یافته است. البته با این 
گفته نباید تصور کرد که فرونشســت متوقف شده، بلکه برداشت بی رویه آب 

همچنان ادامه دارد و لایه ها خود به بیشینه فرونشست رسیده اند.
شهبازی با تاکید بر اینکه به دام اصطلاح »نرخ فرونشست« نباید بیفتیم، 
ادامه داد: نرخ فرونشســت تنها و تنها یک مولفه است و به تنهایی پاسخگوی 
نرخ های فرونشست نیست، زیرا واحدهای ناهمگن زیر سطحی با فرونشست 
مواجه هستند و نرخ فرنشست مسیر انحرافی برای مدیریت فرونشست است.

وی، خطرناک ترین استان کشور به لحاظ فرونشست را استان اصفهان عنوان 

کرد و گفت: این روند به گونه ای است که روزی نیست که برای ما پیام ناگواری 
از این استان در زمینه فرونشست ارسال نشود و اصفهان تنها کلان شهر کشور 

است که فرونشست به سمت درون شهر نفوذ کرده است.
این مســوول، کمربندی شاهین شهر، فرودگاه اصفهان و دشت »مهیار« را 
از مناطقی نام برد که درگیر مخاطره فرونشســت زمین هستند و یادآورشد: 
فرونشســت در حالی در دشــت مهیار از ۳۷ ســال قبل آغاز شــده که زیر 
ساخت های مهمی همچون جاده ترانزیت تهران-اصفهان- شیراز در آن واقع 
است و تاکنون چندین بار به دلیل فرونشست تخریب شده است. علاوه بر آن 
دکل های فشار قوی برق و خط راه آهن و خطوط انتقال پالایشگاه و بنزین از 

این منطقه عبور می کنند.
شــهبازی اضافه کرد: شاید بتوان خارج شــدن قطار از ریل را به مخاطره 
فرونشست مرتبط کرد، زیرا خطوط ریل همانند باند فرودگاه نیست. باندهای 
فرودگاه بر اساس استانداردها به اندازه ای مستحکم ساخته می شوند که سازه 
باند فرودگاه می تواند از این مخاطره عبور کند، اما این امر درباره خطوط ریل 

قابل تسری نیست.
مدیــرکل دفتــر مخاطــرات زیســت محیطی و مهندســی ســازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشــور، میانگین نرخ فرونشست در دشت 
تهــران را حدود ۶ تا هفت ســانتی متر عنــوان کرد و افــزود: این که گفته 
 می شــود نرخ فرونشســت زمین در تهران ۳۶ ســانتی متر است، مربوط به

 بخشــی از تهران و در چند سال گذشــته است و این رکورد مربوط به همه 
دشت تهران نیست.

وی اضافه کرد: اعلام این عدد برای نرخ فرونشســت تهران و ارقام بالاتر از 
آن به نوعی آفت تبدیل و موجب بی حس شدن مسؤولان شده و این در حالی 
اســت که در جهان زمانی که نرخ فرونشست بالاتر از هفت سانتی مترگزارش 

شود، اعلام هشدار و خطر می دهند.
شهبازی با تاکید بر اینکه حتی فرونشست یک سانتی متری اثرات خود را بر 
روی سازه ها نشان می دهد، خاطرنشان کرد: ما تا با ماهیت چیزی آشنا نباشیم، 
نمی توانیم کار کنیم. فرونشست از یک منظر بدترین مخاطره است، چون نشست 
زمین به تدریج انجام می شود و زمانی متوجه آن می شویم که کار از کار گذشته 

و دیگر نمی توانیم کاری برای آن انجام دهیم.
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رییس دبیرخانه شورای گفت و گوی دولت 
و بخش خصوصی خراسان رضوی گفت: حمل 
نهاده های دامی از بنادر جنوب کشــور به این 
اســتان هزینه زیادی بــرای بخش خصوصی 
بــه همراه دارد در حالــی که حمل این بار از 
بنادر شــمال به استان کوتاه تر است و هزینه 

کمتری دارد.
علی اکبر لبافی روز ســه شنبه در نشست 
دبیرخانه شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصــی که به صورت آنلاین برگزار شــد 
با بررســی مشــکلات حمل نهاده های دامی 
و پیشــنهادات بخش خصوصــی برای حذف 
هزینه های سربار افزود: هم اکنون حمل نهاده 
ها از ســه مسیر به خراســان رضوی صورت 

می گیرد.
 بخــش عمده این محصولات یعنی حدود 
۸۰ درصــد از آنها از بندر امام و بخشــی هم 
 از بندر امیرآباد در شــمال ارســال می شود 
و اخیــرا هم بحث حمل و نقل از بندر چابهار 

مطرح است.
وی ادامه داد: در خراسان رضوی ظرفیت 
حمل ریلی کالا وجود دارد که یک سوم هزینه 
حمل با کامیون را شامل می شود اما به دلایلی 
تاکنون نتوانسته ایم در استان از این موقعیت 

به خوبی استفاده کنیم.
او درباره تفاوت مســیر حمل کالا از بندر 
امام و بندر امیرآباد برای شــرکتهای خراسان 
رضــوی گفت: کالایی که از بندر امام می آید 
هزار و ۷۲۰ کیلومتر فاصله را می پیماید که 
توامــان هزینه های زیــادی را برای اتحادیه 
ها و کارخانه هــای خوراک دام به دنبال دارد 
اما مســیر حمل کالا از بندر امیرآباد شــمال 
 حدود ۷۰۰ کیلومتر اســت که کوتاهتر است 
و در نتیجــه در کاهش اســتهلاک و مصرف 

سوخت موثر است.

 نیاز روزانه ۸۰ کارخانه خوراک دام 
استان، چهار هزار تن نهاده است

مدیر عامل اتحادیه کارخانجات خوراک دام 
خراسان رضوی نیز در این نشست گفت: ۸۰ 
کارخانه خوراک دام عضو اتحادیه استان، در 
مجموع روزانه چهار هزار تن کنسانتره تولید 
می کنند و این ظرفیت، نیازمند حجم عظیمی 
از بار نهاده دامی اســت و این یعنی اگر روزانه 
چهار هزار تن نهاده وارد اســتان شود باز هم 
در انبار کارخانه هــا مواد اولیه وجود ندارد و 
فقــط کفاف تولید روزانه را می دهد بنابر این 
باید نهاده های ورودی بیشتری داشته باشیم.

فریدون کافی افزود: متاســفانه واحدهای 
تولیــدی و فعالان بخش کشــاورزی به طور 
مستمر در حوزه نهاده های دامی طی ۲ سال 

گذشته درگیر این مشکلات بوده اند و از ابتدای 
امسال این مشکلات بیش از گذشته دامنگیر 

واحدهای تولیدی شده است.
وی ادامــه داد: بیــش از ۸۰ درصد نهاده 
های دامی خراســان رضوی از خارج از کشور 
تامین می شود و به دلیل تحریمهای موجود، 
مدتی اســت که قیمت آنها چندبرابر شده و 
گاه نهاده ها به خاطر مشکلات ارزی، در بنادر 
و در شــرایط غیر استاندارد انبار می شود، لذا 
نهاده ای که با کیفیت مطلوب وارد بنادر می 
شود به دلیل مشکلات مذکور پس از پنج ماه 
و حتی یک سال در شرایط گرم و غیر استاندارد 
نگهداری شــده و کیفیت خود را از دست می 
دهد این در حالی اســت که در هر شرایطی 
و با هر کیفیتی این نهــاده ها به کارخانه ها 

ارسال می شود.

 آمادگی راه آهن خراسان برای حمل 
ریلی نهاده

مدیــرکل راه آهن خراســان نیــز در این 
نشست در ارتباط با حمل ریلی نهاده های دامی 
خراسان رضوی از بنادر به ویژه بندر امام و بندر 
عباس به این استان گفت: هم اکنون بخشی 
از نهاده های دامی مورد نیاز اســتان از طریق 
واگن ها وارد می شــود و با تعرفه های موجود 
در این زمینه، آمادگی حمل حجم بیشتری از 

نهاده ها به استان را داریم.
مصطفی نصیــری ورگ افزود: در صورت 
تمایل صاحبــان کالا، راه آهن آمادگی دارد 
نســبت به حمل نهاده های دامی از مبدا به 

مقصد در پایگاههایی که زیرساختهای تخلیه 
را دارد اقــدام کند و در این ارتباط مشــکل 
خاصی وجود ندارد. از جمله در ایستگاه های 
شهید مطهری، تربت حیدریه  و سنگ بست 
به دلیل برخورداری از زیرســاختهای تخلیه، 
امــکان انجام این کار وجــود دارد و راه آهن 
خراسان ظرفیت حمل ریلی نهاده های دامی 
 از بنــدر امام را دارد امــا این موضوع باید در

 تخصیص سهمیه نهاده از طریق حمل ریلی 
مدنظر قرار گیرد.

ماهانه  توزیع  ۵۰درصدی  افزایش   
نهاده های دامی در خراسان رضوی

مدیر امور دام ســازمان جهاد کشــاورزی 
خراســان رضوی نیز در بخشی از این نشست 
آنلاین درباره میزان توزیع نهاده های دامی در 
استان گفت: میانگین توزیع نهاده ها در استان 
طی سال جاری، به طور میانگین ۶۲ هزار تن 
در هر ماه بوده اســت و این در حالی است که 
پارسال حدود ۴۱ هزار و ۷۰۰ تن توزیع ماهانه 
نهاده داشــتیم.احمد داوطلب افزود: امســال 
افزایش ۵۰ درصدی توزیع نهاده های دامی در 
خراسان رضوی نسبت به سال گذشته را شاهد 
بوده ایم و این امر به نوبه خود، نیازمند استفاده 
بیشتری از خدمات حوزه حمل و نقل است و 
در نتیجه به کامیونهای بیشتری برای این کار 
نیازمندیم.وی ادامه داد:امسال سهم بیشتری 
از نهاده های تخصیص یافته به خراسان رضوی 
از بندر امام بود و مســافت طولانی بندر امام 
تا اســتان ما، موجب تاخیر در حمل نهاده ها 
شد و به جز دلایل مربوط به حوزه نهاده های 
دامی در مشکلات حمل و نقلی، عواملی خارج 
از حوزه ما مثل همزمانی توزیع سایر نهاده های 
کالاهای اساســی مثل گنــدم هم باعث بروز 

مشکلات در زمینه حمل می شد.

هزینه حمل نهاده های دامی از جنوب به خراسان رضوی بیشتر از شمال است

 مرغ به نرخ آزاد در مغازه های پایتخت همچنان بین 
۳۶ هــزار تا ۴۰ هزار تومان به فروش می رســد و مرغ 
دولتی نیز بســیار محدود در مغازه های تعیین شده و 

میادین میوه و تره بار تهران عرضه می شود.
 جوجه یــک روزه ای که قرار بود چهار هزار و ۲۰۰ 
تومان باشد، قیمتش به بیش از ۱۰ هزار تومان رسیده 
اســت و گرانی و کمبود نهاده نیز باعث شده است که 
مرغ داران بخشــی از تولید خــود را گران تر و خارج از 
شبکه عرضه کنند؛ این را تولید کنندگان مرغ می گویند 
و البته مسوولان این صنف نه تنها آن را رد نمی کنند 
که در گفت و گوها با رسانه ها آن را تایید هم کرده اند.

محمد علی کمالی مشاور اتحادیه سراسری مرغداران 
گوشتی یکی از دست اندرکاران است که هفته گذشته 
عنــوان کرد کــه چند روزی می شــود قیمت جوجه 
یکروزه به بیش از ۱۰ هزار تومان رســیده اســت ولی 
دســتگاه هــای نظارتی به این موضــوع هیچ توجهی 
ندارند. همه فشــارها بر مرغداران گوشــتی است و به 
 نوعی واحدهای مرغ مادر رها شده اند به طوری که این

 واحدها با هر قیمتی که بخواهند اقدام به فروش جوجه 
یک روزه می کنند.

اما دستگاه های نظارتی نیز معتقدند مرغداران باید 
خودشان نسبت به گرانفروشی شکایت کنند ولی مشاور 
اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی تاکید دارد که این 
موضوع امکان پذیر نیســت؛ زیرا در صورت شــکایت، 
واحدهای مــرغ مادر دیگر به آنها جوجه نمی دهند و 
به عبارتی مرغدار شاکی در فهرست سیاه جوجه فروش 

ها قرار می گیرد.
کمالــی، همچنین مدعی شــد که برخــی از این 
واحدهای مرغ مادر جوجــه های یک روزه خود را به 
دفاتری می دهند که این دفاتر فاکتورسازی می کنند. 
یعنی یک فاکتور رسمی صادر می کنند ولی واریز غیر 
رســمی می گیرند. حتی برخی از این دفاتر به صورت 
علنی جوجه را با قیمت های بیش از چهار هزار و ۲۰۰ 
تومان می فروشند ولی کسی با آنها برخوردی نمی کند.

به گفته وی، بــا جوجه ۱۰ هزار تومانی، مرغ زنده 
کیلویی ۲۲ هزار تــا ۲۳ هزار تومان برای تولیدکننده 
تمام می شود و این مرغ بایستی دست مصرف کننده 
حدود ۳۲ هزار تومان برسد اما در بازار اینگونه نیست 
چرا که در واقعیت در این مسیر هر کسی بتواند بر سر 

تولیدکننده و مصرف کننده کلاه می گذارد.
مشاور اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی به افزایش 
فشارها بر مرغداران گوشتی هم اشاره ای کرد و ادامه 
داد: نهاده مورد نیاز تولیدکننده ها با تاخیر، کسری و 
کیفیت بد به دستشان می رسد. راننده ها برای حمل 
نهاده ها کرایه های پشــت بارنامه زیادی دریافت می 
کننــد. قیمت نهــاده ها نیز از ابتدای ســال بالا رفته 
اســت که همه این موارد مشکلات بســیاری را برای 

تولیدکنندگان ایجاد کرده است.
روزانه حدود یکهزار و ۴۰۰ تنُ مرغ به گفته برخی 
مسئولان ذیربط در پایتخت توزیع می شود، اما با این 
وجود شــاهد صف های طولانی، انتظار و یا کمبود مرغ 
در میادین ســازمان میوه و تره بار و مغازه های خرده 

فروشی هستیم.
در میادیــن میوه و تره بار شــهرداری تهران چند 
ماهی است که با هماهنگی و تصمیم دست اندرکاران 
و مسئولان، مرغ به قیمت ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان عرضه 

می شود اما فروش مرغ با این قیمت محدود است.
برای مثال به هر میدانی سر بزنید صفی طولانی در 
مقابل غرفه فروش در انتظار ایستاده اند و پس از رسیدن 
مرغ حدود ۲۰ نفری مرغ با قیمت مصوب دریافت می 
کنند و مابقی بایــد در همان غرفه و یا غرفه همجوار 

مرغ ۳۰ هزار تا ۴۰ هزار تومانی بخرند.
بنابر اعلام سازمان میادین میوه و تره بار تهران، در 
زمــان حاضر پایتخت حدود ۲۹۰ میدان و بازار میوه و 
تره بار دارد که با توجه به پیروی از نظام متمرکز نرخ 
گذاری و نرخنامه یکپارچه، غرفه های فروش و توزیع 

مرغ موظف به عرضه مرغ به قیمت مصوب هستند.
مدیران میادین، غرفه داران و مردم به خوبی واقفند 
که تشکیل این صفوف برای خرید مرغ می تواند کانون 
شیوع ویروس کرونا باشد اما حتی اگر بخواهند هم نمی 
توانند پروتکل ها را رعایت کنند چرا که فکر و ذهنشان 
متوجه خرید ۲ قطعه مرغ با قیمت دولتی اســت تا به 
ســر سفر خانواده خود برسانند؛ حتی اگر مسیرشان از 

خانه به بیمارستان ختم شود.

 خریداران در صف با صدای بلند: »ناچاریم 
و می ایستیم«

سلیمی، آقای میانسالی که در صف مرغ در میدان 
تره بار یکی از محله ها در شرق پایتخت به انتظار خرید 
ایستاده بود به خبرنگار ایرنا گفت: مسئول توزیع مرغ 
هم در جریان نیست که چه زمانی مرغ برای توزیع می 
رســد و گرنه به همه اینها که در صف ایستاده اند قول 
داده که ساعت هشت صبح مرغ توزیع می شود؛ اما با 
این صف و این وضعیت بهداشت ساعت از ۹ گذشته و 

مردم سرگردان و بلاتکلیف در صف منتظرند.
وی دربــاره رعایت پروتکل های بهداشــتی در این 
گونه صفوف افزود: همینطــور دارد به افراد حاضر در 
صف اضافه می شود. خودتان نگاه کنید به نظر شما در 
این صف و در این شرایط پروتکل ها رعایت می شود؟

سلیمی ادامه داد: ســاعت ها باید با استرس مبتلا 
شدن به کرونا، تنها به خاطر خانواده ام در صف بایستم 
تا شاید ۲ عدد مرغ نصیبم شود؛ چرا باید به خاطر تهیه 
ضروری ترین قلم سفره ام اینگونه سرگردان بین مغازه 

ها و میادین میوه و تره بار شوم؟
در صــف توزیع مرغ همین میدان میوه و تره بار در 
شــرق پایتخت کمی آن طرف تر صدای نزاع به گوش 
می رســد؛ مردم در حال تذکر به مرد جوانی هستند 

که ماسک نزده و در صف انتظار مرغ ایستاده است.
خانم مســنی که در حال بحث با مرد جوان ماسک 
نزده است با صدای بلند که بیشتر بخاطر عصبانیت از 
انتظار طولانی در صف مــرغ بود، می گفت: »حداقل 
خودمــون به خودمون رحم کنیم؛ ما که مجبور به این 
شرایط برای خرید هستیم حداقل با رعایت پروتکل ها 
کمی جلو فاجعه را بگیریم؛ اگر کرونا ما را نکشــد این 

استرس ما را از پا در می آورد.«
وی ادامه داد: بعضی ها ماسک نمی زنند و بی توجه 
به پروتکل ها هســتند؛ بعضی دیگر بیشتر از نیازشان 
مــرغ می خرند و نمی گذارند به همه برســد و برخی 
هم که کارشان شــده خرید مرغ سهمیه ای و فروش 
آن در مغازه ها، و همه این موارد به بی توجهی و سوء 

مدیریت توزیع مرغ مربوط است.
آشــفتگی و نابســامانی در عرضه و فروش مرغ به 
قیمت ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان موجب شده است برخی 
از مردم آن را ناشــی از سوء مدیریت مسئولان دست 
اندرکار بدانند، برخی نقش دلالان در این آشفته بازار 
را برجسته کنند و کســانی که خود تولیدکننده مرغ 

هســتند اما بخشی از این نابسامانی را متوجه برخی از 
تولیدکنندگان می دانند؛ موضوعی که مدیران هم آن 

را تایید کرده اند.
علی رنجبر مرغ دار و تولید کننده گوشــت سفید، 
بــه ایرنا گفت: دولت در شــرایط اقتصادی فعلی و در 
اوج تحریم ها علیه کشــور تلاش می کند با تخصیص 
ارز چهار هــزار و ۲۰۰ تومانی نهاده های مرغداران را 

تامین کند.
وی اضافه کرد: برخی از همکاران و تولید کنندگان 
گوشت سفید از شرایط اقتصادی و مابه التفاوت قیمت 
نهاده های دامی تخصیص داده شده به مرغداری و بازار 

آزاد سوءاستفاده می کنند.
رنجبر ادامه داد: مرغــداری که هر دوره باید دهها 
هزار قطعه جوجه ریزی کند با رشوه دادن، یک سالن 
۱۰ هزار قطعه ای، جوجه ریزی می کند و نهاده های 
دامی مابقی سالن ها را مستقیم وارد بازار آزاد می کند.

وی با بیــان اینکه این موضوع جدیدی نیســت و 
مسئولان هم از آن با خبر هستند، اظهار داشت: به این 
روش تولیدکنندگان یاد شده هر دوره میلیاردها تومان 
ســود به جیب می زند و با این شــیوه نه تنها دردسر 
تولید ندارد که بدون دغدغه دارو، واکسن و دیگر نهاده 
ها، بطور کامل از این فرصت نهایت استفاده را می برد.

این مرغدار ادامه داد: وقتی مرغی که باید از ســوی 
تولیدکننده هر دوره تولید و وارد بازار شــود، در یک 
چرخه فاســد و معیوب به پول های کثیف تبدیل و به 
جیــب عده ای می رود، رفته رفتــه انگیزه را از دیگر 
تولیدکنندگان ســالم هم می گیــرد و همین موضوع 

باعث ورشکستگی مرغداران شده است.
وی با بیان اینکه نظارت ها ضعیف اســت اما با این 
وجود هر ســال به جای اتخــاذ تدابیری برای نظارت 
قوی و تولید حداکثری، جهاد کشاورزی مرتب با ارائه 
مجوز تولید، شــرایط را نه تنها اصلاح نمی کند بلکه 
موجب افزایش ســوء اســتفاده در این بازار آشفته را 

فراهم می کند.
این مرغدار برای تایید سخنان خود به تصمیم جهاد 
کشاورزی استان تهران اشاره کرد و گفت که این نهاد 
پــس از یک وقفه چندین ســاله قصد دارد ارائه مجوز 
تولید مرغ را از ســر بگیرد؛ موضوعی که از سوی جهاد 
کشاورزی این استان نیز مورد تایید قرار گرفته است.

 مجوز جدید برای تاسیس مرغداری صادر 
می شود

مدیر امور طیور ســازمان جهاد کشــاورزی استان 
تهران با تایید ارائه مجوز تاســیس مرغداری در استان 
تهران گفت: از سال ۱۳۹۴ صدور پروانه پرورش مرغ، 

چه تخم گذار و چه گوشتی ممنوع بود.
احمــد مینایی با بیان اینکه پس از ۶ ســال مجوز 
تاسیس مرغداری در استان تهران صادر می شود، گفت: 
سیاست های اجرایی بخش طیور سالانه ابلاغ می شود 
که با پیگیری های انجام شــده در ســال گذشته این 

سیاست ها محدودیت کمتری یافته است.
مینایی ادامه داد: اما در ســال ۱۴۰۰ این سیاست 
تغییــر یافت و برای مناطق کــم تراکم این ممنوعیت 

برداشته شد.
وی با بیان اینکه هم چنان در شهرستان های قرچک، 
ملارد و دماوند نمی توان مجوز صادر کرد، افزود: تمام 
نقاط استان تهران به جز مناطقی دارای تراکم مرغداری 
و احتمال شیوع بیماری های طیور، امکان صدور مجوز 

وجود دارد.
مینایی گفت: این امر مشروط به ارائه مستندات از 
جمله زمین، آب مورد نیاز و رعایت حریم با واحدهای 
اطراف، مجوز تاسیس و فعالیت مرغ گوشتی، مرغ تخم 

گذار و پولت صادر می شود.
وی اضافــه کرد: صدور پروانه برای پرورش ســایر 

ماکیان نیز با احراز شرایط انجام می شود.
مینایی با اشــاره بــه اینکه بســیاری از واحدهای 
مرغداری به ســبب کمبود نقدینگی مرغداران تعطیل 
است، بیان کرد: در صورت ابلاغِ احداث واحد، تسهیلات 
پراخت خواهد شد اما افراد خواهان سرمایه گذاری در 
این صنعت، می توانند به جای سرمایه گذاری ثابت، از 
ســرمایه فعلی بهره برداری کنند که این امر در کاهش 

هزینه های تولید تاثیرگذار است.
وی با اشــاره به فعالیت ۴۳۰ واحــد مرغداری در 
استان تهران گفت: متقاضیان واجد شرایط می توانند 
جهت اخذ مجوز به نظام مهندســی کشاورزی یا جهاد 

کشاورزی شهرستان های تابعه مراجعه کنند.
مدیر امور طیور اســتان تهران با اشــاره به فعالیت 
اتحادیــه و تعاونی ها در این زمینــه افزود: با توجه به 
تعداد فعلی واحدهای مرغداری، این تشکل های صنفی 
به دنبال ایجــاد زنجیره تولیدِ قوی و کارآمد از طریق 
فعالسازی واحدها هستند تا بتوانیم استفاده حداکثری 

از این ظرفیت ها داشته باشیم.

 به میزان کافی مرغ در سطح بازار موجود 
است

معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار تهران اما 
چندی پیش بــا اعلام اینکه روزانه افــزون بر یکهزار 
و ۲۰۰ تـُـن مــرغ گــرم و ۲۰۰ تنُ مــرغ منجمد در 
ســطح اســتان تهران توزیع می شــود، اظهار داشت: 
بــه میــزان کافی مرغ در ســطح بازار موجود اســت 
 اما مســتلزم نظارت مســتمر و با کیفیت در راستای 

جلوگیری از تلاطم بازار است.
حشــمت اله عسگری با اشاره به اینکه بیش از ۵۰ 
درصد مرغ توزیع شده روزانه در سطح استان با قیمت 
مصــوب ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان به فروش می رســد، 
افزود: ضرورت دارد وزارت جهاد کشاورزی برای عرضه 
مرغ بیشــتر به شبکه توزیع رسمی از استان های مبدا 

تلاش کند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار تهران عنوان 
کرد: با عنایت به ۲ نرخی بودن قیمت مرغ، نداشــتن 
نظارت کافــی باعث ایجاد اخلال در بــازار و افزایش 
نامتعارف قیمت خواهد شــد و از این رو دستگاه های 

متولی باید اقدامات لازم را به عمل آورند.
عسگری با اشاره به افزایش جوجه ریزی در ماه های 
اخیر نســبت به مشــابه سال گذشــته، گفت: با این 
تمهیدات کمبود مرغ در استان تهران نخواهیم داشت.

وی با اشــاره بــه اهمیت نظارت بر بازار و شــبکه 
توزیع گفت: تمام تصمیمات ستاد ساماندهی مرغ باید 
بر مبنای افزایش سهم شبکه رسمی توزیع شود و این 
مقدار مرغ توزیع شده در شبکه توزیع نیازمند نظارت 

دقیق جهت مصرف صحیح است.
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار تهران 
اســتفاده از ظرفیت بسیج اصناف استان را در راستای 
نظارت بر شــبکه توزیع مهم ارزیابــی کرد و افزود: با 
تعامل و همکاری، دســتگاه های متولی از این ظرفیت 

خوب استفاده کنند.

کلاف سردرگم بازار مرغ تهران؛ یک بازار و هزار تردید

ــه  ــه ب  مامــوران حفاظتــی ازتــردد زایــران اربعیــن در مرزچذاب
ــد ــری می کنن ــدت جلوگی ش

 فرمانــدار دشــت آزادگان گفــت: مامــوران حفاظتــی ۲ کشــور ایــران و عــراق 
بــه دلیــل وضعیــت خطرنــاک شــیوع کرونــا، از تــردد زایــران بــرای شــرکت در 
راهپیمایــی اربعیــن در عــراق، در منطقــه مــرزی چذابــه بــه شــدت جلوگیــری 

خواهندکرد.
حمیــد ســیلاوی بیــان کــرد: امســال پایانــه مــرزی چذابه بــرای عبــور زایران 

اربعیــن تعطیــل اســت و از زوار حســینی اســتقبالی صورت نخواهــد گرفت.
وی گفــت: از زایــران حســینی درخواســت داریــم کــه بــرای ســفر بــه کشــور 
عــراق بــه ایــن مــرز مراجعــه نکننــد چــون تــا اطــلاع ثانــوی بــه هیــچ وجــه 

امــکان تــردد وجــود نــدارد.
ــرای  ــراق ب ــور ع ــوولان کش ــا مس ــادی ب ــرات زی ــه داد:مذاک ــیلاوی ادام س
ــردد  ــا ت ــه ب ــچ وج ــه هی ــراق ب ــت ع ــا دول ــت، ام ــام گرف ــران انج ــرکت زای ش
زمینــی زایــران موافقــت نکــرده اســت.تا پیــش از شــیوع کرونــا هــر ســال صدها 
هــزار زایــر ایرانــی بــرای شــرکت در راهپیمایــی اربعیــن در عــراق، از طریــق ۲ 
مــرز چذابــه و شــلمچه راهــی عــراق می شــدند.در اربعیــن ۱۳۹۸ حــدود یــک 
میلیــون زایــر بــرای شــرکت در راهپیمایــی اربعین حســینی، از مرزهــای زمینی 

چذابــه و شــلمچه تــردد کردنــد.

ــان  ــا پای ــی در اســتان تهــران ت ــی و خدمات  ۳۵۹ طــرح عمران
ــرداری مــی شــود ســال بهــره ب

ــا بیــان اینکــه ۴۷۶   معــاون هماهنگــی امــور اقتصــادی اســتاندار تهــران ب
طــرح عمرانــی و خدماتــی تــا پایــان نیمــه اول ســال ۱۴۰۱ در اســتان تهــران 
ــان ســال  ــا پای ــن تعــداد طــرح، ۳۵۹ مــورد ت ــاح مــی شــود، گفــت: از ای افتت
جــاری و دیگــر طــرح هــا تــا نیمــه اول ســال آتــی بــه بهــره بــرداری مــی رســد.

حشــمت الله عســگری افــزود: بــرای عمملیــات اجرایــی ۱۱۷ پــروژه ای کــه 
تــا نیمــه اول ســال آتــی بایــد آمــاده و بــه بهــره بــرداری برســد ۴۱ هــزاز و ۷۹۲ 

میلیــارد تومــان اعتبــار در نظــر گرفتــه شــده اســت.
وی در عیــن حــال گفــت: چهــار طــرح نیــز در بخــش میــراث فرهنگــی بــا 
۱۰۰ میلیــارد تومــان اعتبــار هزینــه شــده اســت کــه تــا پایــان ســال بــه بهــره 

بــرداری مــی رســد و منجــر بــه اشــتغال ۸۰ نفــر در اســتان می شــود.
ــر  ــای زی ــه حوزه ه ــتغال ب ــه اش ــوط ب ــای مرب ــوزش ه ــرد: آم ــان ک وی بی
ــف  ــه ردی ــا توجــه ب ــان ب ــا کارفرمای ــذار شــده ت ــان بخــش واگ ــه هم مجموع

ــد. ــه دهن ــراد ارائ ــه اف ــای لازم را ب ــده آموزش ه ــه ش ــر گرفت ــغلی در نظ ش
شاخص های اشتغال در استان تهران امیدوار کننده است

عســگری بــا بیــان اینکــه مجمــوع شــاخص های اشــتغال در نقــاط مختلــف 
اســتان امیــدوار کننــده اســت، خاطرنشــان کــرد: نامــه ای بــه فرمانــداران ابــلاغ 
شــده تــا یکــی از برنامــه هــای عملیاتــی و اجرایــی آنهــا بازیــد مســتمر از طــرح 

هــا بــه منظــور رفــع مشــکلات و موانــع موجــود باشــد.
افتتاح ۴۲۱ طرح عمرانی و خدماتی در استان طی هفته دولت

معــاون هماهنگــی امــور اقتصــادی اســتاندار تهران همچنیــن از افتتــاح ۴۲۱ 
طــرح عمرانــی و خدماتــی در هفتــه دولــت خبــر داد.

عســگری بــا بیــان اینکــه از میــان ایــن ۴۲۱ طــرح، ۲۳۰ طــرح بــا صــرف 
شــش هــزار و ۵۰۱ میلیــارد تومــان اعتبــار مربــوط بــه بخــش کشــاورزی و ۱۲۹ 
ــا صــرف هزینــه یکهــزار و ۱۳۴ میلیــارد تومــان در بخــش صنعــت و  طــرح ب
معــدن بــوده اســت، ادامــه داد: بــا بهــره بــرداری از طــرح هــای کشــاورزی بــرای 
ــر در  ــزار و ۹۷۴ نف ــار ه ــرای چه ــر و طــرح هــای صنعــت و معــدن ب ۲۱۷ نف

اســتان تهــران شــغل ایجــاد شــد.

  ۲۵ درصد واحدهای صنعتی کشور در تهران فعالیت دارد
اســتاندار تهــران اعــلام کــرد: ۲۵ درصــد از واحدهــای صنعتــی کشــور در این 

اســتان فعــال اســت و تامیــن آب و بــرق ایــن واحدهــا ضروری اســت.
ــومین  ــت و س ــنبه در بیس ــه ش ــر س ــی عص ــنی بندپ ــیروان محس  انوش
ــی  ــه معرفــی و تجلیــل دســتگاه هــای اجرای ــی کــه ب جشــنواره شــهید رجای
اســتان اختصــاص داشــت گفــت: تمامــی ۶۲ دســتگاه اجرایــی اســتان تهــران 
فعــال هســتند و بــر اســاس کســب بیشــترین امتیــاز ۱۲ دســتگاه برتــر در ایــن 

مراســم معرفــی شــدند.
وی افــزود: ۵۵ درصــد درآمدهــای مالیاتــی کشــور در اســتان تهــران جــذب 
مــی شــود و همچنیــن در ۳ ســال اخیــر نــرخ بیــکاری اســتان تهــران کاهشــی 
و تــک رقمــی بود.اســتاندار تهــران خاطرنشــان کــرد: دســتگاه هایــی همچــون 
جهــاد کشــاورزی، امــور اقتصــاد و دارایــی، ورزش و جوانــان نیــز اقدامــات ویــژه 
ای در ســطح کشــور انجــام دادنــد اینکــه میانگیــن تولیــد در هــر هکتــار ۱۰ تن 
اســت امــا در اســتان تهــران ۳۰ تــن اســت و اینکــه چندیــن ورزشــکار اســتان 
تهــران در مســابقات المپیــک مــدال کســب کردنــد نشــان دهنــده ایــن اســت 
کــه تمامــی دســتگاه هــای اجرایــی اســتان در کشــور نمونــه و شایســته تقدیــر 
اســت.به گفتــه وی، همــه دســتگاه هــای اجرایــی در مســیر خدمــت بــی منــت 
بــه مــردم گام بــر مــی دارنــد و از ایــن بابــت از تمامــی زحمت کشــان و مدیــران 

دســتگاه هــای اجرایــی تشــکر مــی کنــم.
ــد  ــت جدی ــدن دول ــا روی کارآم ــرد ب ــدواری ک ــراز امی ــران اب ــتاندار ته اس
ســرعت خدمــت رســانی بــه مــردم بیشــتر شــود و مدیــران بیشــتر در خدمــت 

مــردم باشــند. پ

 یکی دیگر از مدافعان سلامت استان یزد آسمانی شد
 ســخنگوی دانشــگاه علــوم پزشــکی شــهید صدوقــی یــزد گفت: مریــم خزل 
پــور، کارشــناس مامایــی شــاغل مرکــز خدمات جامــع ســلامت آزادشــهر که در 
راســتای انجــام وظیفــه از ســلامت عمومــی در پیشــگیری و مقابلــه بــا ویــروس 
کرونــا فعالیــت مــی کــرد، بــر اثــر ابتــلا بــه بیمــاری کوویــد ۱۹ بــه شــهادت 

. سید ر
بــه گــزارش روابــط عمومــی دانشــگاه علــوم پزشــکی شــهید صدوقــی یــزد، 
ســبد ابراهیــم ســلمانی افــزود: متاســفانه حــوزه بهداشــت اســتان یکــی دیگــر از 
اعضــای تلاشــگر و فــداکار خــود را در راه مبــارزه بــا کرونــا از دســت داد و ایــن 

ضایعــه موجــب تأثــر و تألــم فــراوان همــکاران آن مرحومــه شــد.
ســلمانی تصریــح کــرد: خانــم خــزل پــور، هشــتمین شــهید مدافــع ســلامت 
یــزد اســت کــه در راه دفــاع از ســلامت مــردم اســتان، بــه خیــل دیگــر شــهدا 

پیوســت .
 ویــروس کرونــا عامــل بیمــاری کوویــد ۱۹ از اواخــر ســال ۲۰۱۹ در شــهر 
ووهــان چیــن مشــاهده و در مــدت کوتاهــی در جهــان منتشــر شــد؛ بــه طــوری 
ــروز پاندمــی  ــه ۲۰۲۰( ب ــی بهداشــت در اســفند ۹۸ )فوری کــه ســازمان جهان
)همــه  گیــری جهانــی( ایــن بیمــاری را تأییــد کــرد ،ایــن ویــروس بــا دســت 
آلــوده یــا عطســه، ســرفه و حتــی قطــره هــای تنفســی از طریــق دهــان، بینــی 

ــراد منتقــل می شــود.  ــه اف و چشــم ب
ــب  ــه موج ــتان ک ــا و هندوس ــتان ،آفریق ــا در انگلس ــروس کرون ــش وی جه
افزایــش ســرایت، بیماری زایــی و مــرگ و میــر آن شــده، نگرانی هــای جــدی را 

در جهــان بــه وجــود آورد.
کارشناســان همچنــان توصیــه مــی کننــد مــردم اصــول ســه گانــه » شــفا« 
یعنی  شســت و شــوی دســت هــا، فاصله گــذاری اجتماعــی و فیزیکــی، اجتناب 
ــرار  ــورد توجــه ق ــد بیــش از گذشــته م ــا و اســتفاده از ماســک را بای از تردده

دهنــد.
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محمــود رضایی  -   ایده روز  | تیم ملی 
فوتبال ایران با ۳ گل بر تیم ملی عراق غلبه 
 A کــرد و با ۶ امتیــاز در صدر جدول گروه

انتخابی جام جهانی قرار گرفت.
 تیــم ملی فوتبال ایران و عراق در دیدار 
دوم خــود از مرحله انتخابــی جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر از ســاعت ۲۲:۳۰ در ورزشگاه 
خلیفه دوحه به میدان رفتند که این دیدار 
با ۳ گل به نفع شاگردان اسکوچیچ تمام شد.

گل های ایــران را علیرضا جهانبخش در 
دقیقــه ۲، مهدی طارمــی در دقیقه ۷۰ و 
علی قلی زاده در دقیقه ۹۰ به ثمر رساندند.

با این پیروزی ارزشمند در خارج از خانه، 
تیم ملی با ۶ امتیاز از دو بازی نخست خود 
در صدر جدول گروه A انتخابی جام جهانی 
در آسیا قرار گرفت. کره جنوبی با ۴ و امارات 
با ۲ امتیاز در رتبه دوم و سوم قرار گرفتند و 
تیم های عراق، لبنان و سوریه با یک امتیاز 

در قعر جدول جای گرفتند.
تیم ملــی ایران ماه آینــده و در پنجره 
فیفا دی، در بازی ســوم در زمین امارات و 
در بازی چهارم در ورزشــگاه آزادی با کره 

جنوبی روبه رو خواهد شد.

نیمه اول
گل: در دقیقه ســوم، پاس در عمق امید 
نورافکن برای مهدی طارمی، منجر به ارسال 
دقیق و بســیار خوب ایــن بازیکن به روی 
دروازه شد و علیرضا جهانبخش با ضربه سر 

دروازه عراق را در دقیقه دوم بازی گشود.

تیم ملی ایــران در ادامه باز هم صاحب 
دو موقعیت گلزنی شد که طارمی در دقایق 
شش و دوازدهم از مقابل محوطه جریمه و 
همینطور مقابل محوطه شش قدم توپ را کم 
دقت و ضعیف زد تا خطری دروازه عراقی ها 

را تهدید نکند.
در دقیقــه ۱۹ ایــران صاحــب ضربــه 
ایســتگاهی شد که ارســال جهانبخش به 
روی دروازه در یک رفت و برگشت با ضربه 
ســر طارمی همراه شد و در ادامه منجر به 
برخوردی میــان فهد طالب و وحید امیری 

شد و داور به نفع عراق خطا گرفت.
در دقیقه ۲۸ سردار آزمون اولین موقعیت 
خود را به دســت آورد که ضربه سر او روی 
ســر مدافع عراقی از بالای دروازه این تیم 
به بیرون رفت.در دقیقــه ۳۲، تیم ملی باز 
هــم دروازه عراق را تهدید کرد که پاس در 
عرض چهانبخش و شوت فنی سردار آزمون 
از داخل محوطه جریمه در مســیر ورود به 
گل توسط فهد طالب به طور ناقص دفع شد.

نیمه دوم

در دقیقــه ۴۷ مهند علی با ضربه ســر 
دروازه ایران را گشــود که پرچم کمک داور 
چینی، جشــن عراقی ها را به سرعت برچید 
و داور وسط نقطه آفساید را نشان داد. نانگ، 
داور چینی برای مرور این گل، از کمک داور 
ویدیویی هم بهره گرفت که حکم به مردود 

اعلام شدن گل داد.
در دقیقه ۵۵، مصدومیت سعید عزت اللهی 
از ناحیه بینی مانع از ادامه مســابقه توسط 
این هافبک شد تا در روزی که میلاد سرلک 
هم غایب بود، اسکوچیچ از سامان قدوس به 

جای این بازیکن استفاده کند.
گل: مهــدی طارمــی در دقیقه ۷۰ ضد 
حمله تند و تیــز تیم ملی را تبدیل به گل 
کرد. این حرکت با توپ گیری نوراللهی شروع 
شد و در ادامه سردار آزمون پاس گل را پشت 
مدافعان عراقی برای مهدی طارمی ساخت و 
کنترل توپ بســیار خوب و ضربه دقیق این 
مهاجم تیم ملی تبدیل به گل دوم ایران شد.

در دقیقــه ۷۲ تیم ملی باز هم شــانس 
گلزنی داشــت. این بار مهدی طارمی برای 
ســردار آزمون پاس گل فرســتاد که صفا 
هادی از مقابل پاس آزمون توپ را دور کرد.

گل: علــی قلــی زاده کــه لحظاتی قبل 
وارد زمین مســابقه شده بود، در دقیقه ۹۰ 
سومین گل را روی پاس گل کریم انصاری 
فرد وارد دروازه عراق کرد تا حســن ختامی 

بر تلاش های ایران و عراق باشد.
بیرانوند، صادق  علیرضــا  ایران:  ترکیب 
محرمی، شجاع خلیل زاده، سعید عزت اللهی 
)کارت زرد( )ســامان قدوس ۵۶(، علیرضا 
جهانبخــش )کارت زرد(، احمــد نوراللهی، 
مهدی طارمی )علی قلــی زاده ۸۷(، وحید 
امیــری )کریم انصاری فرد ۸۷(، حســین 
کنعانی زادگان، سردار آزمون و امید نورافکن.

ترکیب عراق: فهد طالب، علی فائز، احمد 
ابراهیم )کارت زرد(، ضرغام اسماعیل، شیرکو 
کریم )فرانس پتروس ۴۶(، صفاء هادی )علاء 
عبدالزهــرا ۷۶(، امجد عطوان )کارت زرد(، 
العمــاری )مهند علی ۴۶(، ایمن حســین 
)کارت زرد(، بشار رسن )جاستین مرام ۲۸( 

و همام طارق )محمد قاسم ۷۱(.

شکست رقیب سنتی در کشور ثالث

وقتی با رشــید مظاهری تماس گرفتیم تا درباره اســتقلال حرف بزنیم 
حاضر نشد چیزی به زبان بیاورد.

 این کمی پس از صحبت های گلر سابق آبی ها در برنامه فوتبال برتر بود 
که به نوعی با بغض و ناراحتی او به اتمام رسید. مظاهری دیشب در فوتبال 
برتر همان حرف های وکیلش را زد. اینکه اســتقلالی ها او را نمی خواستند و 

باعث شدند که او تصمیم به فسخ قرارداد بگیرد. 
این در حالی بود که رشــید در یکی، دو هفته برزخی تصمیم به حضور 
قطعی در جمــع آبی ها گرفته بود اما درگیر یک گرفتاری مالی هم بود که 
نمی گذاشت با تمرکز کافی تمرین کند. بنابراین او در این چند روز به دنبال 
دریافت بخشی از قرارداد سال گذشته برای رفع و رجوع این گرفتاری مالی 
بود که باشــگاه هرگز قدمی به ســمت او برنداشــت؛پس روز به روز فاصله 
کوچک انتهای فصل بزرگتر شد و این گلر گچسارانی تصمیم نهایی خود را 

گرفت: فسخ با استقلال.
این تصمیمی بود که دوســتان او را شــوکه کرد چرا که مظاهری حضور 
در اســتقلال را بزرگترین دســتاورد زندگی اش می دانست. او که سال ها در 
تیم  های مختلف به میدان رفته و از ذوب آهن به تیم ملی و حضور در جام 
جهانی هم رســیده بود، به قول خودش با استقلال فضای جدیدی را تجربه 
کــرده و برای اولین بار کاملا از فوتبال لــذت می برد. علاوه بر این قصد او 
ادامه حضور در تهران بود تا آنجا که حتی می خواست منزل جدیدی را در 
غرب تهران اجاره کند. مظاهری همچنین کسب و کاری به راه انداخت که 
به نظر بخشی از برنامه او برای حضور در استقلال بود. این همان چیزی بود 
که محمد حســین میثاقی هم  در گفت و گوی کوتاه دیشــب به آن اشاره 
کرد و به مظاهری گفت: انتظار داشــته داستانش با استقلال بیش از این ها 

به طول بینجامد.
اما رشــید دیروز بعد از ظهر در محل ســازمان لیگ فسخ قراردادش را 
نهایی کرد. درست مثل سال قبل تر که پیش از دیدار نیمه نهایی جام حذفی 

مقابل نفت مسجد ســلیمان تصمیم گرفت از تراکتور جدا بشود. تیمی که 
اتفاقا در آنجا درخشــیده و خود را به عنوان یکی از بهترین گلرهای ایران 

در آن تثبیت کرده بود.
او بدون توجه به آنچه که دیگران گفتند این کار را از مسیر حقوقی به انتها 
رساند  و در حالی که با استقلال قرارداد بسته بود به مانند یک ستاره درون 
دروازه آبی ها قرار گرفت و با محمود فکری استارتی رویایی در استقلال زد. 
روزهایی که او یک تنه ناجی دروازه آبی ها بود و تسخیر ناپذیر به نظر می آمد.

البته استقلال هرگز بی مشکل نبود؛ بنابراین وقتی در همان ابتدای فصل 
سر و صدا بابت مشکلات مالی بالا گرفته بود، مظاهری که بازیکن تازه واردی 
به جمع آبی پوشــان محسوب می شــد در این باره به صحبت و گفت و گو 
پرداخت و این مسئله باعث انتقادها از وی شد که قرار گرفتن در نقش یک 
بزرگتر در تیم را برایش زود می دانستند. اوج صحبت های مظاهری به بازی 
شکســت در مقابل سپاهان قبل از برکناری محمود فکری برمی گردد که به 

صراحت از وضعیت آشفته تیمش گفت. 
بعد از این بود که آرام آرام طوفان تغییرات در استقلال پدیدار شد و جا 
به جایی ها در پست سرمربی شرایط داخل زمین را هم تغییر داد و درحالی 

که استقلال با فرهاد مجیدی از یک گروه سخت به دور بعدی لیگ قهرمانان 
صعود کرده بود مظاهری با یک مصدومیت از ترکیب تیم کنار رفت تا سید 
حســین حســینی جایش را در جمع یازده بازیکن اصلی استقلال بگیرد و 

حتی در دربی به عنوان گلر تعیین کننده به میدان برود.
 مظاهری بعد از این تنها در یک بازی حساس شرکت کرد و آن مسابقه 
مقابــل فولاد در فینال جــام حذفی بود که در آنجا اگرچه یک پنالتی مهار 
کرد اما در نهایت نتوانســت باعث پیروزی تیمش در این فینال پر اهمیت 
بشود. بعد از آن هم دیگر بین او و استقلال خبری جز مسائل جدایی و فسخ 
قرارداد نبوده است. اگرچه او در این بین در تمرینات استقلال هم شرکت  و 
بی محلی های بعضی از اطرافیان را تحمل کرد تا شماره یک این فصل باشد . 
در نهایت مظاهری که پیش از تصمیم دیروز بارها تا لبه جدایی از استقلال 
رفته بود تصمیم خود را برای پایان کار با اســتقلال عملیاتی کرد درحالیکه 
این فســخ به مذاق هواداران آبی پوش خــوش نیامده. آنها که مظاهری را 
دروازه بانــی با کیفیت می دانند از او انتظار داشــتند تیم را در دیدار مقابل 
الهلال تنها نگذارد اما شــاید مظاهری هم در این مورد محق باشــد که به 
هرحال در اوج مشکلات مالی از باشگاه انتظار اندکی همکاری داشته است.

در بازار فعلی فوتبال ایران هیچ یک از تیم های مدعی جای خالی خاصی 
برای وی ندارند و این تصمیم )به انجام فســخ قرارداد( در روزهایی که بازار 
نقل و انتقالات از تب و تاب افتاده عجیب و غریب به نظر می رسد.تنها تیم 
بازار که می تواند مشتری بالقوه رشید باشد سپاهان است که آنها هم برنامه 

خاصی برای این انتقال ندارند ...
البته شــاید این نشــانه ای باشــد که در آینده اتفاق عجیب تری درباره 
مظاهری رخ بدهد. اســتقلال در مســیر تغییرات مدیریتی است و هر آینه 
ممکن است مدیر جدیدی کار را در دست بگیرد پس چیزی که امروز هواداران 

برایش ناراحت اند  ممکن است خیلی سریع تغییر کند.
 درست مثل خود مظاهری با تغییرات جوی ناگهانی  و همیشگی اش.

کدام تیم ایران مشتری رشید مظاهری است؟ 

 اسکوچیچ به رکورد مایلی کهن رسید
ســرمربی کروات تیم ملی فوتبال ایــران به رکورد بردهــای پیاپی محمد 

مایلی کهن با تیم ملی رسید.
تیم ملی فوتبال ایران بامداد امروز )چهارشنبه( موفق شدند در دومین بازی 
از مرحله نهایی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر با نتیجه ۳ بر صفر از سد عراق 
عبور کند. این پیروزی نهمین پیروزی پیاپی تیم ملی در دوران ســرمربی گری 
اسکوچیچ بود و مربی کروات تیم ملی را در آستانه رکورد شکنی جدیدی قرار داد.

تیم تحت هدایت اسکوچیچ با برد مقابل عراق به رکورد بردهای پیاپی تیم ملی 
که در اختیار محمد مایلی کهن بود، رسید. مایلی کهن در سال ۱۹۹۶ به همراه 
تیم ملی توانست در ۹ بازی پیاپی به پیروزی برسد که این بازی ها مقابل کویت 
)۲ بار( و قطر در چارچوب دیدار دوســتانه و نپال، سریلانکا و عمان به صورت 

رفت و برگشت در چارچوب انتخابی جام ملت های ۹۶ بودند.
اســکوچیچ هم با پیروزی مقابل ازبکستان، بوسنی، سوریه )۲ بار(، کامبوج، 

هنگ کنگ، بحرین و عراق )۲ بار( به رکورد ۹ برد پیاپی رسیده است.

  برتری مطلق ایران مقابل عراق در فاز تهاجمی
شاگردان اسکوچیچ براساس آمار و ارقام بازی، برتری کاملی نسبت به عراق 
داشــتند.تیم ملی فوتبال ایران توانست با برتری سه بر صفر عراق را در دوحه 
قطر شکست دهد و یک پیروزی ارزشمند در مسیر صعود به جام جهانی قطر به 
دست آورد. در این دیدار شاگردان اسکوچیچ تیم برتر میدان بودند و توانستند 

قدرت خود را به رخ رقیب سنتی در آسیا بکشند.
آمار و ارقام این مسابقه به این شرح است:

شوت ها
عراق ۲ - ایران ۱۲

شوت های در چارچوب
عراق یک - ایران ۶

مالکیت توپ
عراق ۵۲درصد - ایران ۴۸درصد

پاس ها
عراق ۴۰۸ - ایران ۳۹۰

دقت پاس
عراق ۷۹درصد - ایران ۷۹درصد

خطاها
عراق ۱۵ - ایران ۱۶

کارت زرد
عراق ۳ - ایران ۲

آفساید
عراق ۲ - ایران ۲

کرنر
عراق صفر - ایران صفر 

 استقلال حریف اماراتی را گل باران کرد
تیم اســتقلال در دیداری دوســتانه به مصاف رجیونال امارات رفت که این 
بازی با برتری ۷ بر یک تیم شــاگردان فرهاد مجیــدی همراه بود.تیم فوتبال 
استقلال در جریان یک دیدار تدارکاتی به مصاف تیم رجیونال امارات رفت که 
این بازی در پایان با پیروزی ۷ بر یک آبی پوشــان به پایان رسید.گل های این 
بازی را سبحان خاقانی در دقیقه ۸ و ۴۵، محمدحسین مرادمند در دقیقه ۳۰، 
امیرحســین حسین زاده در دقیقه ۳۸، احمد موسوی در دقیقه ۵۱، محمدرضا 
آزادی در دقیقه ۸۴ و فردین رابط در دقیقه ۸۷ به ثمر رســاندند.در این بازی 
گابریل پین، مربی جدید تیم فوتبال اســتقلال در محل بازی حضور داشــت و 
نظاره گر عملکرد بازیکنان بود. همچنین محمد دانشــگر در دقایقی از بازی در 

زمین حضور پیدا کرد و از فردا )چهارشنبه( به تمرینات تیم اضافه می شود. 

 جهت حل مشکلات احتمالی در اردو هستم/ هیچ وقت به مظاهری 
نگفتم در لیست سیاه مددی است

عضو هیات مدیره باشــگاه اســتقلال گفت: هیچ وقت به رشید نگفتم که در 
لیست سیاه مددی هستی و به تو پولی نمی دهیم.

 به نقل از باشگاه استقلال، پرویز مظلومی درباره وضعیت تیم فوتبال استقلال 
در دوبی، گفت: خوشبختانه شرایط استقلال در دوبی مطلوب است. روز گذشته 
یک جلســه تمرینی را پشــت سر گذاشــتیم و به نظرم لازم بود برای تطبیق 
آب وهوایی، زودتر به دوبی بیاییم. از طرفی شب گذشته هم پین به مجموعه ما 
اضافه شد و بازیکنان ملی پوش هم ان شاءالله چهارشنبه به تیم اضافه می شوند. 
لازم است این را هم اضافه کنم که بنده به نمایندگی از مدیریت باشگاه استقلال 
جهت حل برخی مشــکلات احتمالی در اردوی تیم حاضر هســتم. جا دارد از 

باشگاه الوصل هم کمال تشکر را بابت همکاری شان داشته باشم.
وی با رد ادعاهای مدیر برنامه های مظاهری گفت: من هیچ وقت به رشــید 
نگفتم که در لیست سیاه مددی هستی و به تو پولی نمی دهیم. اتفاقا بارها به 
او گفتم که صبوری کند و مطمئن باشــد که مشــکلش مانند بقیه اعضای تیم 
حل می شــود. برای او آرزوی موفقیت در ادامه مسیرش را دارم ولی این رفتار 
درست نیست. اگر می خواهیم جدا شویم، مرد و مردانه بگوییم که می خواهیم 
برویــم نه اینکه عالم و آدم را به دروغ مقصر نشــان دهیــم و هوادار را مقابل 

دیگران قرار دهیم.

  دیدار تراکتور و النصر بدون حضور تماشاگر
طبق اعلام کنفدراسیون فوتبال دیدار تراکتور سازی و النصر عربستان بدون 
حضور تماشــاگران برگزار خواهد شــد.به نقل از الرای، در یکی از بازی های 
حســاس یک هشــتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا دو تیم تراکتور سازی از ایران 
و النصر عربســتان سه شــنبه هفته آینده به مصاف هم خواهند رفت.این بازی 
قرار بود که به میزبانی النصر و در عربستان برگزار شود اما AFC این اجازه را به 
خاطر مســائل سیاسی بین ایران و عربستان نداد و همین باعث شد تا نماینده 
عربســتان قطر را به عنوان میزبان خود انتخــاب کند.النصر با توجه به امتیاز 
میزبانی خواســتار حضور تماشــاگرانش در این بازی شد اما AFC چنین اجازه 
ای را به خاطر شــرایط کرونایی نداد.طبق اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا این 
بازی حســاس که در ورزشگاه جاسم بن حمد برگزار خواهد شد بدون حضور 

تماشاگران است. 

 برد دشوار کره برابر لبنان در خانه بدون ستاره اصلی
کره جنوبی بدون سون هیونگ مین توانست لبنان را با یک گل از پیش رو 

بردارد و ۳ امتیاز را به دست بیاورد.
 دور دوم مرحله نهایی انتخابی جام جهانی فوتبال در قاره آسیا با برگزاری یک 
دیدار شروع شد که در آن کره جنوبی در ورزشگاه بدون تماشاگر به مصاف تیم 
ملی لبنان رفت. پیش از شروع این دیدار سون هیونگ مین به دلیل مصدومیت 
از فهرست تیم کره ای کنار گذاشته شد تا غایب بزرگ این دیدار لقب گیرد.

درخشش مصطفی مطر باعث شد تا دروازه تیم لبنانی در نیمه نخست بسته 
بماند.لی در دقیقه ۱۶ اولین و جدی ترین موقعیت بازی را از دست داد و مطر 
ضربه او را گرفت.هر چند لبنان نیز روی ضربات شروع مجدد و کرنر سعی در 
ایجاد خطر داشــت ولی کره بارها با شوت از راه دور و ایجاد موقعیت سعی در 

باز کردن دروازه لبنان داشت که مطر ناجی دروازه تیمش شد.

تصمیــم جعفر ســمیعی برای اســتعفا پس از نزدیک به یکســال که 
پرســپولیس اوضاع آرامی را تجربه کرد، این باشــگاه را وارد فاز جدیدی 
کرده اســت. در شرایطی که معمولا برخی مدیران برای ادامه حضورشان 
به روش های متفاوت و گاها عجیبی متوسل می شوند، جعفر سمیعی نشان 
داد میز مدیریت وسوسه اش نکرده است و در حالی که طی دوران وزارت 
مسعود سلطانی فر قصد استعفا داشت و با مخالفت وزیر ورزش مواجه شد، 
حالا بار دیگر ساعاتی پیش مصاحبه ای با سایت رسمی باشگاه پرسپولیس 
انجام داد که به نوعی خداحافظی از پست مدیریت باشگاه است و استعفای 
رســمی او بود.ســمیعی در اوایل آبان ماه سال گذشته پس از حواشی ای 
که حضور رســول پناه به عنوان مدیریت پرسپولیس و سپس عضو هیئت 
مدیره ایجاد کرده بود، ســرانجام پس از چند ماه بلاتکلیفی مدیریتی در 
پرسپولیس، به عنوان مدیر جدید باشگاه انتخاب شد و به عنوان یک فرد 
غیر ورزشی که از حراست وزارت ورزش می آمد، توانست مدیریتی آرام و 
به دور از حاشیه در باشگاه خبرساز و مورد توجه پرسپولیس داشته باشد 

و سرخپوشــان تحت مدیریت او بود که به پنجمین قهرمانی پیاپی لیگ 
که سخت ترین قهرمانی آنها طی ۵ سال اخیر بود نیز دست پیدا کردند.

مدیرعامل جدید پرســپولیس طی دوران حضورش با وجود مشکلات 
مالی همیشــگی که در ۲ باشگاه استقلال و پرسولیس وجود دارد، با کادر 
فنی تنش آنچنانی نداشــت و تمرکز خود را روی حل مشکلات اقتصادی 
و بدهی های سنگین پرســپولیس به بازیکنان و مربیان سابقش گذاشت؛ 
موضوعی که معمولا انرژی زیادی از مدیران دو باشگاه بزرگ پایتخت نشین 
می گیرد.حالا اگر اســتعفای ســمیعی را پایان کار او در پرسپولیس تلقی 
کنیم و او با اصرار وزیر جدید بار دیگر به پست مدیریت باشگاه بازنگردد، 
همانطور که خود این چهره در آخرین مصاحبه خود به آن اشــاره کرده، 
در دوران حضورش مدیریتی با راندمان کاری بالا داشت و خیلی هم سعی 
نمی کرد تا در مرکز توجه باشــد و علاقه چندانــی به خودنمایی و انجام 
مصاحبه های بیجا و بدهنگام نداشت. او با این روش احترام زیادی نیز نزد 
رســانه های مختلف برای خود خرید و حالا بعید به نظر می رسد رسانه  ای 

علیه فعالیت ها و منش او در دوران مدیریتش باشد. ضمن اینکه در همین 
بین او برخلاف برخی مدیران عامل سابق پرسپولیس، رابطه بسیار خوبی 
را در میان هواداران پرســپولیس برای خود ایجاد کرد و به همین دلایل 
هم هســت که هم بازیکنان و مربیان پرسپولیس و هم هواداران این تیم 
از استعفای سمیعی ناراحتند و دوست دارند که حضور او ادامه دار باشد.

البته نقاط تاریکی نیز همچنان در هنگام اســتعفای سمیعی در باشگاه 
پرسپولیس وجود دارد که مهم ترین شان بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی 
تیم در یکماه آینده  به دلیل بدهی نزدیک به ۸۰۰ هزار دلاری به کالدرون، 
خوآکین و اوســاگوآنا خواهد بود و مورد دیگر اینکه علی رغم اعلام باشگاه 
پرســپولیس مبنی بر تســویه با تمامی طلبکاران داخلی، مصاحبه میثاق 
معمارزاده نشان داد که این موضوع حداقل به طور کامل و صد در صدی 
صحت ندارد. ضمن اینکه ســمیعی یک کار نیمه تمام دیگر داشــت و آن 
هم قول های او برای تعیین ارزش باشــگاه پرسپولیس با حضور هیئت سه 

نفره ای از قوه قضائیه برای عقد قرارداد استاندارد با اسپانسر بود .

سنت شکنی عجیب مدیرعامل مستعفی پرسپولیس

ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران می گوید تیمش به بهترین شــکل ممکن بازی کرده و لیاقت پیروزی مقابل 
عراق را داشت.

 A دراگان اســکوچیچ بعــد از پیــروزی ۳ بر صفر تیم ملی فوتبال ایران برابر عراق و صدرنشــینی در گروه 
انتخابی جام جهانی اظهار کرد: درباره این برد چه می توان گفت. خیلی راضی هســتم. ســر و شکل یک تیم را 
داشــتیم. در چنین بازی هایی هیجان و احساســات بسیار بالا اســت. تیم برتر زمین بودیم و لیاقت این برد را 
داشتیم. اینکه زود گل زدیم خیلی خوب بود چرا که این فرصت را داد که بازی را مدیریت کنیم. در نیمه اول 
مطابق انتظار بازی کردیم اما در نیمه دوم در ضد حملات به عراق ضربه زدیم. عراق ســعی کرد از توپ های 
دوم و بلند اســتفاده کند که می دانســتیم چطور این توپ ها را مدیریت کنیم.اسکوچیچ در پاسخ به این سوال 
که تفاوت ها میان ایران و عراق در کدام قسمت از مسابقه بود که باعث این پیروزی پرگل شد، گفت: ما مدت 
زمان کوتاهی برای برگزاری تمرینات داشــتیم و قطعا زمان می برد که به شــرایط مسابقه برسیم. در عین حال 

دو بازیکن ما هم در بازی قبل نبودند که دیدیم امروز چقدر کار تیمی ما را بالاتر بردند. 

حیدر سلیمانی معتقد است داور باید کاپیتان عراق را در دقیقه ۷۷ اخراج می کرد.
حیدر ســلیمانی، کارشناس داوری در گفت وگو با ایســنا، در خصوص قضاوت داور چینی در دیدار ایران و 
عراق گفت: داور قضاوت بدی نداشــت و تنها یک اشــتباه داشت اما کمی شانس آورد که اشتباهش در نتیجه 

بازی تاثیرگذار نبود. او بیش از حد متکی به VAR بود و در صحنه ها دیر سوت می زد.
وی ادامه داد: در دقیقه ۱۷، مدافع عراق باید به دلیل خطا روی امیری کارت زرد دریافت می کرد. همچنین 
چند دقیقه بعد امیری هم می توانســت به دلیل بی احتیاطی و خطا روی بازیکن حریف توســط داور کارت زرد 

دریافت کند.
سلیمانی همچنین اضافه کرد: گل عراق به درستی و پس از چک شدن توسط کمک داور ویدیویی آفساید 
اعلام شــد و اشتباهی را شــاهد نبودیم. اشــتباه داور در دقیقه ۷۷ بود که کاپیتان عراق می توانست به دلیل 
جلوگیری از ایجاد حمله و خطا روی طارمی، کارت زرد دوم را دریافت کند و اخراج  شــود اما به دلیل کارت 

زرد اول او، داور با این بازیکن مماشات کرد و به کارت زرد بسنده کرد.

کارشناسی داوری دیدار ایران و عراقلیاقت پیروزی بر عراق را داشتیم
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امام علی  علیه السلام :

إیاّكَ أن تمَنَعَ في طاعَةِ 
الّل ، فتُنفِقَ مِثلَیهِ في 
مَعصیَةِ الّل .
از خرج كردن در راه 
طاعت خدا دریغ مکن كه 
]لا جرم[ دو چندان آن را 
در راه معصیت خدا خرج 
خواهی كرد.
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فناوریفناوری

 شناسایی یک ژن مرتبط با نقص مادرزادی قلب
پژوهشــگران چینی در بررسی جدید خود، ژنی را شناسایی کرده اند که با 

نقص مادرزادی قلب در ارتباط است.
 »SORBS2« به نقل از کالیفرنیا نیوز تایمز، پژوهشگران چینی، ژنی موسوم به 
را شناسایی کرده اند که با »نقص مادرزادی قلب«)CHD( در ارتباط است. شاید 
یافته های این پژوهش بتوانند دلیل بروز این بیماری را در برخی از افراد توضیح 
دهند.برخی از افراد مبتلا به نقص مادرزادی قلب، بخشی از بازوی بلند کروموزوم 
چهار خود را از دست می دهند. کروموزوم ها، ساختارهای رشته مانند DNA هستند. 
هنگامی که بخشــی از کروموزوم از دست می رود، بخشی از ژن های موجود در 
آن نیز از بین می روند. پژوهش های پیشــین، نقایص قلبی را با سندروم حذف 
کروموزوم چهار و یک رونوشت مفقود شده از ژن »HAND2« مرتبط دانسته اند 
که در کروموزوم چهار یافت می شود و نقش مهمی در رشد قلب دارد اما همه 
بیماران مبتلا به نقص قلب، ژن HAND2 را از دست نمی دهند. این موضوع نشان 

می دهد که ژن های دیگر نیز در این امر دخیل هستند.
»فی لیانگ«)Fei Liang(، پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: یکی از پژوهش های 
پیشــین در مورد یک بیمار مبتلا به نقص مادرزادی قلب نشان داد که ممکن 
است جهش در ژن SORBS2، مسئول این موضوع باشد اما یافته های این پژوهش 

هنوز تایید نشده اند.
لیانگ و همکارانش برای بررسی نقش احتمالی SORBS2 در نقص مادرزادی 
قلب، این ژن را در ســلول های قلب رشد یافته در آزمایشگاه مورد بررسی قرار 
دادند. این کار به ایجاد سلول های قلب با شکلی غیر عادی منجر شد که توانایی 

سلول های عضله قلب را برای ایجاد تغییر در بیان ژن دارا هستند.
پژوهش های تکمیلی در مورد موش های مهندسی شده ژنتیکی نشان داد که 
فقدان SORBS2، به از بین رفتن یا تکثیر دیواره دو محفظه بالایی قلب در ۴۰ 
 double atrial« درصد از جنین ها منجر می شود. این تکثیر، شرایطی موسوم به

septum« را پدید می آورد.
در هر حال، اثر این شرایط در آزمایش، بسیار ملایم تر از نتایج آن در انسان 
بود و این نشان می دهد که ممکن است SORBS2،  نقشی جزئی در این بیماری 
 SORBS2 داشته باشد.پژوهشگران به بررسی این موضوع پرداختند که چگونه
می تواند بر بیان ژن هم در سلول های موش  و هم در سلول های انسان اثر بگذارد. 
نتایج این پژوهش نشان داد که چگونه سطح سایر ژن ها و پروتئین ها در واکنش 
به کمبود SORBS2 افزایش یا کاهش می یابد و در نهایت به نقص و آسیب قلبی 
منجر می شود.پژوهشگران نهایتا دریافتند که انواع نادر و آسیب رسان SORBS2، به 
صورت قابل توجهی در ۳۰۰ مورد بیماری قلبی نقش دارد که انحراف کروموزوم 
در آنها رخ نداده اســت. این پژوهش، شواهد ژنتیکی را ارائه می کنند که نشان 

می دهد انواع ژن SORBS2 در ایجاد بیماری قلبی مادرزادی نقش دارند.

 شناسایی یک نشانه مهم كه بروز آلزایمر را هشدار می دهد
پژوهشــگران هندی در بررســی جدید خود دریافته اند که ضعیف شدن 
ســیگنال های الکتریکــی مغز می تواند یکــی از نشــانه های ابتدایی بروز 

بیماری های عصبی مانند آلزایمر باشد.
 به نقل از مدیکال اکســپرس، پژوهش جدیدی که در مرکز علوم اعصاب 
»موسسه دانش هند«)IISc( انجام شده است، نشان می دهد که ضعیف شدن 
سیگنال های الکتریکی مغز می تواند نشانه ابتدایی بیماری های عصبی مرتبط 

با افزایش سن مانند آلزایمر باشد.
»مورتی دیناواهی«)Murty Dinavahi(، پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: 
از آنجا که ابزارهای تشخیصی زودهنگام آلزایمر محدود هستند، نیاز به یک 
آزمایش قابل اعتماد و غیرتهاجمی احســاس می شــود که امکان تشخیص 

زودهنگام را فراهم می کنند.
پژوهش های پیشین روی موش های مبتلا به آلزایمر نشان داده است که 
امواج ضعیف گاما در مغز ممکن اســت نشانه ابتدایی بیماری باشد. مورتی 
و همکارانش براســاس یافته های این پژوهش، ۲۵۰ بیمار بزرگسال را مورد 
بررسی قرار دادند. آنها فعالیت امواج گاما را در ۱۲ داوطلب مبتلا به اختلال 
خفیف شناختی و پنج داوطلب مبتلا به آلزایمر با همتایان سالم آنها مقایسه 
کردند.پژوهشــگران از نوار مغزی استفاده کردند تا فعالیت الکتریکی را در 
مغز شرکت کنندگان مورد بررسی قرار دهند. الگوهای روی نمایشگر، القای 
نوســانات گاما را در بخشــی از مغز که اطلاعات بینایی را پردازش می کند، 
نشــان دادند. همچنین پژوهشگران، حرکات چشــمی شرکت کنندگان را 
هنگام آزمایش ها در نظر گرفتند.نتایج آزمایش ها نشــان داد که افراد مبتلا 
به اختلال خفیف شــناختی یا آلزایمر، امواج گامای ضعیف تری را نسبت به 
افراد ســالم همسال، در مغز خود دارند.مورتی گفت: ما کاهش قدرت امواج 
گاما را در مراحل ابتدایی کاهش شناختی مرتبط با سن مشاهده کردیم. شاید 
تغییر در این سیگنال های الکتریکی بتواند یک نشانه هشدار زودهنگام برای 
بیماری قریب الوقوع باشد. تشخیص زودهنگام می تواند به تنظیم برنامه های 
مراقبت و آغاز کردن درمان ها کمک کند.»سوپراتیم ری«)Supratim Ray(، از 
پژوهشگران این پروژه گفت: کار ما یک روش کم هزینه و غیرتهاجمی برای 
تشخیص نشــانه های ابتدایی آلزایمر است. شاید این روش برای پزشکان و 
دانشمندانی سودمند باشد که تغییرات ابتدایی مغز را طی بیماری های عصبی 
مرتبط با افزایش ســن بررســی می کنند و بتواند آنها را در ارائه روش های 

جدیدی برای تشخیص و درمان بیماری ها یاری دهد.

 آموزش ویروس ها برای نابودی باكتری ها!
محققان موفق بــه تولید ویروس های آموزش دیده بــرای از بین بردن 
عفونت هــای باکتریایی با در نظر گرفتن تکامل آنها شــده اند. به نقل از نیو 
اطلس، باکتری ها توانایی ناخوشایندی در تکامل سریع دارند که به آنها اجازه 
می دهد تا در کوتاه مدت از آنتی بیوتیک ها فرار کنند. اما اکنون دانشمندان در 
دانشگاه »کالیفرنیا سن  دیه گو« با آموزش ویروس های از بین برنده باکتری ها 
با توانایی پیش بینی حرکت بعدی آنها، از تکامل علیه آنها استفاده کرده اند.
وقتی موجودات در معرض شرایط استرس زا قرار می گیرند، برخی از آنها به 
لطف جهش های ژنتیکی تصادفی که صفات مفیدی را به آنها می دهد، بهتر از 
دیگران زنده می مانند. با گذشت زمان، این صفات در نهایت در بین جمعیتی 
از آنها گســترش می یابد تا زمانی که به یک قاعده کلی تبدیل می شود. این 
همان تکامل اســت و معمولاً یک فرآیند شــگفت انگیز برای کمک به زنده 
ماندن در شرایط دشوار و تهدید کننده زندگی است. اما در بعضی موارد نیز 

تکامل به ضرر ما انسان ها تمام می شود.

باکتری ها یکی از تکامل پذیرترین موجودات طبیعت هستند که قادرند 
نه تنها ژن های مفید را به نســل بعدی منتقل کننــد، بلکه در واقع آنها را 
بین نسل فعلی خود نیز مبادله می کنند. بنابراین وقتی آنها با محیط سخت 
آنتی بیوتیکی روبرو می شــوند، جای تعجب نیست که موفق می شوند از آن 

فرار کنند و سالم بمانند.
اکنون همین طور که بهترین داروهای آنتی بیوتیکی ما در حال از دست 
دادن اثر خود هستند، باکتری ها آماده می شوند تا در آینده نزدیک به یکی 
از مهم ترین نگرانی های بهداشــت و سلامت عمومی تبدیل شوند. بنابراین 
دانشــمندان به طور فزاینده ای به دنبال گزینه ای رفته اند که مدت ها نادیده 

گرفته شده است و آن، »درمان فاژی« است.
باکتریوفاژها یا به اختصار، »فاژها«، ویروسی هستند که به طور خاص طعمه 
باکتری ها می شــوند و اگرچه آنها یکــی از گزینه های اولیه در مطالعات در 
زمینه درمان عفونت های باکتریایی بودند، اما با ظهور آنتی بیوتیک ها خیلی 
زودی کنار گذاشته شدند. اما اکنون که به نظر می رسد مسیر آنتی بیوتیک ها 
به بن بســت رسیده است، فاژها یک بار دیگر راه حلی امیدوارکننده به نظر 
می رســند.محققان در این مطالعه جدید تصمیم گرفتند فاژها را به عنوان 
قاتلان بهتری برای باکتری ها آموزش دهند. فاژها در کنار باکتری های هدف 
خود به مدت ۲۸ روز رشد داده شدند، بنابراین همزمان با باکتری ها تکامل 
یافتند و اساســاً مسیرهای فرار تکاملی را که باکتری ها سعی در استفاده از 
آنها دارند، فرا گرفتند.سپس این فاژهای آموزش دیده روی سایر جمعیت های 
باکتری آزمایش شدند و در از بین بردن اهداف خود بسیار خوب عمل کردند 
و باکتری ها را حدود ۱۰۰۰ برابر موثرتر از فاژهای آموزش ندیده ســرکوب 

کردند. همچنین تأثیرات آنها بین سه تا هشت برابر بیشتر پایدار ماند.
»جاستین مایر« نویسنده اصلی این تحقیق می گوید: فاژ آموزش دیده قبلًا 
روش هایی را که باکتری ها ســعی می کنند با آنها فرار کنند و طفره بروند، 
تجربه کرده اســت. ما از الگوریتم بهبود خود فاژ و تکامل با انتخاب طبیعی 
برای به دست آوردن پتانسیل درمانی و حل مشکل مقاومت باکتریایی استفاده 
می کنیم.این مطالعه امید به درمان با فاژها برای درمان عفونت های باکتریایی 
را زنده می کند. شاید حتی لازم نباشد فاژها باکتری ها را از بین ببرند، بلکه 
مطالعات دیگر نشان داده اند که ممکن است بتوانند حواس باکتری ها را پرت 

کنند و موجب شوند آنتی بیوتیک ها دوباره کارآمد شوند.

 پیشگیری از تشنج ناشی از صرع با كمک صمغ درخت كاج!
پژوهشگران سوئدی در بررسی جدید خود نشان داده اند که مولکول های 
صمغ درخت کاج می توانند در پیشــگیری از بروز تشــنج در بیماران مبتلا 
به صرع کارآمد باشــند. به نقل از ســاینس دیلی، پژوهشــگران »دانشگاه 
لینشوپینگ«)LiU( سوئد، مولکول های جدیدی توسعه داده اند که ویژگی های 
امیدوارکننده ای دارند و می توانند به عنوان داروهای احتمالی در برابر صرع 
مورد استفاده قرار بگیرند. بررسی جدید پژوهشگران نشان می دهد که چندین 

نمونه از این مولکول ها، اثر ضد صرع دارند.
سلول های عصبی مغز افراد مبتلا به صرع، بیش از اندازه فعال می شود و 

به تشنج کردن آنها می انجامد.
»نینا اتوسون«)Nina Ottosson(، پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: بیش 
از ۶۰ میلیون نفر در جهان به صرع مبتلا هســتند. یک سوم از این افراد با 
وجود مصرف دارو، تشــنج را تجربه می کنند. به همین دلیل، نیاز مبرم به 

انواع جدید دارو وجود دارد.
تکانه های عصبی، سیگنال های الکتریکی هستند که به سرعت در امتداد 
عصب ها حرکت می کنند. صرع و چندین بیماری دیگر، هنگامی پدید می آیند 
که عصب ها هنگامی که باید ســاکت باشند، سیگنال ها را منتقل می کنند. 
تکانه های عصبی هنگامی به وجود می آیند که کانال های کوچک موســوم 
به کانال های یونی که در غشــای سلول های عصبی قرار دارند، به یون های 
دارای بار الکتریکی اجازه عبور دهند. هنگامی که تعداد زیادی از یون ها به 
یک سلول وارد می شوند، تکانه  الکتریکی پدید می آید که در امتداد یک فیبر 
عصبی طولانی منتقل می شود و سایر سلول های عصبی را تحریک می کند. 
بنابراین کانال های یونی، نقشــی اساسی در صرع بر عهده دارند. بسیاری از 
داروهایی که در حال حاضر برای پیشــگیری از حملات صرع مورد استفاده 
قرار می گیرند، با تاثیر بر کانال های یونی عمل می کنند.پژوهش های پیشین 
دانشــگاه »لینشوپینگ« نشان داده است که اسیدهای صمغ درختان کاج و 
کاج نوئل می توانند انواع خاصی از کانال های یونی را تحت تاثیر قرار دهند. 
دانشمندان از اسیدهای صمغ طبیعی به عنوان نقطه آغاز تولید مولکول های 
مشابه و جدید استفاده کردند. هدف بلندمدت آنها، ارائه داروهایی است که 
از حملات صرع پیشــگیری می کنند.پژوهشگران در این پروژه، یک کانال 
یونی را بررسی کرده اند که بر نحوه تحریک سریع یک عصب تاثیر می گذارد. 
این کانال، یک کانال یونی پتاســیم اســت که با »hKV7.2/7.3« نشان داده 
می شــود و نقش مهمی در صرع دارد. اگر این کانال بسته شود، تشنج صرع 
پیش می آید؛ در حالی که اگر کانال باز باشد، تشنج متوقف می شود. داروی 
موسوم به »Retigabine« می تواند hKV7.2/7.3 را باز نگه دارد و این روش، 
در درمان صرع شــدید کارآمد بوده اســت. Retigabine بر سایر کانال های 
یونــی به ویژه کانال های موجــود در عضلات نرم مانند مثانه و عروق خونی 
تاثیر می گذارد. این موضوع، اثرات نامطلوبی مانند فشــار خون غیرطبیعی 
و دشــواری ادرار را ایجاد می کند. پژوهشــگران در این پروژه نشان داده اند 
که چندین مولکول  جدید اســید صمغ می توانند hKV7.2/7.3 را باز کنند. 
آزمایش هــای صورت گرفته روی بافت موش ها نشــان داد که مولکول های 
جدیــد، تاثیر کمتری روی عضلات نرم دارند و به همین دلیل، اثر نامطلوب 
آنها روی رگ های خونی و مثانه کمتر است. اسیدهای صمغ جدید با استفاده 
از مکانیســمی متفاوت با مکانیسم مورد استفاده Retigabine، بر کانال های 
یونی تاثیر می گذارند. پژوهشگران باور دارند که تفاوت در مکانیسم عملکرد، 
اثر قابــل توجهی بر بافت های گوناگون دارد.اتوســون گفت: من باور دارم 
که مکانیســم عملکرد مولکول های ما در کانال های یونی می تواند بســیار 
مهم باشــد. ما امیدواریم که در آینده بتوانیم مولکول های خود را به سوی 
اســتفاده بالینی در یک دارو به کار ببریم. ســوال مهم دیگر این است که 
آیا مولکول های جدید می توانند از بروز تشــنج در یک ارگانیسم  پیشگیری 
کنند. پژوهشگران برای یافتن پاسخ این سوال، مولکول های موجود در لارو 
 گورخرماهی را مورد بررسی قرار دادند و در آن، حملات صرعی را با استفاده از 

ماده خاصی تحریک کردند.

پژوهشگران آمریکایی در بررســی جدید خود، ترکیبات خاصی را معرفی 
کرده اند که شاید بتوانند از ورود کروناویروس به ریه و تکثیر شدن جلوگیری 
کنند.بــه نقل از ســاینس دیلی، پژوهش جدیدی کــه در مرکز علوم اعصاب 
»دانشــگاه ایالتی لوئیزیانا« )LSU( انجام شــده است، نشان می دهد که شاید 
ترکیبات شیمیایی موسوم به »Elovanoids« که از اسیدهای چرب اشباع نشده 
امگا۳ ساخته شده اند، بتوانند از ورود کروناویروس به سلول ها جلوگیری کنند 

و به محافظت از کیسه های هوایی ریه بپردازند.
»نیکلاس بازان« )Nicolas Bazan(، از پژوهشــگران این پروژه گفت: این 
ترکیبات از مغز و شبکیه چشم در برابر آسیب  محافظت می کنند. از آنجا که 
کروناویروس به وضوح ریه را مورد حمله قرار می دهد، پژوهشگران به آزمایش 

این ترکیبات در محافظت از ریه پرداختند.
پژوهشــگران Elovanoids را روی بافــت ریه عفونی یک مرد ۷۵ ســاله 
مورد بررســی قرار دادند و دریافتند که این ترکیبات نه تنها توانایی پروتئین 
خوشه ای کروناویروس را در اتصال به گیرنده ها کاهش می دهند، بلکه به تولید 

پروتئین های ضد التهابی محافظ کمک می کنند.
به گفته پژوهشگران، این ترکیبات، تولید پروتئین »ACE2« را کاهش می دهند 
که روی ســطح انواع سلول قرار دارد. گیرنده های ACE2،  مانند قفل سلول ها 
عمل می کنند و پروتئین خوشــه ای کروناویروس، نقش کلیدی را دارد که این 
قفل را باز می کند تا ویروس بتواند به سلول وارد شود و تکثیر خود را به سرعت 
آغاز کند. همچنین پژوهشــگران برای نخستین بار نشان دادند که سلول های 

کیسه هوایی، مسیرهایی برای بیوسنتز Elovanoids دارند.
بازان افزود: از آنجا که کروناویروس بر مخاط بینی تاثیر می گذارد، دستگاه 
گوارش، چشم و سیستم عصبی را نیز تحت تاثیر قرار می دهد، کشف ظرفیت 

محافظتی Elovanoids، دامنه مشاهدات ما را فراتر از ریه گسترش می دهد.

ترکیباتی که محافظ ریه و دشمن کروناویروس هستند!

پژوهشــگران استرالیایی در بررسی جدید خود دریافته اند که شاید افزودن 
آسپیرین به زمین کشاورزی بتواند به تقویت رشد گیاهان کمک کند.

به نقل از نیواطلس، هنگام بازگرداندن زمین های صنعتی یا کشــاورزی به 
حالت طبیعی خود، احیای دوباره پوشش گیاهی آن از جمله علف های بومی، 
حیاتی اســت. یک پژوهش جدید نشان می دهد که شاید افزودن آسپیرین به 

زمین بتواند به رشد گیاهان آن کمک کند.
دارویی که ما آن را تحت عنوان آسپیرین می شناسیم، شکل مصنوعی یک 
ترکیب طبیعی موسوم به »سالیســیلیک اسید« )salicylic acid( است که در 
پوســت درخت بید و ســایر گیاهان یافت می شود. پژوهش های پیشین نشان 
داده اند که آســپیرین، مقاومت نسبت به فشــار را در گیاهان کشاورزی مانند 

گوجه فرنگی تقویت می کند و به محکم شدن آنها می انجامد.
 Simone( »این پژوهش جدید که به سرپرســتی دکتر »ســایمون پدرینی
Pedrini(، پژوهشگر »دانشــگاه کورتین« )Curtin University( استرالیا انجام 
شــده اســت، پیرامون این موضوع صورت می گیرد که آیا سالیسیلیک اسید، 
تاثیر مشــابهی بر گیاهان وحشــی دارد یا خیر. پژوهشگران به همین منظور، 
 Austrostipa scabra،  Microlaena stipoides بذر سه علف بومی موسوم به
و Rytidosperma geniculatum را با تراکم بســیار کمی از سالیسیلیک اسید 

پوشاندند.
آزمایش های بعدی، در مزرعه ای واقع در ایالت اســترالیای غربی انجام شد 
که هر ســه نمونه علف بومی، به صورت طبیعی در آنجا می رویند. هنگامی که 
پژوهشــگران، محصولات خود را با محصولات به دست آمده از بذرهای بدون 

پوشش مقایسه کردند، دریافتند که میزان بقا و رشد محصولات به دست آمده 
از بذرهای روکش شده، به صورت قابل توجهی بیشتر است.

پروفســور »کینگزلی دیکســون« )Kingsley Dixon(، از اعضای این گروه 
پژوهشی گفت: در حال حاضر به پژوهش های بیشتری نیاز است تا سالیسیلیک 
اســید به عنوان یک پوشش برای محافظت از سایر گونه های وحشی و بهبود 
مقاومت گیاهان بومی در برابر خشکســالی، دمای ناملایم، عوامل بیماری زا و 
آفت کش ها تایید شود. به علاوه، پوشش سالیسیلیک اسید باید به همراه سایر 
ترکیبات ســودمند روی طیف گسترده تری از گیاهان آزمایش شود زیرا تاثیر 
ترکیبی آنها بر جوانه زدن بذر، رشــد گیــاه و ثبات آن می تواند به کارگیری 

موفقیت آمیز دانه ها را بهبود ببخشد.

گیاهان هم به آسپیرین نیاز دارند!

تلسکوپی در بریتیش کلمبیا بیش از ۵۰۰ انفجار رادیویی سریع )FRB( جدید 
را در طی اولین سال فعالیت خود شناسایی کرده است.

 به نقل از آی ای، منشــا این انفجارهای سریع رادیویی که از سال ۲۰۱۸ تا 
ســال ۲۰۱۹ شناسایی شده اند مشخص نیست اما تشخیص این انفجارها گامی 

مهم در جهت نقشه برداری از جهان است.
برای شناســایی یک انفجار رادیویی ســریع با یک تلسکوپ پیشرفته باید 
خوش شانس بود زیرا زمان و جهت قرارگیری دیش رادیویی اهمیت زیادی دارد.

انفجارهای رادیویی پرتوهای مرموزی از نور هستند که برای چند میلی ثانیه 
می درخشند و سپس ناپدید می شوند. اگرچه مدت زمان درخشش آن ها کوتاه 
است اما در بسیاری از مناطق جهان از جمله کهکشان راه شیری دیده شده اند. 

منشا و زمان رخ دادن آن ها مشخص نیست.
اولین انفجار رادیویی ســریع در سال ۲۰۰۷ رصد شد و از آن زمان تاکنون 
اخترشناســان رادیویی به ســختی موفق به رصد ۱۴۰ انفجار شده اند اما یک 
تلسکوپ بزرگ در بریتیش کلمبیا این آمار را چند برابر کرده است. این تلسکوپ 
که »CHIME« نامیده می شود موفق به شناسایی ۵۳۵ انفجار رادیویی سریع در 
اولین ســال فعالیت خود شــده است.دانشمندانی که در پروژه ی مربوط به این 
 )MIT( تلسکوپ نقش داشتند از جمله چندین نفر از موسسه ی فناوری ماساچوست

یافته هایشان را در جلسه انجمن نجوم آمریکا ارائه کردند. این تعداد گسترده از 
امواج سریع رادیویی می تواند سر نخ هایی درمورد ویژگی های این پدیده فراهم 
کند. به عنوان مثال به نظر می رســد گروه جدیدی از این انفجارهای بزرگ دو 
نوع دارند: تکرار شــونده و غیر تکرار شــونده. ۱۸ عدد از این انفجارهای سریع 
رادیویی تکرار شــدند اما باقی آن ها تنها یک بار رخ دادند. گروه تکرار شــونده 
متفاوت نیز بودند آن ها مدت زمان طولانی تری باقی ماندند و فرکانس های رادیویی 
متمرکرتری داشتند. این موضوع نشــان می دهد که انفجارهای تکرارشونده و 
دســته ای که تکرار نمی شوند از مکانســیم های کیهانی یا منابع اخترفیزیکی 

متفاوتی نشات می گیرند.
اگر ستاره شناســان زمان بیشتری برای مطالعه ی این پدیده داشته باشند به 

زودی در آینده می توانیم منبع آن ها را کشف کنیم.
تلسکوپ »CHIME« دارای چهار آنتن بزرگ سهمی شکل است. این تلسکوپ 
روزانه ســیگنال های رادیویی نیمی از آسمان را دریافت می کند. و یک ویژگی 
منحصر به فرد دارد و آن این است که به جای چرخاندن دیشی بزرگ به طور 
ثابت در یک نقطه باقی می ماند و ســیگنال ها را به وســیله ی یک پردازشــگر 
قوی دریافت می کند. به گفته ی کیوشــی ماســویی، )Kiyoshi Masui( دانشیار 
 »CHIME« فیزیک در موسســه ی فناوری ماساچوست، این قابلیت به تلسکوپ
امکان رصد همزمان چندین جهت را می دهد کاری که با تلســکوپ های سنتی 
نمی توان انجام داد و به همین دلیل تعداد انفجارهای سریع رادیویی رصد شده 

توسط آن بیشتر است.
این موفقیتی بزرگ برای این تلسکوپ و اخترشناسی رادیویی است. زمانی که 
امواج رادیویی می سوزند گاز و پلاسماهایی که در مسیر آن ها قرار دارند منحرف 
شده یا پراکنده می شوند. هرچقدر این پراکندگی بیشتر باشد اخترفیزیکدانان و 
ستاره شناسان بهتر می توانند فرضیه هایی در مورد امواج سریع رادیویی و منشا 
آن ها مطرح کنند. این روش برای همه ی ۵۳۵ امواج سریع رادیویی رصد شده 
انجام شــد و به نظر می رسد بیشــتر آن ها از کهکشان هایی بسیار دور آمده اند. 
درک اینکه چه منبعی انرژی کافی برای انتشار این امواج را دارد حتی می تواند 

درک ما از آغاز جهان را تغییر دهد.

رصد ۵۰۰ انفجار سریع رادیویی تنها در یک سال!

مریخ نورد »اســتقامت« ناســا به تازگی نمایی ۳۶۰ درجه از ســطح مریخ 
 Van« منتشر کرده اســت. به نقل از آی ای، این مریخ نورد اکنون در منطقه ی
Zyl Overlook« در دهانه ی جزرو قرار دارد جایی که دانشــمندان معتقدند در 

گذشته دریاچه ای در آن قرار داشته است.
این تصویر ۳۶۰ درجه توسط دوربین مست کم-زد مریخ نورد »استقامت«  در 
طول ۱۳ روزی که ثابت مانده بود ثبت شده است و ۲.۴ میلیارد پیکسل دارد.

این تصاویر در پنجاه و سومین روز زمینی و شصت و چهارمین روز مریخی 
از حضور این مریخ نورد بر سطح سیاره ی سرخ ثبت شده اند.

مریخ نــورد »اســتقامت« در حال ورود به مرحلــه ی علمی ماموریت خود 
است. تاکنون این مریخ نورد نشان داده که می توان از جو مریخ اکسیژن تولید 
کرد، ۷۵ هزار تصویر ثبت کرده و حتی صداهای ســطح مریخ را نیز ضبط و 

به زمین فرستاده است.
جنیفر تراســپر )Jennifer Trosper( مدیر پروژه ی مریخ نورد ناسا می گوید: 
در طی چند ماه آینده »اســتقامت« به بررسی یک منطقه ی ۱.۵ مایل مربعی 
خواهد پرداخت. اولین نمونه های فرازمینی از این منطقه جمع آوری می شــود 

تا به زمین بازگردند.

»استقامت« نمایی ۳۶۰ درجه از مریخ ثبت کرد

ببینید كرونای هندی روی واكسن رو هم كم كرد!
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